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خبر
میانکاله همچنان در خطر؛ 

علت سکوت مسئولان وزارت کشاورزی چیست؟
علیرغم دستور رئیس جمهور برای توقف پروژه 
پتروشیمی میانکاله، پرونده به طور کامل بسته 
شده  واگذار  زمین  هکتار   ۹۲ تکلیف  نشد. 
حال  در  هم  پروژه  عاملان  و  نیست  مشخص 

اقدام برای احیای مجدد آن هستند.
۲۰ اسفندماه سال ۱۴۰۰ بود که کلنگ احداث 
روستای  در  مازندران،  پتروشیمی  مجتمع 
محدوده  در  و  بهشهر  شهرستان  حسین آباد 
حفاظت شده میانکاله بر زمین زده شد. پروژه 
میانکاله  پروژه  به  که  آباد  امیر  پتروشیمی 
معروف است با اما و اگرها و حواشی فراوانی 
به  اجرا  برای  را  بوده و مخالفان زیادی  همراه 

همراه داشته است.
ساخت  طرح  مخالفان   ۱۴۰۰ سال  همان  از 
مشکل  این  رفع  برای  خود  فعالیت  مجتمع، 
جلوگیری  جهت  امضا  آوری  جمع  و  شروع 
این  کردند.  آغاز  را  مجتمع  این  ساخت  از 
که  گرفت  شدت  زمانی  درست  اعتراض ها 
رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست افتتاح 
این پروژه را به دلیل عدم اخذ مجوز از سازمان 

مربوطه، فاقد اعتبار دانست.
در  پتروشیمی  احداث  توقف  درخواست  پویش  بعد  مدتی 
#پروژه_پتروشیمی_ هشتگ  با  میانکاله  بین المللی  تالاب 

در  افتاد.  راه  به  مجازی  فضای  در  میانکاله_را_متوقف_کنید، 
این درخواست از دو مسئول وزارت نفت و سازمان حفاظت 
از محیط زیست خواسته شده بود ساخت این پروژه هر چه 

سریع تر متوقف شود.
سیزدهم  جمهور  رئیس  معاون  سلاجقه  علی  زمان  همان  در 
به  واکنش  در  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  وقت  رئیس  و 
نام  به  پروژه ای  گفت:  میانکاله  پتروشیمی  ساخت  ویدئوی 
نقشه  و  اقتصادی  علمی،  لحاظ  از  و  ندارد  وجود  میانکاله 

آمایش استان مازندران این پروژه قابل اجرا نیست.
وی بیان داشت: از دستگاه های قضائی استان، هم دادستانی و 
بعُد  از  این کار را  هم مجموعه قضائی استان می خواهیم که 

قضائی دنبال کنند.
از تلاش برای احیای دوباره پروژه تا دستور پزشکیان

سرانجام پروژه پتروشیمی میانکاله در دولت قبلی متوقف شد 
اما در دولت چهاردهم، تلاش ها برای احیای این پروژه دوباره 
از  که  شدیدی  مخالفت های  دلیل  به  سرانجام  اینکه  تا  آغاز 
سوی فعالان محیط زیست و مقامات مختلف به ویژه در زمینه 
حقوق مکتسبه و واگذاری زمین وجود داشت، چهارشنبه سوم 
اردیبهشت، پروژه به طور رسمی با حکم رئیس جمهور متوقف 

شد.
دفتر  رسانی  اطلاع  و  ارتباطات  معاون  طباطبایی،  مهدی 
توقف  برای  جمهور  رئیس  دستور  پیام  درباره  رئیس جمهور 
در  جمهور  رئیس  که  کرد  تاکید  میانکاله  پتروشیمی  ساخت 
جهت  توسعه پایدار و همه جانبه، به محیط زیست همان اندازه 
بها می دهد که اقتصاد و صنعت را مهم می داند و دولت باید از 

دام توسعه نامتوازن رهایی یابد.
پروژه  اجرای  توقف  برای  جمهور  رئیس  دستور  علیرغم 
طور  به  پرونده  می رسد  نظر  به  اکنون  میانکاله  پتروشیمی 
کامل بسته نشده چرا که تکلیف ۹۲ هکتار زمین واگذار شده 
مشخص نیست. درباره موضوع میانکاله به سراغ حنیف رضا 
گلزار کارشناس ارشد خاک و آب و کنشگر محیط زیست و 
با موضوع  رابطه  مهردر  با  گفتگو  رفتیم وی در  منابع طبیعی 
پتروشیمی میانکاله اظهار داشت: چهارشنبه هفته گذشته و پس 
از تماس مسعود پزشکیان، رئیس جمهور با استاندار مازندران 
دستور توقف پروژه پتروشیمی میانکاله اعلام شد و بر همین 
انجام  راستا  این  در  لازم  اقدامات  و  ساماندهی  باید  اساس 

گیرد.
تداوم اقدامات افسارگسیخته از سوی عاملان پروژه

افسارگسیخته  اقدامات  شاهد  هنوز  متأسفانه  البته  افزود:  وی 
از سوی عاملان پروژه هستیم به طوری که روز بعد از ابلاغ 

رئیس جمهور حدود ۱۰ کامیون قصد ورود به محوطه مربوطه 
را داشتند؛ این موضوع با اعتراض مردم محل مواجه و ورود 
کامیون ها محقق نشد ولی صبح زود روز شنبه ۶ اردیبهشت 
۱۴۰۴ که هوا به اصطلاح گرگ و میش بود مجدد ۷ کامیون 

مصالح به محوطه ورود یافتند.
است؛  انجام  حال  در  همچنان  زیرساختی  اقدامات 

عواقب احداث پتروشیمی چیست؟
از  داد: در حال حاضر مصالح  ادامه  فعال محیط زیست  این 
طریق بلدوزر و لودر وارد محل شده و اقدامات زیرساختی در 
حال انجام است این در حالی بوده که همه مسیرهای قانونی 

برای جلوگیری از فعالیت در میانکاله انجام شده است.
وی با اشاره به اینکه پتروشیمی میانکاله در ۵ کیلومتری حریم 
میانکاله  پتروشیمی  پروژه  گفت:  دارد،  قرار  میانکاله  تالاب 
پیامدهای زیست محیطی زیادی را برای این محدوده به همراه 
تهدید  را  محل  این  اکوسیستم  مختلف،  موضوعات  و  دارد 
می کند که باید به صورت مستقل هر کدام از این موضوعات 
آب  تأسیسات  استقرار  مباحث  این  از  یکی  گرفت  نظر  در 
شیرین کن و دیگری خود مجتمع میانکاله و تبدیل گاز طبیعی 

به پروپیلن است.
شیرین  از آب  استفاده  داد:  ادامه  زیست  محیط  فعالیت  این   
کن و تأسیسات مربوط به آن سبب ایجاد حجم زیادی شورابه 
خلیج  و  میانکاله  تالاب  وارد  نهایت  در  که  می شود  نمک  و 
گرگان و دریا خواهد شد این موضوع نه تنها مساله زاد و ولد 
ماهیان را دچار آسیب می کند بلکه باعث نابودی »فک خزری« 

نیز خواهد شد.
قرار  چگونه  میانکاله  پروژه  برای  نیاز  مورد  گاز  و  برق 

است تأمین شود؟
همچنین برای تأمین گاز هم این سوال مطرح است که اکنون 
که زمستان ها ناترازی گاز و تابستان ها با ناترازی برق مواجه 
پروژه  در  زیرساخت  این  برای  نیاز  مورد  گاز  و  برق  هستیم 

میانکاله چگونه قرار است تأمین شود؟!
گلزار با بیان اینکه تأسیسات آب شیرین کن حداقل ۵ هکتار 
نابود می کند گفت همچنین مسیر ۱۱ کیلومتری  از ساحل را 
برای بهره برداری از این آب شیرین کن ها جهت لوله گذاری 
نیاز است تا آب شیرین به مجتمع اصلی پتروشیمی حسین آباد 
برسد لذا منابع آب خاک و اراضی کشاورزی با این تأسیسات 

آب شیرین کن دچار آسیب خواهد شد.
خاک اراضی میانکاله بهترین خاک خاورمیانه است

این کارشناس خاک و آب در ادامه اظهار کرد: تغییر کاربری 
میانکاله  پتروشیمی  مجتمع  راه اندازی  جهت  اراضی  و  خاک 
بسیار باید مورد توجه قرار گیرد چرا که خاک در این محدوده 
درجه یک است و به نوعی منابع خاک در این محل بسیار با 
کیفیت است و اگر به سازه تبدیل شود به نوعی خاک درجه 

یکی که نمونه آن در هیچ جای خاورمیانه نیست 
را از دست می دهیم.

این موضوع  برای واضح شدن  بیان داشت:  وی 
پروژه  عاملان  که  می کنم  اشاره  مسئله  این  به 
پتروشیمی میانکاله برای پوشش فعالیت های خود 
در این محل از کاشت نهال غیر بومی اکالیپتوس 
استفاده کردند و به دلیل اینکه کیفیت خاک در 
این محدوده بسیار بالا است طی ۲ تا ۳ سال بیش 

از ۱۰ متر این نهال ها رشد کرده است.
به  که  داشت  توجه  باید  داد:  ادامه  گلزار 
بند ۴ و ۵ مصوبه سال ۹۹  دستور هیئت دولت 
پروژه  عاملان  به  زمین  واگذاری  موضوع  در 
پتروشیمی میانکاله حذف شده و گام های اساسی 
صورت  هکتاری   ۹۲ زمین  بازپس گیری  برای 

گرفته است.
تعلل جهاد کشاورزی و بی توجهی اداره کل 

منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران
وی به تعلل جهاد کشاورزی و بی توجهی اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران در مورد 
این مسئله اشاره کرد و گفت: این پرسش مطرح 
پروژه  عاملان  به  زمین ها  این  چگونه  که  است 
پتروشیمی میانکاله واگذار شده است؟! کمیته فنی مربوطه با 
چه رویکردی واگذاری مرتع درجه یک را جهت تغییر کاربری 
اراضی تأیید کرده است؟! از طرفی در گزارشات فنی مجری 
تأیید شده  پروژه  به عاملان  طرح، واگذاری ۵۵ هکتار زمین 
ولی با کمال تعجب ۹۲ هکتار زمین ارائه شده است باید یک 

پشت پرده این قضیه چیست؟!
وی بیان داشت: در سال ۱۴۰۱ سازمان حفاظت محیط زیست 
طی مکاتبه ای با سازمان امور اراضی دستور فسخ این قرارداد 
واگذاری  که  چرا  است  داده  ارائه  زمین  واگذاری  جهت  را 
عرصه به صورت مشکوک انجام شده و تاکنون بازپس گیری 

آن هم صورت نگرفته است
در حال در حال حاضر مسئولیت اصلی این مسئله متوجه جهاد 
کشاورزی است و اینکه تاکنون مسئولان در این حوزه سکوت 

کرده و واکنش نداشته اند، جای سوال دارد.
وضعیت اقلیمی و جغرافیای منطقه میانکاله

گفتنی است؛ میانکاله شبه جزیره باریکی است که از شمال با 
دریای خزر، از جنوب با تالاب میانکاله و از غرب با مرداب 
لپوی بهشهر همسایه است. در شرق آن »آشوراده« قرار دارد 
و با تنگه باریکی به طول کمتر از یک کیلومتر همسایه بندر 
ترکمن است. مسیر اصلی ورود به میانکاله جاده ای ست که از 
بهشهر به سمت روستای امیرآباد رفته و با عبور از کنار بندر 

منطقه تجاری امیرآباد به میانکاله می رسد.
مساحت میانکاله در حال حاضر حدود ۶۸ هزار هکتار است 
پیشروی ها و پسروی های آب  به  با توجه  تاریخ  اما در طول 
گاه  و  بوده  این  از  بیشتر  گاهی  و  کمتر  گاهی  خزر،  دریای 
بخش هایی از آن نیز به جزیره یا جزایری دیگر تبدیل شده اند. 
میانگین ارتفاع میانکاله ۳۰ متر پایین تر از سطح دریاهای آزاد، 
گرمِ  اقلیم  در  و  میلی متر   ۷۱۷ آن  سالیانه  بارندگی  میانگین 

مرطوب تا معتدل قرار گرفته است.
روی  زیست کره  ذخیره گاه  مرکز   ۱۲ از  یکی  میانکاله؛ 

زمین
به عنوان  را  میانکاله  ایران،  زیست  محیط  حفاظت  سازمان 
این  است.  کرده  معرفی  انقراض  درحال  پرندگان  زیستگاه 
تالاب یکی از ۱۲ مرکز ذخیره گاه زیست کره روی زمین است 
و در آن پرندگانی چون اگرت، حواصیل، پرتینکول طوقه دار، 
سینه  غاز  سرسفید،  اردک  فلامینگو،  دالماسی،  پلیکان  قو، 
اشاره که جز  میل  و  باتلاق غربی، کوتوس  لوبیا،  قرمز، غاز 

کمیاب ترین پرندگان جهان هستند، یافت می شود.
باید دید سرانجام این پروژه و تکلیف ۹۲ هکتار زمین  حالا 
جهاد  وزارت  آیا  و  شد  خواهد  چه  خاک  کیفیت  بهترین  با 
کشاورزی اقدامی اساسی برای بازپس گیری این اراضی انجام 

خواهد داد؟

وزیر میراث فرهنگی گفت: : سال گذشته هفت میلیون و ۳۰۰ 
ایران  وارد  دریایی  و  هوایی  زمینی،  معابر  از  گردشگر  هزار 
است  شده  ثبت  مسئول  نهادهای  و  فراجا  توسط  که  شدند 
اما  داشتیم،  رشد  قبل  سال  به  نسبت  درصد   ۱۷ حدود  که 

هدف گذاری ما تا سال ۱۴۰۷، ۱۵ میلیون گردشگر است.
سیدرضا صالحی امیری در حاشیه نشست هیئت دولت اظهار 
کرد: خودروهای خارجی که به منظور استفاده در هتل ها وارد 
کشور می شوند با پلاک گردشگری ارائه شده توسط فراجا به 
هتل ها، باید به مدت ۱۰ سال در خدمت گردشگری و تورها 

قرار گیرد.
وی افزود: یکی دیگر از مشوق ها تسهیلات است، امسال بانک 
ملی چهار  توسعه  تومان و صندوق  میلیارد  مرکزی ۲۰ هزار 
هزار میلیارد تومان تسهیلات برای توسعه گردشگری تصویب 
کرده است و در مجموع ۲۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات برای 
بوم گردی ها،  اقامتگاه ها،  مانده در حوزه  زمین  بر  پروژه های 

بوتیک هتل ها و هتل ها اختصاص می یابد.
در  موضوعات  از  دیگر  یکی  داد:  ادامه  امیری  صالحی 
زیرساخت های  برای  اراضی  کاربری  تغییر  گردشگری  بحث 

طبیعی  منابع  از  زیادی  بخش  ایران  در  است،  گردشگری 
تغییر  برای  جنگلی، جلگه ای، ساحلی و کشاورزی است که 

کاربری بخشی از این اراضی توافق شده است.
ورود هفت میلیون و ۳۰۰ هزار گردشگر خارجی به کشور

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اذعان داشت: 
سال گذشته هفت میلیون و ۳۰۰ هزار گردشگر از معابر زمینی، 
هوایی و دریایی وارد ایران شدند که توسط فراجا و نهادهای 
مسئول ثبت شده است که حدود ۱۷ درصد نسبت به سال قبل 
میلیون   ۱۵  ،۱۴۰۷ سال  تا  ما  هدف گذاری  اما  داشتیم،  رشد 

نیازمند  گردشگر  تعداد  این  به  رسیدن  برای  است،  گردشگر 
جدی به توسعه زیر ساخت هستیم.

وزرای  اجلاس  ششمین  در  شرکت  گفت:  امیری  صالحی 
گردشگری کشورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی )اکو( 
دستاورد برگزاری اجلاس گردشگری سلامت در شهریورماه 
در همدان را برای کشور به دنبال داشت. همچنین ظرفیت های 
جدید سرمایه گذاری در حوزه گردشگری ترکیه را شناسایی 
کردیم و از آنها خواستیم برای توسعه سرمایه گذاری در ایران 
فعال شوند و بسته های سرمایه گذاری در حوزه گردشگری را 

به آنها معرفی کردیم.
به  که  سفری  در  جمهور  رئیس  همراه  به  کرد:  تاکید  وی 
و  فرهنگی  همکاری های  توسعه  خصوص  در  آذربایجان 
الهام  جمله  از  آذری  مقامات  با  مشروحا  داشتیم  گردشگری 
علی اف رئیس جمهور آذربایجان گفت وگو کردیم. موانعی 
برای توسعه گردشگری با آذربایجان وجود دارد، در گذشته 
و  می آمد  ایران  به  آذری  گردشگر  هزار   ۸۰۰ و  میلیون  یک 
مقصد اول آنها مشهد و بعد تبریز بود که به دلیل حادثه ای که 

در سفرها پیش آمد محدودیت اعمال شد.

تاکنون 800 بنای تاریخی در کشور احیا شده است 
ورود هفت میلیون و 300 هزار گردشگر خارجی به کشور در سال 1403

از  کرامت  دهه  آغاز  به  توجه  با  گفت:  کشور  کل  دادستان 
تهران  استان  زندان های  مدیرکل  و  تهران  دادستان  معاون 
شرایط  که  تهران  استان  زندانیان  از  کدام  هر  به  می خواهیم 
رفتن به مرخصی را دارند در جهت تکریم خانواده، از یک 

هفته تا ۱۰ روز مرخصی اعطا شود.
حجت الاسلام والمسلمین محمد موحدی به مناسبت ولادت 
دختر  روز  گرامیداشت  و  )س(  معصومه  فاطمه  حضرت 
این  در جریان  و  کرد  بازدید  تهران  استان  زنان  ندامتگاه  از 
بازدید ضمن درود به روح پرفتوح بنیان گذار انقلاب اسلامی 
حضرت امام خمینی )ره( و گرامیداشت روز دختر در رابطه 
با عملکرد دادستانی کل درباره تحقق شعار سال اظهار کرد: 
سوی  از  تولید  برای  سرمایه گذاری  سال،  نام گذاری  از  پس 
سراسر  دادسراهای  و  کل  دادستانی  در  انقلاب  معظم  رهبر 
تشکیل  سال  شعار  تحقق  پیگیری  جهت  کارگروهی  کشور 

شد.
جلسه  چندین  کارگروه ها  این  تشکیل  زمان  از  افزود:  وی 
برگزار شده است و به دستور رئیس قوه قضائیه برنامه ویژه 
پیگیری تحقق شعار سال از سوی دادستانی کل تدوین شده 
به  برنامه  این  قضا،  دستگاه  رئیس  تأیید  از  پس  که  است 

واحدهای قضائی مربوطه ابلاغ خواهد شد.
این مقام عالی قضائی با تاکید بر اینکه دادستانی کل کشور 
با تمام توان برای تحقق شعار سال پا به میدان گذاشته است، 
بیان کرد: دادستانی کل اقدامات خود را از آغاز سال ۱۴۰۴ 
از سوی  برنامه  ابلاغ  زمان  تا  امیدواریم  و  است  کرده  آغاز 
رئیس دستگاه قضا، دادستانی کل در زمینه تحقق شعار سال 

گام های مؤثری بردارد.
دادستان کل کشور اضافه کرد: با توجه به آغاز دهه کرامت 
تهران  استان  زندان های  مدیرکل  و  تهران  دادستان  معاون  از 
شرایط  که  تهران  استان  زندانیان  از  کدام  هر  به  می خواهیم 
رفتن به مرخصی را دارند از جمله زنان و مردان در جهت 
تکریم خانواده، از یک هفته تا ۱۰ روز مرخصی اعطا شود، 
زندانی  هزار   ۷ از  بیش  به  اعطای مرخصی  برای  دستوراتی 

واجد شرایط استان تهران صادر شده است.

مدیرکل امور انرژی و مشتریان شرکت توانیر از ابلاغ تعرفه های 
جدید برق خبر داد و گفت:از ابتدای خرداد با هدف اصلاح 
عادلانه تر  توزیع  و  شبکه  بر  فشار  کاهش  مصرف،  الگوی 
مشترکان  مصوبه،  این  اساس  بر  می شود،  اجرایی  یارانه ها 

پرمصرف با افزایش پلکانی هزینه روبه رو خواهند شد.
جدید،  تعرفه های  براساس  کرد:  اظهار  یاقوتی  عبدالامیر 
افزایش  با  می کنند،  مصرف  برق  الگو  از  بیش  که  مشترکانی 
پلکانی تعرفه روبه رو می شوند، به این معنا که هرچه مصرف 

بالاتر برود، هزینه نهایی نیز بیشتر خواهد شد.

وی ادامه داد: این سازوکار با هدف کنترل مصرف، جلوگیری 
الگو طراحی  از مشترکان در حد  انرژی و حمایت  از اتلاف 
کرد:  بیان  توانیر  مشتریان  و  انرژی  امور  است.مدیرکل  شده 
در مقابل، برای مشترکانی که مصرف ماهانه شان در محدوده 
کیلووات   ۳۰۰ تا  عادی  مناطق  )در  باشد  شده  تعیین  الگوی 
ساعت(، میزان پرداختی آن ها حداکثر ۵۶ هزار تومان خواهد 
هزار  تنها حدود ۱۵  به سال گذشته  نسبت  مبلغ  این  که  بود 

تومان افزایش داشته است.
برای  را  یارانه ای  با سوخت  برق  تأمین  واقعی  هزینه  یاقوتی 

دولت به ازای هر کیلووات ساعت حدود ۹۵۳ تومان اعلام کرد 
و بار دیگر یادآور شد: مشترکانی که در چارچوب الگو، برق 
مصرف می کنند، تنها کمتر از ۱۵ درصد این مبلغ را پرداخت 

خواهند کرد.
به گفته مدیرکل امور انرژی و مشتریان شرکت توانیر، تعرفه 
برق برای مشترکان تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( 
و سایر نهادهای حمایتی، در صورت رعایت الگوی مصرف، 
معادل صفر تعیین شده و این گروه از پرداخت هرگونه هزینه 

برق معاف هستند.

تعرفه های جدید برق از خرداد اجرایی می شود
 جریمه سنگین برای پرمصرف ها

دادستان کل کشور خبر داد
اعطای مرخصی به بیش از 7000 
زندانی واجد شرایط ؛ در اجرای 

احکام جرایم غیرعمد تجدیدنظر شود

معاون وزیر راه و شهرسازی از تخصیص بیش از ۵ هزار و 
۴۰۰ هکتار زمین با ظرفیت ساخت نزدیک به ۱۵۰ هزار واحد 
قالب  در  صنعت  بخش  کارکنان  و  کارگران  برای  مسکونی 

طرح صنعت شهرها خبر داد. 
علی نبیان مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن  با تبریک 
هفته کارگر  اظهار داشت: باید نیازهای ابتدایی کارگران قشر 
موضوع  مطالبات  این  از  که  شوند  برآورده  کشور  شریف 

مسکن است.
وی از تخصیص بیش از ۵ هزار و ۴۰۰ هکتار زمین با ظرفیت 
ساخت نزدیک به ۱۵۰ هزار واحد مسکونی برای کارگران و 
کارکنان بخش صنعت در قالب طرح صنعت شهرها خبر داد. 
به  لزوم  راستای  در  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
و  راه  وزارت  تولیدی،  ظرفیت های  حداکثری  کارگیری 
شهرسازی با همکاری سازمان ملی زمین و مسکن و با در نظر 
داشتن توانمندی های موجود برای ساخت مسکن کارگران و 
کارمندان حوزه صنعت کشور این طرح را اجرا کرده است.

معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: سازمان ملی زمین و 
مسکن در اجرای طرح صنعت شهرها تاکنون نسبت به انعقاد 
معدنی  و  صنعتی  واحدهای  با  استان   ۱۲ در  تفاهم نامه   ۳۶

کشور اقدام کرده است.

معاون وزیر راه و شهرسازی: 
ساخت 150 هزار واحد مسکونی 

برای کارگران صنعت 

فرمانده کل انتظامی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه سال 
بود،  خواهد  اوباش  و  اراذل  قدرت نمایی  پایان  سال   ۱۴۰۴

گفت: امسال برای مخلان امنیت سالی سخت خواهد بود.
جمهوری  انتظامی  کل  فرمانده  رادان،  احمدرضا  سردار 
فرمانده  معارفه  و  تودیع  مراسم  در  دیروز  ایران،  اسلامی 
انتظامی استان کرمان، از برنامه ریزی ویژه برای برخورد قاطع 
داشت:  اظهار  قاطع،  لحنی  با  و  داد  اوباش خبر  و  اراذل  با 
اوباش  و  اراذل  قدرت نمایی  را سال خشکاندن  سال ۱۴۰۴ 
قرار می دهیم؛ این افراد با دیواره های پوشالی خود سعی در 
ایجاد ترس دارند، اما ما این دیواره ها را خرد خواهیم کرد و 
آنها را به همان جایی هدایت خواهیم کرد که تنها پناهشان، 

سوراخ موش ها باشد.
در  انتظامی  نیروی  قاطع  اولویت  به  اشاره  با  رادان  سردار 
برخورد با مخلان امنیت، گفت: سال سختی در انتظار کسانی 
است که قصد دارند آرامش جامعه را خدشه دار کنند؛ امنیت، 
شوخی بردار نیست و هیچ فرد یا گروهی اجازه ندارد آن را 

به سخره بگیرد.
وی ادامه داد: به مردم بزرگ و نجیب کرمان قول می دهم، 
اگر این عهد تا پایان سال اجرایی نشود، اولین کسی که باید 
راه،  این  در  و  است  رادان  احمدرضا  خود  باشد،  پاسخگو 

دومی وجود ندارد.
فرمانده کل انتظامی کشور در ادامه سخنان خود بر ضرورت 
انتظامی  نیروی  در  فرماندهی  نوین  سبک  اجرای  و  تعریف 
تأکید کرد و بیان کرد: فرماندهی در این سازمان باید بر مبنای 
مأموریت های مشخص و شاخص شکل بگیرد. این الگو باید 
مستند، نظام مند و متناسب با ویژگی های سازمانی و مردمی 

نیروی انتظامی باشد.

رادان: 
سال 1404 پایان قدرت نمایی 

اراذل و اوباش خواهد بود

ترامپ: دوست دارم پاپ شوم 
عنوان  به  دارد  دوست  که  گفت  شوخی  به  آمریکا  رئیس جمهور 
پاپ انتخاب شود. »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا به مزاح 
گفت که دوست دارد پاپ بعدی باشد و جانشین »پاپ فرانسیس«، 
رهبر کاتولیک های جهان شود که هفته گذشته در سن ۸۸ سالگی 
درگذشت.طبق این گزارش، ترامپ در پاسخ به پرسش خبرنگاران 
درباره اینکه دوست دارد چه کسی پاپ بعدی باشد، گفت: »دوست 
دارم من پاپ شوم. این اولین گزینه من است«.ترامپ در ادامه با بیان 
اینکه هیچ گزینه ترجیحی مشخصی ندارد، افزود: »باید بگویم که ما 
یک کاردینال از جایی به نام نیویورک داریم که بسیار خوب است، 

بنابراین باید ببینیم چه پیش خواهد آمد«.
پیامدهای سنگین  انگلیس: منتظر  به  هشدار صنعا 

تجاوزتان باشید
در واکنش به از سرگیری مشارکت انگلیس در تجاوزات به یمن، 
پاسخ  که  کرد  تهدید  و  انتقاد  اقدام  این  از  به شدت  دولت صنعا 
سختی در راه است. دولت تغییر و سازندگی یمن در بیانیه ای رسمی 
نسبت به تجاوز اخیر انگلیس به یمن هشدار داد و اعلام کرد که لندن 
باید منتظر پیامدهای جدی و ویرانگر این اقدام باشد. در این بیانیه 
آمده است: دشمن انگلیسی باید به عواقب باتلاقی که در آن افتاده 
است دقت کند و عواقب تجاوز خود را در نظر داشته باشد.دولت 
یمن در بیانیه خود تاکید کرد که این حملات در راستای تلاش های 
انجام  از رژیم صهیونیستی  برای حمایت  انگلیس  مستمر آمریکا و 
شده است تا این رژیم بتواند بدون مانع به حملات خود علیه غزه 

ادامه دهد.
را  سوریه  با  روابط  آمریکا:  خارجه  وزارت 

عادی سازی نخواهیم کرد 
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا تاکید کرد که این کشور در حال 
کرد.  نخواهد  عادی سازی  را  سوریه  با  دیپلماتیک  روابط  حاضر 
تاکید  متحده  ایالات  خارجه  وزارت  سخنگوی  بروس«،  »تامی 
از نمایندگان دولت موقت سوریه برای شرکت در  کرد که برخی 
جلسه های مختلف سازمان ملل در نیویورک حضور دارند.وی تاکید 
قبال  در  احتیاط سیاست های خود  با  آمریکا همچنان  »دولت  کرد: 
سوریه را ارزیابی می کند. ما مقام های موقت این کشور را بر اساس 
اقدامات شان قضاوت خواهیم کرد. در حال حاضر روابط دیپلماتیک 
برگزار  آینده  در  هم  نشستی  هیچ  و  نمی کنیم  عادی  را  سوریه  با 

نخواهد شد«.
 گزارش رسمی چین درباره کووید-1۹ منتشر شد 
چین گزارش رسمی خود درباره ریشه های ویروس کرونا را منتشر 
کرد. خبرگزاری شینهوا گزارش داد که چین گزارش خود  درباره  
کنترل، پیشگیری و ریشه یابی کووید-۱۹ را منتشر کرد.چین در این 
ایالات  به گزارش  نسبت  بر گزارشات خود،  تاکید  گزارش ضمن 
ملی  کمیسیون  شینهوا،  گزارش  اساس  کرد.بر  تردید  ابراز  متحده 
سلامت چین اعلام کرد که اقدام بعدی در زمینه ریشه یابی، باید بر 
آمریکا متمرکز باشد.در این گزارش آمده، آمریکا نباید به تظاهر به 
»کر و احمق بودن« ادامه دهد و باید به نگرانی های مشروع جامعه 

بین المللی پاسخ بدهد. 
تایمز: اروپا قادر به اعزام نیرو به اوکراین نیست 

اوکراین  به  نیرو  اعزام  به  قادر  اروپا  که  کردند  اعلام  آگاه  منابع 
نیست. منابع آگاه در گفت و گو با روزنامه تایمز ارزیابی کردند که 
کشورهای اروپایی به دلیل کمبود نیرو و بودجه قادر به بسیج حتی 
۲۵ هزار نیرو برای اعزام به اوکراین در چارچوب ماموریت موسوم 
به »مهار روسیه« نخواهند بود.این روزنامه به نقل از منابع آگاه نوشت 
مسلح  نیروهای  دفاعی  ستاد  رئیس  راداکین«،  »تونی  دریاسالار  که 
انگلیس در بیانیه ای خطاب به همتایان اروپایی خود بر لزوم اعزام 
۶۴ هزار نیرو به اوکراین پس از امضای توافق نامه صلح احتمالی با 

روسیه تأکید کرده است. 
بازداشت 18 مقام دیگر در استانبول 

در  دیگر  مقام   ۱۸ ترکیه،  در  اپوزوسیون  بر  سختگیری ها  ادامه  با 
استانبول بازداشت شدند. خبرگزاری آناتولی و دیگر رسانه ها گزارش 
دادند که به دنبال سخت گیری ها بر اپوزوسیون ترکیه،  دادگاهی در 
این کشور ۱۸ تن از کارمندان شهرداری استانبول را به اتهامات فساد 
بازداشت کرد.  »اکرم امام اوغلو« شهردار بازداشت شده استانبول که 
در  ترکیه،  رئیس جمهور  اردوغان«  طیب  »رجب  رغیب  اصلی ترین 
در  و  شد  زندانی  مارس  ماه  در  است،  ریاست جمهوری  انتخابات 
انتظار محاکمه است. وی با اتهامات فساد و همچنین کمک رسانی به 

یک گروه تروریستی رو به رو است.
برای  ترامپ  درخواست  با  السیسی  مخالفت 

مشارکت مصر در عملیات علیه انصارالله 
که  مصر  رئیس جمهور  که  داد  گزارش  ژورنال   استریت  وال 
عملیات  در  مشارکت  برای  را  خود  آمریکایی  همتای  درخواست 
را  برقراری آتش بس در غزه  انصارالله یمن رد کرد و  نظامی علیه 
بهترین راه برای توقف حملات از یمن دانست.این روزنامه نوشت 
»عبدالفتاح  با  تماس  در  آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ«،  »دونالد  که 
از عملیات  قاهره  همتای مصری خود خواستار حمایت  السیسی«، 
اطلاعات  تبادل  و  نظامی  پشتیبانی  مشخصا  و  یمن  انصارالله  علیه 
روزنامه  شد.این  عملیات  این  از  مصر  مالی  حمایت  یا  جاسوسی 
گزارش داد که السیسی خواسته های ترامپ را رد کرد و برقراری 
آتش بس در نوار غزه را بهترین راه متوقف کردن حملات انصارالله 

دانست.
ترامپ: پوتین به دنبال صلح است؛ از فکر شکست 

چین خوابم نمی برد 
به  وی  روسی  همتای  می کنت  فکر  که  گفت  آمریکا  رئیس جهور 
دنبال صلح در اوکراین است.  »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا 
گفت که فکر  می کند »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه به رغم 
حملات اخیر خواستار توقف جنگ روسیه و اوکراین است.ترامپ 
در مصاحبه ای با شبکه  »ای بی سی نیوز« در پاسخ به سوالی درباره 
اینکه آیا او فکر می کند که پوتین خواستار صلح است یا خیر، گفت: 
»من فکر می کنم او خواستار صلح است«.وی افزود: »اگر بخاطر من 
نبود، فکرمی کنم او می خواست کنترل تمام کشور را به دست بگیرد«.

پاکستان  و  هند  مستقیم  مذاکره  خواستار  عراق 
برای حل بحران شد

بحران  حل  برای  مستقیم  مذاکره  خواستار  عراق  خارجه  وزارت 
شدن  متوسل  لزوم  بر  عراق  خارجه  وزارت  شد.  پاکستان  و  هند 
مربوط  بحران  حل  برای  پاکستان  و  هند  میان  مستقیم  مذاکره  به 
در  دائم  افزود: حل  وزارتخانه  کرد.این  تأکید  کشمیر  به  حمله  به 
آرام  برای  بین المللی  منطقه ای و  دیپلماتیک و تلاش های  ابزارهای 
وزارت  الیوم،  بغداد  گزارش  است.طبق  منطقه  در  تنش ها  کردن 
خارجه عراق بر لزوم خویشتن داری و ممانعت از هرگونه اقدامات 
بحران  است موجب وخامت  ممکن  تأکید کرد که  انتقام جویانه ای 
شود.این وزارتخانه بر حمایت از تلاش های منطقه ای و بین المللی 

برای کاهش تنش و حفظ ثبات تأکید کرد.
نگرانی عربستان از تنش بین هند و پاکستان

ابراز نگرانی  پاکستان  بین هند و  از تنش  وزارت خارجه عربستان 
تنش  به  نسبت  نگرانی  ابراز  کرد.  وزارت خارجه عربستان ضمن 
بین هند و پاکستان، اعلام کرد: ما خواهان کاهش تنش و ممانعت 
از تشدید آن بین هند و پاکستان هستیم.طبق گزارش الحدث، این 
با  بین هند و پاکستان  افزود: ما خواهان حل اختلافات  وزارتخانه 
تروریستی  حمله  یک  آوریل،   ۲۲ هستیم.در  دیپلماتیک  روش های 
در نزدیکی شهر پهلگام در منطقه جامو و کشمیر هند رخ داد که 
منجر به کشته شدن ۲۶ نفر، از جمله یک تبعه نپالی شد. گروهی که 
با گروه »لشکر طیبه« مرتبط است، مسئولیت این حمله را بر عهده 

گرفته است.
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نماینده ولی فقیه در گیلان:
حل مشکلات زیرساختی مناطق 

کم برخوردار رشت در اولویت قرار گیرد

سرپرست فرمانداری رشت:
مجموعه کار و کارگری چرخاننده 

اصلی نظام تولید هستند

با  اقتصادی  روابط  توسعه  راه های  بررسی  از  گیلان  استاندار 
با معاون نخست وزیر  جمهوری آذربایجان در جلسه مشترک 
این کشور خبر داد و گفت: اتصال هوایی رشت و باکو، بهره 
گیری از ظرفیت منطقه آزاد انزلی، توسعه کشتی سازی و رونق 
استاندار  سه  مشترک  جلسه  اصلی  محورهای  از  آستارا  مرز 

ایرانی با مقام آذری بود.
»هادی حق شناس« استاندار گیلان در حاشیه سفر هیئت ایرانی 
به باکو، از برگزاری جلسه ای مشترک با شاهین مصطفی یف، 

معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان خبر داد.
استانداران  حضور  با  نشست  این  برگزاری  به  اشاره  با  وی 

سه استان شمال غربی کشور شامل گیلان، اردبیل و آذربایجان 
این  متنوع  ظرفیت های  جلسه،  این  در  داشت:  اظهار  شرقی، 
استان ها برای توسعه همکاری های دوجانبه با کشور آذربایجان 

مورد بررسی قرار گرفت.
محورهایی  نشست،  این  در  کرد:  خاطرنشان  گیلان  استاندار 
صنایع  انزلی،  بندر  انزلی،  آزاد  منطقه  ظرفیت های  چون 
قدیم  و  جدید  مرز  توسعه  کشتی،  تعمیرات  و  کشتی سازی 
آستارا و همچنین ضرورت ایجاد خط هوایی میان رشت و باکو 
ایجاد  افزود:  استان گیلان  در  عالی دولت  مطرح شد.نماینده 
گردشگری،  رونق  در  مؤثری  نقش  می تواند  هوایی  خط  این 

تجارت و تبادلات فرهنگی میان دو کشور ایفا کند.
دائمی  مشترک  کمیسیون  نقش  به  اشاره  با  حق شناس  دکتر 
ایران و جمهوری آذربایجان در پیشبرد همکاری ها، گفت: این 
ایران و  کمیسیون به ریاست وزیر راه و شهرسازی از طرف 
شاهین مصطفی یف از سوی جمهوری آذربایجان فعال است 
و مقرر شد موضوعات مطرح شده در این جلسه، از طریق این 

کمیسیون پیگیری و اجرایی شوند.
گفتنی است مسعود پزشکیان، رئیس جمهور دولت چهاردهم، 
برخی  از  متشکل  هیئتی  رأس  در  اردیبهشت ماه،  هشتم  روز 
و  اردبیل  گیلان،  استان های  استانداران  و  کابینه  اعضای 

آذربایجان شرقی، به جمهوری آذربایجان سفر کرد.

در نشست با معاون نخست وزیر آذربایجان مطرح شد

گسترش همکاری اقتصادی ایران و آذربایجان با محوریت گیلان، 
اردبیل و آذربایجان شرقی

مدیرعامل منطقه آزاد انزلی گفت: خوشبختانه پس از 6 سال، 
قرارداد احداث بندر کاسپین با سرمایه  گذار منعقد شده و به 

 زودی عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد.
طاعتی  »مصطفی   ،۲۰۲۵ اکسپو  ایران  نمایشگاه  هفتمین  در 
آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  و  هیئت  مدیره  رئیس  مقدم« 
انزلی در جمع خبرنگاران به تشریح دستاوردها و برنامه های 

این منطقه پرداخت.
ترانزیت  اهمیت زیرساخت ها در تسهیل  بیان  با  طاعتی مقدم 
افزود  و  اشاره کرد  راه آهن سراسری  از  بهره برداری  به  کالا، 
که این پروژه به منطقه آزاد انزلی امکان می دهد تا در حوزه 

ترانزیت نقش مؤثری ایفا کند.
طاعتی مقدم تصریح کرد: خوشبختانه پس از 6 سال، قرارداد 
به زودی  و  شده  منعقد  سرمایه گذار  با  کاسپین  بندر  احداث 
عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد. این اقدام به ما این امکان 
و  کنیم  پذیرش  را  بالاتری  تناژ  با  کشتی های  که  می دهد  را 

ظرفیت های بندر را افزایش دهیم.
وی همچنین به موفقیت های اخیر در زمینه حمل ونقل کانتینری 

کانتینر   ۳۰۰ به  نزدیک  فروردین  ماه  در  گفت:  و  کرد  اشاره 
بتوانیم  امیدواریم  و  است  شده  وارد  انزلی  آزاد  منطقه  به 

رکوردهای قبلی را جابه جا کنیم.
فروند  دو  ورود  از  همچنین  انزلی  آزاد  منطقه  مدیرعامل 
ظرفیت  که  داد  خبر  رشت  فرودگاه  به  آنتونوف  هواپیمای 
برای  فرصتی  اقدام  این  گفت:  و  دارند  را  بار  تن   6 حمل 
تولیدکنندگان استان گیلان است تا کالاهای خود را به مقصد 

روسیه ارسال کنند و همچنین کالاهای صادراتی را به استان 
گیلان منتقل کنند.

طاعتی مقدم در ادامه به اهمیت تراز تجاری مناطق آزاد اشاره 
نمود و تأکید کرد: تراز تجاری باید به  دقت مورد بررسی قرار 
گیرد ما در سال گذشته ۸۰ میلیون دلار واردات کالای مسافری 

و ۲۵ میلیون دلار صادرات خدمات داشتیم.
وی همچنین به چالش های موجود در زمینه گردشگری اشاره 
کمبود خدمات  با  گردشگری  توسعه  زمینه  در  گفت:  و  کرد 
به همین دلیل پروژه هایی را برای جذب  هتلینگ مواجهیم و 

سرمایه گذاران در این حوزه پیش بینی کرده ایم.
مدیرعامل منطقه آزاد انزلی به ظرفیت های تولید آبزیان اشاره 
کرد و گفت: باتوجه  به سواحل ۲۵ کیلومتری، برنامه هایی برای 
تقویت تولید خاویار و صادرات آن داریم و ایجاد پایانه های 

صادرات میوه و سبزیجات نیز در دست بررسی است.
طاعتی مقدم در پایان ابراز امیدواری کرد با همکاری و استفاده 
از ظرفیت های موجود، منطقه آزاد انزلی به یکی از قطب های 

مهم ترانزیتی و اقتصادی کشور تبدیل شود.

نشست تخصصی بررسی وضعیت سلامت روان استان گیلان 
با حضور رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان و مدیرکل دفتر 
سلامت روان، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت برگزار شد 
و توسعه مراکز سراج، استقرار روانپزشک و افزایش تخت های 

روانپزشکی در دستور کار قرار گرفت. 
نشست تخصصی بررسی وضعیت سلامت روان استان گیلان با 
حضور محمدتقی آشوبی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان؛ 
اجتماعی  روان،  سلامت  دفتر  مدیرکل  شالبافان،  محمدرضا 
بهداشت،  وزارت  کارشناسان  بهداشت،  وزارت  اعتیاد  و 
معاون بهداشت دانشگاه، مدیران معاونت درمان و مدیر گروه 
برگزار  ریاست  حوزه  اجلاس  سالن  در  دانشگاه  روانپزشکی 

شد.
راهکارهای  درباره  نظر  تبادل  هدف  با  که  نشست  این  در 
بر  شالبافان  شد،  برگزار  گیلان  جامعه  روان  سلامت  ارتقای 
لزوم تقویت خدمات روانی اجتماعی تاکید کرد و از حمایت 
وزارت بهداشت برای توسعه مراکز سلامت روانی اجتماعی 

جامعه نگر )سراج( در استان خبر داد.
از جمله مباحث مهم این جلسه، تسریع در راه اندازی مراکز 

رویکرد  با  که  مراکزی  بود؛  گیلان  مختلف  مناطق  در  سراج 
اولیه  مداخلات  و  پیشگیری  مشاوره ای،  خدمات  جامعه نگر، 

روانی اجتماعی را ارائه خواهند کرد.
مراکز  این  در  روانپزشک  حضور  ضرورت  راستا،  همین  در 

برای ارتقاء کیفیت خدمات نیز مورد تأکید قرار گرفت.
در  روانپزشکی  ویژه  تخت های  اختصاص  برای  پیگیری 

از  منتخب،  درمانی  مراکز  در  ویژه  به  استان،  بیمارستان های 
دیگر موضوعات این نشست بود که با هدف پاسخگویی بهتر 
به نیازهای درمانی بیماران روانپزشکی و کاهش بار مراجعات 

به مراکز درمانی بزرگ دنبال می شود.
پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس  آشوبی«  تقی  »محمد  دکتر 
گیلان در این نشست با اشاره به اهمیت تقویت نظام ارجاع 
سراج  مراکز  راه اندازی  کرد:  اظهار  روان،  حوزه سلامت  در 
می تواند نقش موثری در شناسایی به موقع، درمان و بازتوانی 
بیماران روانی داشته باشد و از ازدحام بیمارستان ها و افزایش 

هزینه های درمانی جلوگیری کند.
همچنین در این نشست بر توسعه آموزش های تخصصی برای 
کارکنان مراکز سراج، تعامل با مراکز درمانی موجود و جلب 
حمایت های بین بخشی برای گسترش برنامه های سلامت روان 

تاکید شد.
این نشست آغاز تدوین برنامه های عملیاتی و زمان بندی شده 
با  که  بوده  گیلان  در  روان  سلامت  خدمات  ارتقای  برای 
وزارت  همکاری  و  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  مشارکت 

بهداشت پیگیری خواهد شد.

آزمون های  برگزاری  در  گیلان  دانشگاه  اختیار  تمام  نماینده 
سراسری  کنکور  داوطلبان  درصدی   ۱6 کاهش  از  سراسری 

)نوبت نخست( امسال در مقایسه با سال گذشته خبر داد. 
در  گیلان  دانشگاه  اختیار  تمام  نماینده  دمیرچی،  ارسلان 
اظهار  ایرنا  با  گو  و  گفت  در  سراسری  آزمون های  برگزاری 
نخست  نوبت  در  زن  و  مرد  داوطلب   ۲۹۱ و  هزار   ۲۳ کرد: 
کنکور سراسری سال ۱۴۰۴ در استان گیلان نامنویسی کردند 

که از این تعداد 6۵ درصد زن و ۳۵ درصد مرد هستند.
روزهای  نخست  نوبت  سراسری  کنکور  اینکه  بیان  با  وی 
پنجشنبه و جمعه هفته جاری همزمان با سراسر کشور در گیلان 
آزمایشی علوم  داوطلبان گروه های  بیان کرد:  برگزار می شود 
ریاضی و فنی و علوم انسانی صبح امروز )پنجشنبه(، هنر و 
زبان های خارجی عصر امروز و شرکت کنندگان علوم تجربی 

جمعه هفته جاری با هم رقابت خواهند کرد.
آزمون های  برگزاری  در  گیلان  دانشگاه  اختیار  تمام  نماینده 
سراسری افزود: ۲ هزار و ۸۸6 داوطلب رشته ریاضی و فنی، 
داوطلب   6۵ و  هزار  انسانی،  علوم  داوطلب   6۳۸ و  هزار   6

رشته هنر و ۲ هزار و ۳۳۰ شرکت کننده زبان های خارجی و 
۱۰ هزار و ۳۷۲ داوطلب رشته علوم تجربی در گیلان با هم 

رقابت می کنند.
تجربی  علوم  رشته  در  گیلان  کنکور  داوطلب  بیشترین 

است
نیز  تجربی  علوم  رشته  آزمون  اینکه  بیان  با  ادامه  در  وی 

و  هزار   ۱۰ کرد:  اضافه  می شود  برگزار  هفته جاری  )جمعه( 
علوم  رشته  در  گیلان   ۱۴۰۴ سراسری  کنکور  داوطلب   ۳۷۲

تجربی رقابت می کنند.
وی بیان کرد: آزمون داوطلبان کنکور سراسری در ۱۹ حوزه 
املش،  اشرفیه،  آستانه  آستارا،  شهرستان های  در  امتحانی 
سیاهکل،  رودسر،  رودبار،  رضوانشهر،  رشت،  بندرانزلی، 
برگزار  ماسال  و  لنگرود  لاهیجان،  فومن،  تالش،  صومعه سرا، 

می شود.
که  می شود  برگزار  نوبت   ۲ در   ۱۴۰۴ سال  سراسری  آزمون 
رقابت داوطلبان نوبت نخست ۱۱ و ۱۲ اردیبهشت  ماه و نوبت 

دوم در روزهای ۵ و 6 تیرماه خواهد بود.
در  دانشجو  پذیرش  برای   ۱۴۰۴ سال  سراسری  آزمون 
با آزمون در دوره های  روزانه، نوبت دوم )شبانه(،  رشته های 
و  دانشگاه ها  خودگردان  پردیس  مجازی،  نیمه حضوری، 
مؤسسات  آموزش  عالی، دانشگاه  پیام نور، مؤسسات  آموزش  
با آزمون  عالی  غیرانتفاعی  و غیردولتی و رشته های تحصیلی 

دانشگاه آزاد اسلامی برگزار می شود.

مدیر عامل منطقه آزاد انزلی عنوان کرد

طرح توسعه زیرساخت ها و ظرفیت های ترانزیتی در منطقه آزاد انزلی

در نشست تخصصی بررسی وضعیت سلامت روان گیلان مطرح شد

تقویت زیرساخت های سلامت روان گیلان 
با افتتاح مراکز سراج و توسعه تخت های روانپزشکی

مناطق  به  ویژه  توجه  خواستار  گیلان  در  فقیه  ولی  نماینده 
مناطق  زیرساختی  مشکلات  گفت: حل  و  شد  کم برخوردار 

کم برخوردار رشت باید در اولویت قرار گیرد. 
آیت الله رسول فلاحتی در دیدار با رئیس و اعضای شورای 
اعضای  به  فرارسیدن روز شورا  تبریک  اسلامی شهر ضمن 
در  آنان  تلاش های  از  قدردانی  و  رشت  اسلامی  شورای 
عرصه مدیریت شهری، بر ضرورت خدمت صادقانه، بی منت 
با  باید  شوراها  گفت:  و  کرد  تأکید  مردم  برای  جهادی  و 
اولویت های  به  توجه  و  مردمی  ظرفیت های  از  بهره گیری 
عدالت  و  آبادانی  مسیر  در  مؤثری  گام های  شهر،  اساسی 

بردارند.
شهر  مناطق  برخی  در  ریشه ای  مشکلات  به  اشاره  با  وی 
و  شد  کم برخوردار  مناطق  به  ویژه  توجه  خواستار  رشت، 
افزود: محرومیت در برخی از نقاط شهری زیبنده شهری با 
پیشینه تاریخی و فرهنگی مانند رشت نیست، حل مشکلات 
زیرساختی این مناطق و رسیدگی به مطالبات مردم باید در 

اولویت قرار گیرد.
بر  تأکید  با  رشت  جمعه  امام  و  گیلان  در  ولی فقیه  نماینده 
پسماند،  معضل  حل  شهری،  زیست  محیط  حفظ  اهمیت 
احیای تالاب عینک، احیای آسفالت و رسیدگی به وضعیت 
پیربازار را از مطالبات جدی مردم دانست و تصریح  منطقه 
و  طبیعت  به  مسئولانه تری  نگاه  باید  شهری  مدیریت  کرد: 

سرمایه های بومی شهر داشته باشد.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی دفتر نماینده ولی 
ادامه  در  شهر رشت  اسلامی  شورای  رئیس  استان،  در  فقیه 
این دیدار با ارائه گزارشی از عملکرد شورا و پروژه های در 
دست اجرا، بر آمادگی مجموعه مدیریت شهری برای تعامل 
با دستگاه های مختلف و بهره مندی از رهنمودهای مقام معظم 

رهبری و نماینده محترم ایشان در استان تأکید کرد.

داوطلبان کنکور سراسری در گیلان کاهش یافت 
 بیشترین داوطلب در رشته علوم تجربی است

دستگاه های  گفت:  گیلان  منطقه ای  برق  شرکت  مدیرعامل 
اجرایی استان در صورت مجهز شدن به دیزل ژنراتور، ۱۵۰ 

مگاوات از بار شبکه را در اوج بار کاهش خواهند داد. 
محمود دشت بزرگ در اولین جلسه کارگروه انرژی و تامین 
برق  شرکت  عامل  غیر  پدافند  شورای  ضروری  نیازهای 
وظیفه  اینکه  بیان  با  جاری،  سال  در  گیلان  استان  منطقه ای 
این  از  هدف  گفت:  است،  تصمیم سازی  کارگروه  اصلی 
تصمیم  و  آنها  انعکاس  و  مشکلات  و  مسائل  بیان  جلسات 
سازی است تا بتوانیم با هم افزایی از چالش ها عبور کنیم و 

تاثیرات و دامنه تهدیدات را به حداقل برسانیم.
وی با اشاره به اینکه در آستانه ورود به ایام و ماه های گرم 
برق  و مصرف  تولید  ناترازی  کرد:  خاطرنشان  هستیم،  سال 
همچون سال گذشته وجود دارد و باید علاوه بر توسعه تولید 

برق، در استفاده بهینه از آن کوشا باشیم.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای گیلان با بیان اینکه تولید نباید 
تابع و دنباله رو تبعیت باشد، تصریح کرد: الگوی تبعیت تولید 
برق با مصرف آن در هیچ کجای جهان حاکم نبوده و مصرف 

باید با خودکنترلی بر ناترازی فائق آید.
دشت بزرگ با اشاره به شرایط حساس صنعت برق، گفت: در 
برهه کنونی مراقبت، حفظ و پایداری شبکه های برق بیش از 
هر چیزی اهمیت و ضرورت دارد. از جمله موضوعات مهم 
در این حیطه پاکسازی درختان واقع در حرایم خطوط شبکه 
برق است که نیازمند تعامل، همراهی و مشارکت متولیان این 

حوزه می باشد.
با اشاره به تجهیز شرکت برق منطقه ای گیلان به دیزل  وی 
به  منظور  به  بار  اوج  مواقع  در  برق  تولید  جهت  ژنراتور 
به  نسبت  همچنین  شد:  متذکر  شبکه،  بار  رساندن  حداقل 
اقدام  بام شرکت  بر روی پشت  نیروگاه خورشیدی  احداث 

کرده ایم.
وی اضافه کرد: سایر دستگاه های اجرایی استان نیز با توجه 
به نیاز خود از ردیف بودجه مدیرت بحران می توانند نسبت 
به همکاری و انجام تکلیف قانونی خود اقدام کنند و پیشگام 
و پیشرو در امر مدیریت مصرف باشند و بار مصرفی شبکه 

را کاهش دهند.

مدیرعامل برق منطقه ای استان:
دستگاه های اجرایی گیلان به دیزل 

ژنراتور مجهز شوند

والای  جایگاه  بر  تأکید  با  رشت  فرمانداری  سرپرست 
کارگران در جامعه گفت: مجموعه کار و کارگری چرخاننده 

اصلی نظام تولید هستند.
کارگران  از  تجلیل  مراسم  در  غضنفری  میر  اسماعیل  سید 
تبریک  برگزار شد، ضمن  کارگر  در خانه  که  استان  نمونه 
این روز به جامعه کارگری، با ابراز افتخار نسبت به پیشینه 
و  هستم  کارگر  خانواده  از  من  کرد:  اظهار  خود  کارگری 
امروز نیز به کارگر بودن خود می بالم و افتخار می کنم که 

کارگر این مردم شریف هستم.
والای  جایگاه  بر  تأکید  با  رشت  فرمانداری  سرپرست 
و  کار  مجموعه  افزود:  کشور،  اقتصادی  نظام  در  کارگران 
معیشت  و  اقتصاد  تولید،  نظام  اصلی  چرخاننده  کارگری، 
جامعه هستند و این باور، برای من نه تنها یک وظیفه قانونی 
خدا  رسول  که  همانطور  است.  اعتقادی  وظیفه  یک  بلکه 
)ص( بوسیدن دست کارگر را افتخار می دانست و حضرت 
علی )ع( خود کارگری می کرد، بنده نیز با اعتقاد راسخ به 

حمایت از قشر کارگر پایبندم.
وی با اشاره به برخی از مشکلات و مطالبات جامعه کارگری 
جدید  زاویه ای  از  و  همدلانه  نگاهی  با  باید  کرد:  تصریح 
دلیل  به  مشکلات،  از  برخی  متأسفانه  نگریست  مسائل  به 
خلأهای قانونی یا محدودیت های موجود طی سالیان گذشته 
انباشته شده است و باید همه دستگاه ها و نهادها با همکاری 

و هم افزایی در جهت رفع این موانع گام بردارند.
میر غضنفری در ادامه به برنامه های حمایتی دولت از جامعه 
به  دولت  سوی  از  لایحه ای  گفت:  و  کرد  اشاره  کارگری 
از  بخشی  تا  است  شده  تقدیم  اسلامی  شورای  مجلس 
قانونی رفع شود و  از طریق اصلاحات  مشکلات کارگران 

زمینه ارتقای کمی و کیفی مشاغل کارگری فراهم گردد.
روز  که  نکته  این  بر  تأکید  با  رشت  فرمانداری  سرپرست 
کارگر محدود به یک روز یا یک هفته نیست، اظهار داشت: 
تمام روزها و ماه های سال متعلق به کارگران است من وظیفه 
دارم که در تمام ایام سال، از حقوق این قشر زحمتکش دفاع 
با بهره گیری از تمام ظرفیت های قانونی و همکاری  کنم و 

سایر مسئولان، زمینه بهبود وضعیت آنان را فراهم سازم.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان از 
موافقت با اجرای ۴۰ پروژه گردشگری در دومین کمیسیون 
گردشگری  صنعت  توسعه  راستای  در  استان  اداره کل  فنی 

خبر داد. 
ولی جهانی با اشاره به پتانسیل های بالقوه استان در توسعه 
بررسی  با  اداره کل  این  کرد:  اظهار  گردشگری،  صنعت 
درخواست های اجرای طرح های گردشگری، سعی در کوتاه 

کردن زمان صدور مجوزها و تسریع فرآیندها دارد.
وی افزود: در این نشست که به بررسی ۵۰ پروژه گردشگری 
هتل  یک  شامل  پروژه   ۴۰ اجرای  با  داشت  اختصاص 
ستاره،  سه  و  دو  هتل   ۱۳ هتل چهارستاره،  یک  پنج ستاره، 
 ۷ سنتی،  و  بوم گردی  اقامتگاه  پنج  گردشگری،  مجتمع   ۹
سفره خانه سنتی و واحد پذیرایی و چهار مرکز تفریحی و 

سرگرمی موافقت شد.
جهانی برآورد حجم سرمایه گذاری در این پروژه ها را بیش 
صورت  در  کرد:  اظهار  و  اعلام  تومان  میلیارد   ۱۵۰۰ از 
تکمیل استعلامات و دریافت پروانه های ساختمانی، اجرای 
این طرح ها برای حدود ۸۵۰ نفر شغل مستقیم ایجاد خواهد 

کرد.
در  روز  یک  برای  اداره کل  فنی  کمیسیون  تشکیل  از  وی 
هفته خبر داد و تاکید کرد: این تصمیم در راستای حمایت 
از سرمایه گذاران و تسریع در فرآیند بررسی طرح ها اتخاذ 
شده است. در سالی که مزین به »سرمایه گذاری برای تولید« 
است، پیگیری امور سرمایه گذاران اولویت کاری این اداره 

کل خواهد بود.
گیلان  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
می تواند  گردشگری  زیرساخت های  توسعه  کرد:  تصریح 
اقتصادی و اشتغال زایی استان داشته  نقش موثری در رشد 
از  حمایت  برای  را  خود  تلاش  تمام  اداره کل  این  باشد. 

سرمایه گذاران در این حوزه به کار خواهد بست.

با اجرای ۴۰ پروژه گردشگری 
جدید در گیلان موافقت شد

جانشین فرمانده انتظامی استان گیلان از رفع تصرف بیش از 
۳۰۰۰ مترمربع از اراضی ملی در سواحل بخش خشکبیجار 

شهرستان رشت خبر داد. 
از منابع  اینکه حفاظت  به  با اشاره  سردار حسین حسن پور 
طبیعی یک وظیفه همگانی است، اظهار کرد: برابر گزارش 
مردمی مبنی بر تصرف اراضی ملی توسط فردی سودجو با 
استفاده از اوراق جعلی در حاشیه سواحل بخش خشکبیجار 
برای  پلیس  تحقیقات  راستا  این  در  رشت،  شهرستان  در 

اطمینان از صحت موضوع آغاز شد.
از  پس  خشکبیجار  کلانتری  ماموران  اینکه  بیان  با  وی 
منابع  حفاظت  یگان  از  تیمی  همراه  به  قضائی  هماهنگی 
طبیعی شهرستان رشت به محل اعلامی اعزام شدند، افزود: 
نظر مشخص شد، 6  از زمین های ساحلی مورد  بازدید  در 
قطعه از اراضی ملی جمعاً به متراژ ۳۴۰۰ متر مربع به صورت 

غیرقانونی با دیوارکشی محصور شده است.
با  اینکه  به  اشاره  با  گیلان  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
 6 کرد:  تصریح  گرفت،  تصرف صورت  رفع  قضائی  حکم 
نفر از متهمان این پرونده جهت سیر مراحل قانونی به مرجع 
قضائی معرفی و کارشناسان ارزش اراضی رفع تصرف شده 

را بیش از ۳۰۰ میلیارد ریال برآورد کردند.
وی در پایان با اشاره به رصد دقیق و اشرافیت بالای پلیس 
ملی،  اراضی  متصرفان  مجرمانه  و  غیرمجاز  اقدامات  بر 
خاطرنشان کرد: حفظ و حراست از منابع طبیعی و ملی از 
اولویت های مجموعه انتظامی است و مبارزه با زمین خواران 
پلیس قرار  و سودجویان به صورت مستمر در دستور کار 

دارد.

رفع تصرف از ۳۰۰۰ مترمربع 
اراضی ملی در رشت

بر  بالغ  مزین شدن شناسنامه  از  احوال گیلان  ثبت  مدیرکل 
6۰ هزار زن و دختر گیلانی به نام زیبای »معصومه« خبر داد. 
حضرت  باسعادت  میلاد  گرامیداشت  ضمن  حسن زاد  امیر 
فاطمه معصومه )س( و روز دختر، از مزین شدن شناسنامه 
نام  به  استان گیلان  زنان  و  از دختران  نفر  و ۲۲۱  هزار   6۰
زیبای »معصومه« از زمان تاسیس سازمان ثبت احوال تا به 

امروز خبر داد.
وی یکی از حساس ترین و هیجان انگیزترین لحظات زندگی 
برای پدر و مادرها را انتخاب نام فرزند دانست و افزود: »نام« 
اولین، مهم ترین و ماندگارترین هدیه ای است که در ابتدای 
تولد، از جانب والدین به فرزند اهدا می شود و نقشی اساسی 

در آینده او ایفا می کند.
نام  انتخاب  اسلام  اینکه  بیان  با  گیلان  احوال  ثبت  مدیرکل 
نیکو را از مهمترین حقوق فرزندان بر والدین بر شمرده است، 
خاطرنشان کرد: انتخاب نامی زیبا و بامعنا، به حفظ کرامت 

فرزندان در جامعه کمک خواهد کرد.

نام بالغ بر ۶۰ هزار گیلانی »معصومه« است

رئیس پلیس راه گیلان از بازگشایی محور پونل به خلخال با 
تلاش ماموران پلیس راه و راهداری خبر داد.

سرهنگ جاور صفاری گفت: محور پونل - خلخال که به علت 
رانش کوه، بارش برف سنگین و ریزش بهمن از آبان ماه سال 
۱۴۰۳ مسدود شده بود با تلاش عوامل راهداری و پلیس راه 

بازگشایی شد.
کوهستانی،  محور  این  بودن  مسدود  مدت  در  افزود:  وی 
نیروهای پلیس راه به صورت مستمر برای جلوگیری از تردد 
شبانه  روزی  تلاش  و  کمک  با  و  داشتند  حضور  خودروها 
شهرستان های  جاده ای  نقل  و  حمل  و  راهداری  ادارات 

رضوانشهر و تالش و همچنین پیگیری های پلیس راه استان این 
مسیر ارتباطی بازگشایی شد.

انواع  تردد  حاضر  حال  در  افزود:  گیلان  راه  پلیس  رئیس 
انجام  پونل - خلخال  در محور  خودروهای سبک و سنگین 

می شود.

محور پونل به خلخال بازگشایی شد



این بیماری ها باعث آب 
آوردن ریه می شوند!

معاون وزیر بهداشت اعلام کرد؛

رشد ۳۰ درصدی ابتلا به بیماری های 
قلبی و عروقی در کشور

 اردبیل در صدر

معاون آموزشی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با 
بیان اینکه ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی در کشور رشد ۳۰ 
درصدی دارد، گفت: قند خون بالا و چاقی از عوامل خطر ابتلا 
به این بیماری ها است که باید با اقدامات پیشگیرانه از روند 

افزایشی آن جلوگیری کنیم.
 سید جلیل حسینی عصر سه شنبه در دهمین همایش قلب و 
عروق که در بیمارستان شهید رجایی برگزار شد، افزود: تعداد 
افراد مبتلا به بیماری های قلبی و عروقی در دنیا ۶۱۲ میلیون 
نفر در سال ۲۰۲۱ گزارش شده است، در ایران نیز این بیماری 

شیوع زیادی دارد.
وی ادامه داد: بیشترین میزان شیوع بیماری های قلبی و عروقی 
و  شرقی  آذربایجان  های  استان  در  است،  اردبیل  استان  در 
گلستان نیز مرگ و میر زنان به دلیل ابتلا به این بیماری ها 
بیشتر است.حسینی تصریح کرد: هر چند رسیدگی به بیماران 
قلبی و عروقی در کشور خوب است اما ناتوانی ناشی از آن 

افزایش یافته است که نیاز بیشتر به خدمات توانبخشی دارند.
به گفته معاون وزیر بهداشت، مطالعات داخلی نشان می دهد 
دسترسی مردم به متخصصان قلب باید در کشور ۳۰ درصد 
و  قلب  تخصصی  رشته  در  نفر   ۹۱۳ همچنین  یابد،  افزایش 
عروق مشغول به تحصیل هستند که توسعه رشته های فلوشیبی 

حوزه قلب و عروق یکی از برنامه های ما آن است.
حسینی با بیان اینکه عدالت در آموزش باید مبتنی بر نیازهای 
جامعه باشد، افزود: ۴۰ درصد متخصصان قلب و عروق در 
تهران فعالیت دارند و لازم است توزیع عادلانه افراد متخصص 

در این حوزه در کشور انجام شود.
و  قلب  حوزه  در  مهارت  آموزش  به  توجه  کرد:  تاکید  وی 
عروق ضروری است و باید در قالب آموزش های مداوم و 

مهارتی توسعه یابد.
رشد ۳۰ درصدی ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی در 

کشور/ اردبیل در صدر
وی ادامه داد: دولت چهاردهم در حالی وزارت بهداشت را 
انگیزگی  بی  لحاظ  از  زیادی  با مشکلات  تحویل گرفت که 
بدهی های سنگین  اساتید،  پزشکی، خروج  اساتید، دستیاران 
بخشی  اکنون  که  بودیم  مواجه  دستیاران  و حقوق  دانشگاها 
زیادی از این مشکلات برطرف شده و پیش بینی ما این است با 
تغییر فضای دانشگاه ها روند مهاجرت جوانان را کاهش دهیم 
که این کار توسط تیمی که در راس آن وزیر بهداشت است، 

انجام می شود .
حسینی با اشاره به مد نظر بودن ارتقای توانمندی دانشگاهها 
گفت: با توجه به اینکه دانشگاههای علوم پزشکی توانمندی های 
بالایی دارند، برنامه تحول در بین المللی سازی آموزش علوم 

پزشکی در دستور کار قرار گرفته است.
وی تصریح کرد: توسعه فناوری های نوین و هوشمند سازی 
در آموزش پزشکی از دیگر برنامه های ما است که در این 
روند برخورداری از استادان و دانش آموختگان نیز در دستور 

کار است.
حسینی گفت: اجرای برنامه اعتباربخشی در آموزش، دسترسی 
بهداشت  وزارت  تجربه  انتقال  اعتباربخشی  سامانه  به  آسان 
و  نیرو  عادلانه  توزیع  بر  تمرکز  آموزشی،  نظام  مجموعه  به 
آموزش مهارت محور و توسعه مراکز آموزشی تخصصی در 
استان های کم برخوردار و حمایت از پژوهش های کاربری 
در زمینه بیماری های قلبی و عروقی، همکاری با دانشگاههای 
علوم پزشکی جهان و حمایت از پژوهش های علمی در زمینه 
بیماری های قلبی و عروقی از دیگر برنامه های در دستور کار 

معاونت آموزشی وزارت بهداشت است.
در ادامه محمد رییس زاده رییس سازمان نظام پزشکی کشور 
نیز در این همایش گفت: با توجه به اینکه علم طب و تحولات 
این  از  باید  رود   می  پیش  شتاب  با  دنیا  در  پزشکی  حوزه 

تحولات عقب نمانیم و خود را به روز کنیم.
وی اظهار کرد: در حوزه توریسم درمانی می توانیم فعال تر 
شویم و با جذب بیماران خارجی ارزآوری هم داشته باشیم، از 
سوی دیگر باید با انجام اقدامات اساسی پزشکان را در کشور 

حفظ کنیم تا در آینده به پزشک خارجی نیازمند نباشیم.
رییس زاده تصریح کرد: حفظ شان جامعه پزشکی در کشور 
تعهد  میزان  موفق  تجربیات  به  توجه  با  زیرا  است  ضروری 
خدمات جامعه پزشکی ما وضعیت بهتری نسبت به دنیا دارد.

و عروق  قلب  کنگره  دهمین  رییس  نوحی  فریدون  همچنین 
و  قلبی  بیماریهای  حوزه  در  گفت:  همایش  این  در  ایران 
عروقی دستاوردهای زیادی مانند جراحی های کم تهاجمی، 
توانبخشی قلبی و تشخیص زودهنگام و غیره داریم و استفاده 
از هوش مصنوعی در تصویر برداری قلبی و طراحی درمان 

های فرد محور افق های تازه ای را در درمان ایجاد می کند.
وی اظهار کرد: نقش هوش مصنوعی در درمان بیماریهای قلبی 
و عروقی مکمل دانش سنتی است و به عنوان اهداف راهبردی 

در تصمیم گیری بالینی عمل می کند.
برجسته  پژوهشگران  و  اساتید  همت  با  داد:  ادامه  نوحی 
دستاوردهای خوبی در علم پزشکی داشته و  مراکز تحقیقاتی 
پیوند قلب مداخلات  پیشرفته  در درمان نارسایی های قلبی 

داشته که در منطقه و مجامع بین المللی مورد توجه است.
وی تصریح کرد: مراکز تخصصی قلب ایران به مراکز مرجع 
علمی تبدیل شده است این  پیشرفت مرهون تلاش اساتیدی 

است که چراغ علم را روشن نگه داشتند.
به گفته نوحی، بیماریهای قلبی و عروقی عامل بزرگ مرگ و 
میر است و باید نگاه مان از درمان محور به پیشگیری محور 
تغییر کند و  تغییر سبک زندگی، تغذیه مناسب و کنترل عوامل 

خطر می تواند  باری از دوش سیستم های سلامت بردارد.
وی، آموزش دانشجویان مبتنی بر تازه ترین یافته ها و توسعه 
مهارت های نوین ، تبادل علم و هم افزایی تجربه ها ، برنامه 

ریزی هوشمندانه و توجه به نیازهای بومی کشور 
درمان  المللی  بین  همکاریهای  توسعه  و  دانش  گسترش  و  

بیماران  در کشور ضروری است.
در  اردیبهشت   ۱۲ تا   ۹ ایران  عروق  و  قلب  کنگره  دهمین 

بیمارستان شهید رجایی برگزار می شود.
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تجمع مایع در اطراف ریه ها، یا آنچه به طور عمومی به آن 
نه  است؛  نشانه  یک  تنها  می شود،  گفته  ریه«  آوردن  »آب 
یک بیماری مستقل. متخصصان می گویند عوامل ویروسی، 
عامل  می توانند  کلیوی  ـ  قلبی  حتی  و  سرطانی  شیمیایی، 

بروز این عارضه خطرناک باشند.
بیماری های ریوی،  دکتر حمید سهراب پور، فوق تخصص 
و  داد  توضیح  ریه ها  در  مایع  شدن  جمع  دلایل  درباره 
ناشی  صرفاً  وضعیت  این  می کنند  تصور  بسیاری  گفت: 
از  واقع طیف گسترده ای  اما در  از مشکلات ریوی است، 
بیماری ها می توانند باعث تجمع مایع در فضای اطراف ریه 

شوند.
اولیه  علل  از شایع ترین  یکی  را  ویروسی  وی عفونت های 
این مشکل دانست و افزود: ویروس ها با ایجاد التهاب در 
مایع در فضای  باعث ترشح و تجمع  بافت ریه، می توانند 

بین ریه و دیواره قفسه سینه شوند.
سهراب پور در ادامه گفت: برخی مواد شیمیایی و آلرژن ها 
بروز  به  التهابی،  واکنش های  تحریک  با  است  ممکن  نیز 
این وضعیت منجر شوند. همچنین بیماری های عروقی مانند 

آمبولی ریه، که در آن لخته خون مانع جریان طبیعی خون 
در ریه می شود، می تواند باعث ترشح مایع در همان ناحیه 

شود.
سرطان و بیماری های غیرریوی، از عوامل مهم پنهان

به گفته این فوق تخصص، سرطان ریه یا سایر سرطان هایی 
که به پرده جنب )پلور( نفوذ می کنند نیز از دلایل مهم و 
موارد،  این  در  می شوند.  مایع محسوب  تجمع  نگران کننده 
نفوذ سلول های سرطانی به بافت های اطراف، باعث التهاب 

مزمن و ترشح مایع می شود.
اما موضوع فقط به ریه محدود نمی شود. دکتر سهراب پور 
توضیح داد: در برخی بیماران، مشکل از کلیه ها، لوزالمعده 
نشأت  پیشرفته  قلبی  بیماری های  یا  حاد(  پانکراتیت  )در 
مایعات  تعادل  در  اختلال  ایجاد  با  بیماری ها  این  می گیرد. 
بدن، ممکن است منجر به تجمع مایع در ریه و بروز تنگی 

نفس شوند.
اهمیت تشخیص زودهنگام

اقدام  و  علت  دقیق  بررسی  کرد:  تأکید  پایان  در  وی 
زودهنگام برای درمان این عارضه حیاتی است. در صورت 
را  بیمار  تنفسی  عملکرد  می تواند  مایع  تجمع  بی توجهی، 

به شدت مختل کند و حتی جان او را به خطر بیندازد.

هشدار از نوک انگشتان! وقتی 
ناخن ها از بیماری خبر می دهند

سلامت  از  آینه ای  آن ها  نیستند؛  زیبایی  برای  فقط  ناخن ها 
بدن هستند. تغییر رنگ، ضخامت یا ترک خوردگی ناخن ها 
می تواند نشانه ای از یک بیماری پنهان باشد؛ به ویژه عفونت 
را  ناخن  است  ممکن  بی توجهی،  صورت  در  که  قارچی 

به کلی از بین ببرد.
 دکتر مسعود مرادی، متخصص پوست، مو و زیبایی، درباره 
»عفونت  داد:  توضیح  ناخن ها  مشکلات  رایج ترین  از  یکی 
که  است  پوستی  شایع  بیماری های  از  یکی  ناخن،  قارچی 
معمولًا با تغییر رنگ ناخن به زرد، قهوه ای یا سفید، ضخیم 
شدن یا حتی ریزش ناخن خود را نشان می دهد. این مشکل 
به ویژه در کسانی که زیاد از لاک یا ناخن مصنوعی استفاده 

می کنند، بیشتر دیده می شود.«
علائم و نشانه ها

به گفته دکتر مرادی، این بیماری معمولًا با درگیری یک یا 
دو ناخن آغاز می شود، اما در صورت عدم درمان، می تواند 

به سایر ناخن ها نیز سرایت کند.
یا  رنگی  لکه های  راه راه،  خطوط  »گاهی  افزود:  وی   
خراش هایی روی ناخن دیده می شود که زنگ خطر عفونت 
قارچی هستند. تشخیص قطعی تنها از طریق نمونه برداری و 

بررسی زیر میکروسکوپ امکان پذیر است.«
چرا درمان به موقع اهمیت دارد؟

داروهای ضد  با  به موقع  »درمان  کرد:  تأکید  متخصص  این 
قارچ خوراکی اهمیت زیادی دارد، زیرا داروهای موضعی 
بیفتد،  تعویق  به  درمان  اگر  دارند.  محدودی  تأثیر  معمولًا 
نه تنها ناخن می ریزد، بلکه بافت زیرین آن نیز ممکن است 

آسیب جدی ببیند.«
عوامل زمینه ساز قارچ ناخن

بیماری  این  زمینه ساز  که  عواملی  درباره  همچنین  مرادی 
هستند، گفت:

استفاده طولانی از لاک یا ناخن مصنوعی
 تماس زیاد با مواد شوینده قوی مانند وایتکس

 پوشیدن کفش های تنگ و جوراب های نامناسب
 تعریق زیاد پا به ویژه در ورزشکاران

 عدم رعایت بهداشت دست و پا در محیط های مرطوب
چگونه از قارچ ناخن پیشگیری کنیم؟

او برای پیشگیری از این مشکل پوستی توصیه هایی ارائه داد:
 خشک نگه داشتن فضای بین انگشتان پا و دست
 استفاده از دستکش هنگام تماس با مواد شوینده

 خودداری از استفاده مداوم از لاک و ناخن مصنوعی
    رعایت بهداشت روزانه دست و پا
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سلامتسلامت معلم سالم، نسل سالم؛ سلامت روان معلمان زیر ذره بین

رنج مضاعف بیماران اوتیسم از ناهماهنگی های بین بخشی

نیست؛  فارسی  و  ریاضی  آموزش  جای  فقط  درس   کلاس 
جایی است که روح و روان دانش آموزان شکل می گیرد. در 
سلامت  از  برخوردار  معلمی  آموزشی،  ابزارهای  همه  میان 

روان، قدرتمندترین وسیله تربیت است.
پرورش  و  آموزش  نظام  در  باید  که  مهمی  مسائل  از  یکی 
است  معلمان  روان  موضوع سلامت  گیرد،  قرار  توجه  مورد 
یادگیری  و  آموزش  کیفیت  بر  آن ها  روان  سلامت  زیرا 
دانش آموزان تأثیر مستقیمی دارد. سلامت روان معلمان نقش 
شغلی  رضایت  و  حرفه ای  رشد  تدریس،  تجربه  در  بسزایی 
بر  توجهی  قابل  تأثیر  عامل  این  می کند. همچنین،  ایفا  آن ها 
معلمانی  دانش آموزان می گذارد.  و تحصیلی  روانی  وضعیت 
راهبردها  بهترین  قادرند  برخوردارند،  روان  سلامت  از  که 
با  مواجهه  و  آموزشی  مسائل  حل  برای  را  تکنیک ها  و 

موقعیت های گوناگون کلاس درس به کار گیرند.
با توجه به اهمیت این موضوع، پژوهشگر ایرنا گفت وگویی با 
تربیتی، روانشناس  پهلوان نشان«؛ دکترای روان شناسی  »سحر 
ادامه  داد که در  انجام  دانشگاه  نوجوان و مدرس  کودک و 

می خوانید:
توجه هم زمان به روش های نوین تدریس و سلامت روان 

معلمان
روان  سلامت  به  پرداختن  اهمیت  خصوص  در  پهلوان نشان 
معلمان می گوید: زمانی که ما به عنوان ارائه دهنده خدمات 
به ویژه در حوزه های مرتبط با آموزش وپرورش و حوزه های 
و  مربی  یک  عنوان  به  باید  هستیم،  روان  سلامت  با  مرتبط 
راهنما، ویژگی های شخصیتی، سلامت روان و بهداشت روان 
ما رصد شده باشد زیرا بخشی از آنچه که به عنوان مفاهیم 
پیدا می کند، محتوای علمی است که  انتقال  به دانش آموزان 
دانشگاه های  در  را  آنها  به  مرتبط  دوره های  افراد  این  بیشتر 
نقش  می تواند  که  دیگری  بخش  اما  گذرانده اند  فرهنگیان 
باشد،  داشته  بچه ها  تربیت  و  تعلیم  فضای  در  حیاتی تری 

ویژگی های عاطفی و هیجانی آموزگار و یا استاد است.
در واقع، غیر از فضای شناختی که محتوای ارائه شده است، 
و  می شود  برقرار  دانش آموز  و  معلم  بین  که  عاطفی  فضای 
از  یک  هر  روان  سلامت  یا  و  شخصیتی  ویژگی های  برآیند 
آنهاست، می تواند نقشی به مراتب پر رنگ تر نسبت به فضای 
شناختی داشته باشد. بنابراین اگر به سابقه زیستی و تحصیلی 
خود مراجعه کنیم، چه بسیار معلمانی را به یاد می آوریم که 
شاید فارغ از سبک تدریس، ویژگی های شخصیتی آنها بود 
که سبب شده اخلاق پسندیده و نیکویی از آنها یاد بگیریم 
دانش آموزان  کرده است.  متفاوت  را  ما  زندگی  مسیر  که 
بسیاری به دلیل همین ویژگی های شخصیتی و روان شناختی 
مربیان خود به فضای تعلیم و تربیت علاقمند و از یک مسیر 
به مسیر هموارتری هدایت شده اند و در واقع، آن  نادرست 

معلم چراخ راهنمای آنها شده است.
معلم سالم، نسل سالم؛ سلامت روان معلمان زیر ذره بین

در  معلمان شان  قربانی  بود  ممکن  خود  که  جدیدی  نسل 
قرار  که  کرده اند  توجه  مساله  این  به  بیشتر  باشند،  گذشته 
قرار  بلکه  شود،  ارائه  محتوایی  یک  فقط  مدرسه  در  نیست 
اجتماعی  و  آن، درس شایستگی های هیجانی  کنار  است در 

نیز آموزش داده شود
این روانشناس کودک و نوجوان توضیح می دهد: در سالیان 
برخی  به واسطه  که  بودیم  شاهد  بیشتر  ما  شاید  گذشته 
ناآگاهی ها و یا فضای نامناسب برخی مدارس، این خستگی 
در معلمان ایجاد می شد و امکان کنترل کلاس وجود نداشت 
برخوردهای  معلم  می شد  سبب  موارد  برخی  در  متاسفانه  و 
نادرست  روان شناسی  برخوردهای  یا  و  نامناسب  فیزیکی 
اتفاق  که  آگاهی  رشد  با  اخیر  سال های  در  اما  باشد  داشته 
افتاده و با تاکید بر سلامت روان دانش آموزان شده، به این 
ویژگی ها بیشتر توجه شده است. نسل جدیدی که خود ممکن 
بود قربانی معلمان شان در گذشته باشند، بیشتر به این مساله 
نیست در مدرسه فقط یک محتوایی  قرار  توجه کرده اند که 
ارائه شود، بلکه قرار است در کنار آن، درس شایستگی های 

هیجانی و اجتماعی نیز آموزش داده شود.
سن،  لحاظ  از  مربی  فرد  که  آنجایی  از  می دهد:  ادامه   وی 
بنابراین  است،  دانش آموز  فرد  از  غنی تر  تعاملات  و  تجربه 
با  دانش آموزان  می گیرد.  قرار  دانش آموز  آن  قضاوت  مورد 
را  ویژگی ها  این  از  بسیاری  می توانند  مشاهده ای  یادگیری 
بر  را  تاکید  ما  شاید  متاسفانه  اما  کنند  استنباط  و  استخراج 
انتقال محتوا به بهترین شیوه ممکن می گذاریم و یک چاشنی 
نیز به عنوان روش های تدریس نوآورانه مبتنی بر فناوری های 
نوین اضافه می کنیم، در حالی که پرداختن به سلامت روان 
معلمان، این پیش زمینه و پیش شرط انتقال مفاهیم نیز هست.

از قدیم در مثل ها و اشعار گفته می شد که معلم می تواند با 
به  اخلاق و منش مناسب، طفل گریزپای را حتی جمعه هم 
این ویژگی های عاطفی می تواند  مکتب خانه آورد. در واقع، 
تخریب  یا  و  تسهیل  مناسب  تحول  پرورش  برای  را  مسیر 
برای  یا  دانشگاه  به  ورود  هنگام  به  ما  که  همانطور  سازد. 
استخدام در موسسه ها، تست پایش سلامت می گذاریم، بهتر 
است از فضای سلامت روان شناختی پیش از ورود افراد به 
تعلیم و تربیت هم توجه یا دوره هایی برای آنها گذاشته شود. 
مثل شرایطی که پیش از ازدواج فراهم است و یا مشاوره های 

پیش از ازدواج.

طرح واره  شناخت  با  معلمان  روان  سلامت  به  بردن  پی 
روان شناختی

قالب  در  آزمون هایی  از  استفاده  لزوم  درباره  پهلوان نشان 
است  بهتر  می گوید:  معلمان  روان شناختی  طرح واره های 
روان شناختی«  واره های  »طرح  قالب  در  تست هایی  حداقل 
ثابتی  ویژگی های  طرح واره ها  این  زیرا  شود  انجام  معلمان 
آموزش  واسطه  به  چه  افراد  کودکی  زمان  از  که  هستند 
والدین و چه به واسطه آموزش فضای تعلیم و تربیت شکل 
قالب  در  که  موقعیت هایی  دلیل  به  انسان ها  ما  و  گرفته اند 
آن  در  طرح واره هایمان  با  می گیریم  قرار  مختلف  شغل های 

موقعیت ها رفتار می کنیم.
هستند  اموری  طرح واره ها  می افزاید:  دانشگاه  مدرس  این 
افکار، رفتار، هیجان و منش ما را شکل می دهند. گاهی  که 
را  خود  فعالیت  رفتاری  تله های  شکل  به  طرح واره ها  این 
شروع می کنند و باعث می شوند که در طرف مقابل هم یک 
تله رفتاری و یا شناختی فعال شود. بنابراین چیزی که مهم 
برای سنجش  مساله  اهمیت ترین  پر  و  اینکه ساده ترین  است 
بحث  یا  کارآمد  و  مثبت  طرح واره های  شناسایی  معلمان، 
چرخه  ایجاد  از  تا  باشد  ناکارآمد  و  منفی  طرح واره های 

تله های روانی جلوگیری شود.
که  درون  بالغ  یا  والد  کودک  مانند  مباحثی  با  آشنایی 
شخصیت  از  بخش  کدام  با  بزرگسال  یک  عنوان  به  من 
برقرار  ارتباط  دانش آموز  یا  و  کودک  آن  با  روان شناختی ام 
به  ما  دوی  هر  برخورد  شیوه  اگر  است.  مهم  نیز  می کنم 
صورت کودک-کودک باشد، نتیجه جز دعوا و تنش نیست، 
یا وقتی قرار است فقط نقش والد را ایفا کنیم فارغ از نقش 
رفتار  بالغانه  ما  دانش آموز  داریم  انتظار  اینکه  یا  مربی گری 
اینکه سن و تجربه کمتری دارد، به طور حتم  کند با وجود 

این موارد می توانند چالش های اساسی ایجاد کنند.
معلمان،  سنجش  برای  مساله  اهمیت ترین  پر  و  ساده ترین 
شناسایی طرح واره های مثبت و کارآمد یا بحث طرح واره های 
روانی  تله های  چرخه  ایجاد  از  تا  باشد  ناکارآمد  و  منفی 

جلوگیری شود
مانند  شخصیتی  ویژگی های  وارد  معلمان  از  برخی  طبیعتاً 
در  می تواند  که  هستند  خاص  وسواس های  و  استرس 
دانش آموزان  یا  و  است  زیاد  صدا  و  سر  که  موقعیت هایی 
دلیل  به  ناخواسته  می گذارند،  زیرپا  را  خاصی  قانون های 
که  کند  احساس  معلم  شخصیتی،  ویژگی های  این  تجربه 
ناگهانی  رفتار  و  برخورد  لذا  و  ندارد  کنترلی  اوضاع  روی 
توسط  است  ممکن  که  نشان  دهد  تکانش گرایانه ای  یا  و 
آن،  طریق  از  کنند  شروع  آنها  و  شود  شناخته  دانش آموزان 
از  که  بگیرند شخصی  یاد  و  کنند  تحریک  را  فضای کلاس 
احتمالًا  می دهد،  نشان  را  واکنش  این  و  است  بزرگتر  آنها 
واکنشی است که می توان از آن نتیجه مثبت گرفت و او هم 
در موقعیت مشابه همین کار را انجام دهد یا این نوع واکنش 
دلزدگی  یا  و  مدرسه  اضطراب  دانش آموزان  در  شود  باعث 
تحصیلی شکل بگیرد و دانش آموز رغبت حضور در کلاس 

را نداشته باشد.
روان  سلامت  به  توجه  نیازمند  مثبت،  تحول  به  رسیدن 

معلمان
روان  سلامت  زمینه  در  بین المللی  تجارب  به  پهلوان نشان 
معلمان اشاره کرده و می گوید: فکر می کنم یکی از آسیب های 
شایعی که در ارتباط با پیگیری سلامت روان شناختی معلمان 
به  اهمیت کمتری  ما  باشد که  مساله  این  دارد، شاید  وجود 
در خصوص  دوره های گذرانده شده  به  نسبت  موضوع  این 
شیوه های انتقال مفاهیم می دهیم. در حالی که مطالعات روز 
شایستگی  به  رسیدن  و  مثبت  تحول  تجربه  می هد  نشان  دنیا 
هیجانی که پایه ای برای پیشرفت های تحصیلی و علمی است 
در گرو همین ارتباط دوطرفه بین دانش آموز و معلم به ویژه 

مواقع  از  بسیاری  در  زیرا  است  معلم  ویژگی های شخصیتی 
به  ما  می شود  باعث  کافی  آگاهی  و  اطلاعات  فقدان  همین 
اوضاع  روی  اینکه  واسطه  به  که  می دهیم  اجازه  خودمان 
اقتصادی  فشارهای  یا  و  باشد  داشته  کنترل  نمی توانیم 
مطابق  که  برخوردی  دانش آموز  با  است،  بسیار  اجتماعی 
میلمان است، داشته باشیم یا با ایجاد احساس ترس، بچه ها 
بنابراین چنین  قانون کنیم.  به فرمانپذیری و اجرای  را وادار 
ثبات  باشد  نهادینه شده  نتبیه  یا  با ترس، دلهره و  چیزی که 
ندارد و بچه ها به دنبال کوچکترین فرصتی هستند که از این 

شرایط رهایی پیدا کنند.
ادامه می دهد: فکر می کنم  این روانشناس کودک و نوجوان 
ویژگی های  که  باشیم  داشته  اشراف  این  به  باید  ما  ابتدا  در 
آنها  برای  روان  سلامت  بودن  دارا  و  معلمان  روان شناختی 
معلم  و  دانش آموز  بین  موثر  ارتباط  شکل گیری  اصلی  کلید 
است. اگر این ارتباط و پیوند عاطفی شکل بگیرد، دانش آموز 
مشتاق به پذیرش بی قید و شرط معلم می شود و در اینجاست 
به  اخلاقی  تا  علمی  مفاهیم  انتقال  و  آموزش  نوع  هر  که 
نتیجه یک شادابی در  بگیرد و در  بهترین حالت خود شکل 

سطوح مختلف و تحول مثبت فراهم شود.
راهکارهایی برای شناخت و بهبود سلامت روان معلمان

روان  سلامت  شناخت  روش های  خصوص  در  پهلوان نشان 
بهبود آن می گوید: فکر می کنم  برای  راهکارهایی  معلمان و 
دوره های  در  معلمان  است  بهتر  کار،  به  ورود  از  قبل  برای 
خودآگاهی، طرح واره درمانی شرکت کنند. حتی اگر در کنار 
شود،  اجرا  دوره ها  این  معلمی،  تربیت  کارورزی  دوره های 
می تواند بسیار کمک کننده باشد؛ یا اگر به شکل حضوری در 
برخی موقعیت ها، از متخصصان و روانشناسان در کلاس های 
و  مشاهده  را  موقعیت ها  تا  است  موثر  شود  استفاده  درس 
ارزیابی کنند و پاسخ درست را نظر  واکنش های معلمان را 
خود  بر  لحظه  در  می توانند  اینکه چگونه  بشنوند.  افراد  این 
مسلط باشند، تصمیم بگیرند و بهترین واکنش را از خود نشان 
دهند.وی می افزاید: اگر احیاناً در این موقعیت ها نقصی و یا 
کاستی وجود داشته باشد به واسطه این خودآگاهی هایی که 
اتفاق می افتد، دوستان بتوانند از درمان های فردی و غیرفردی 
استفاده کنند. پیشنهاد دیگر این است که همانطور که معلمان 
می توانند از نظرات معلمان دیگر و یا همیار مشاور و یا معلم 
خاص  موقعیت ها  با  دانش آموزانی  خصوص  در  تسهیلگر 
زیر  می توانند  هم  روانشناسان  و  متخصصان  کنند،  استفاده 
نظر یک سوپروایزر که دوره های لازم را گذرانده اند بتوانند 

فضای کلاس را آسیب شناختی کنند.
نقش  از  که  می کند  توصیه  معلمان  به  دانشگاه  مدرس  این 
آموزان غافل  دانش  برای  رفیق و همراه  به عنوان یک  خود 
انتقال مفاهیم آموزشی  به  نباشند و همه تمرکز و توجه آنها 
به دانش آموزان نباشد بلکه جنبه های هیجانی و روان شناختی 

می تواند تاثیر آموزش را به مراتب بیشتر کند.
حرفه ای  صلاحیت  آزمون  روانشناسان،  برای  که  همانطور 
پیشنهاد  می شود،  برگزار  حرفه ای  آزمون صلاحیت  کنار  در 
و  معلمان  سواد  سنجش  برای  که  آزمونی  کنار  در  می کنم 
میزان تسلط آنها به محتوای آموزشی یا میزان آشنایی آنها با 
شیوه های تدریس متفاوت و اثرگذار برگزار می شود، آزمون 
قالب  در  یا  آنها  برای  نیز  روانشناختی  حرفه ای  صلاحیت 
داشته  کتبی  آزمون های  قالب  در  یا  شفاهی  مصاحبه های 
باشیم. حتی می توان گواهی نامه هایی با درجات متفاوت ارائه 
کدامیک  معلمان،  این  میان  از  کنند  تعیین  آنها  خود  تا  کرد 
شود.  استفاده  سطوحی  چه  در  و  دانش آموزان  کدام  برای 
ماهه زیر  مثال شیوه کار معلمان در یک دوره چند  برای  یا 
نظر فرد متخصص و یا سوپروایزر رصد شود و معلمان در 
و  باثبات تر  فضای  وارد  گواهی نامه،  آن  دریافت  صورت 

رسمی شوند.

در  میاندورود  و  ساری  نماینده  و  بهداشت  کمیسیون  عضو   
مجلس شورای اسلامی از برخی ناهماهنگی تشکل های مردم 
نهاد و بین بخشی در حوزه کودکان اوتیستیک به عنوان عاملی 
که می تواند در سازمان نیافتن امور این بیماران تاثیر گذارد، 

نام برد.
 عالیه زمانی در نشست هم اندیشی نمایندگان انجمن اوتیسم 
بیماران  توانبخشی  خدمات  افزود:  مازندران  سلامت  بیمه  با 

اوتیسم به صورت کامل و در همه سنین گسترش یابد.
وی با تأکید بر مداخله تمامی متولیان مرتبط با بیماران اوتیسم 
اعلام کرد: اطلاع رسانی در خصوص خدمات قابل دریافت 

توسط بیماران اوتیسم باید گسترده تر شود.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به لزوم یکپارچگی 
در فعالیت های تشکل های مردم نهاد بخش اوتیسم که در حال 
این  افزود:  می کنند،  فعالیت  هم  از  جدا  صورت  به  حاضر 
ناهماهنگی ها موجب عدم ساماندهی امور مربوط به کودکان با 

نیازهای ویژه خواهد شد.
در  مازندران  بیمه سلامت  مدیر کل  پیشنهاد  به  اشاره  با  وی 
به  مربوط  امور  ساماندهی  استانی  کارگروه  تشکیل  زمینه 

حضور  با  کارگروه  این  تشکیل  خواستار  اوتیسم،  بیماران 
تمامی فعالان این بخش در استان شد.

رنج مضاعف بیماران اوتیسم از ناهماهنگی های بین بخشی
عضو ناظر مجلس در شورای عالی بیمه سلامت کشور با بیان 
اینکه تولیت حمایت از بیماران اوتیسم در استان مازندران به 
اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاونت  توسط  و  واحد  صورت 
استانداری و به صورت متمرکز پیگیری شود، افزود: ما باید 
و  متولی مشخص  ویژه یک  نیازهای  با  تمامی کودکان  برای 
مداخله گران،  تمامی  تا  باشیم  داشته  کشور  در  شده  تعریف 
چهارچوب  در  بیماران  این  مسئول  نهادهای  و  سازمان ها 
نیز  نمایند همچنین پاسخگو  ارائه خدمت  مشخص فعالیت و 
متولد می شوند  نیازهای ویژه  با  از کودکانی که  باشند.زمانی 
به عنوان فرشتگانی از جانب خداوند یاد کرد و افزود: یقیناً 
این آفرینش در راستای این است که آنهایی که در کنار این 
بیماران هستند به کمال انسانی خود برسند و ما باید از حضور 
این فرشتگان آسمانی در مسیر تکامل انسانی خود بهره ببریم.

مسئولان  از  جمعی  و  معاونان  حضور  با  که  نشست  این  در 
همچنین  و  مازندران  سلامت  بیمه  کل  اداره  کارشناسان  و 

شد،  برگزار  استان  اوتیسم  بیماران  جامعه  از  نمایندگانی 
نمایندگان بیماران اوتیسم ضمن بیان مسائل، درخواست ها و 
مشکلات خود، ضمن تقدیر از خدمات بیمه سلامت، خواستار 
توجه هرچه بیشتر نهادهای مسئول در خصوص رفع مشکلات 

این بیماران شدند.
اوتیسم ) Autism( یا درخودماندگی، نوعی اختلال رشدی از 
نوع روابط اجتماعی است که با رفتارهای ارتباطی و کلامی 
غیرطبیعی مشخص می شود و علایم این اختلال تا پیش از سه  

سالگی بروز می کند و علت اصلی آن هنوز ناشناخته است.
به افرادی که این اختلال را دارند اوتیستیک یا درخود مانده 
گفته می شود. این اختلال در پسران شایع تر از دختران است و 
وضعیت اقتصادی، اجتماعی، سبک زندگی و سطح تحصیلات 

والدین نقشی در بروز اوتیسم ندارد.
این اختلال بر رشد طبیعی مغز در حیطه تعاملات اجتماعی و 
بزرگسالان  و  تأثیر می گذارد و کودکان  ارتباطی  مهارت های 
تعاملات  غیرکلامی،  و  کلامی  ارتباطات  در  اوتیسم  به  مبتلا 
اجتماعی و فعالیت های مربوط به بازی، مشکل دارند و ارتباط 

با دیگران و دنیای خارج برای آنان دشوار می شود.
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دروازه صادراتی قزاقستان در 
جنوب ایران فعال می شود

روابط اقتصادی ایران و جمهوری آذربایجان طی سال های 
زیرساختی،  موانع  و  ژئوپلیتیکی  با وجود چالش های  اخیر، 

روندی رو به رشد داشته است.
مرزهای  از  بهره مندی  با  آذربایجان  جمهوری  و  ایران   
و  فرهنگی  اشتراکات  و  ترانزیتی  زیرساخت های  مشترک، 
زبانی، از ظرفیت های اقتصادی چشمگیری برخوردارند که 
سرمایه گذاری های  و  تجاری  مبادلات  افزایش  به  می تواند 
مسیر  در  کشور  دو  قرارگیری  شود.  منجر  مشترک 
شمال- راهگذر  جمله  از  بین المللی،  مهم  کریدورهای 

جنوب، فرصت های بی نظیری برای توسعه تجارت منطقه ای 
و جهانی فراهم کرده است. علاوه بر این، نزدیکی بازارها، 
در  همکاری  امکان  و  خدمات  و  کالا  تقاضای  همخوانی 
فناوری،  و  کشاورزی  حمل ونقل،  انرژی،  چون  حوزه هایی 
زمینه ساز ارتقای روابط اقتصادی پایدار میان تهران و باکو 

خواهد بود.
جمهوری  و  ایران  اقتصادی  روابط  نیز  اساس  همین  بر 
چالش های  وجود  با  اخیر،  سال های  طی  آذربایجان 
داشته  رشد  به  رو  روندی  زیرساختی،  موانع  و  ژئوپلیتیکی 
و چشم اندازهای تازه ای برای توسعه همکاری های دوجانبه 

پیش روی دو کشور گشوده شده است.
دیدار  یک  برای  رئیس جمهور  پزشکیان  مسعود  نیز  دیروز 
در  و  شد  آذربایجان  جمهوری  پایتخت  باکو،  وارد  رسمی 
رئیس  علی اف  الهام  رسمی  استقبال  مورد  زاگولبا  کاخ 

جمهوری آذربایجان قرار گرفت.
همچنین هم زمان با این سفر، اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران نیز یک هیئت تجاری ۱۰۰ نفره را عازم 
گسترش  زمینه  کشور  دو  بازرگانان  تا  است  کرده  باکو 
همکاری های مشترک و توسعه دیپلماسی اقتصادی را دنبال 

کنند.
رشد ۲۰ درصدی مبادلات تجاری در سال ۲۰۲۴

بر پایه آخرین آمارهای رسمی، حجم تجارت میان ایران و 
جمهوری آذربایجان در سال ۲۰۲۳ حدود ۴۸۰ میلیون دلار 
بود که در سال ۲۰۲۴ با رشد ۲۰ درصدی به ۵۸۰ میلیون 
صورت  به  کشور  دو  تجاری  موازنه  بنابراین  رسید.  دلار 
قابل توجهی )بالای ۹۰ درصد( به نفع ایران، »مثبت« است.

شامل  دلار  میلیون   ۵۷۰ کشور  این  به  ایران  صادرات 
و  غذایی  مواد  پتروشیمی،  محصولات  ساختمانی،  مصالح 
 ۱۲.۹ بر  بالغ  ایران  مقابل،  در  بوده؛  صنعتی  ماشین آلات 

میلیون دلار کالا از آذربایجان وارد کرده است.
و  ایران  مناسبات  سطح  نیز  میلادی  سال  اول  ماه  سه  در 
حکایت  که  است  بوده  دلار  میلیون   ۱۵۷ بالغ بر  آذربایجان 
از رشد ۱۸ درصدی روابط در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل دارد.
همچنین بررسی ها نشان می دهد که بخش بازرگانی ایران در 
آذربایجان بسیار فعال است. بالغ بر ۱۷۳۹ شرکت ایرانی در 
میلیون   ۵.۲ مجموع  در  و  کردند  سرمایه گذاری  آذربایجان 
دلار حجم سرمایه گذاری ایرانیان در آذربایجان بوده است.

پروژه های مشترک و مسیرهای راهبردی
به  می توان  دوجانبه  همکاری  عرصه های  مهم ترین  از 
کریدور  توسعه  انرژی،  پروژه های  در  سرمایه گذاری 
بین المللی شمال-جنوب و فعال سازی مناطق آزاد اقتصادی 
نقش  ایران،  غرب  شمال  در  ارس  آزاد  منطقه  کرد.  اشاره 
ایفا  آذربایجان  با  تجاری  ارتباطی  پل  عنوان  به  ویژه ای 

می کند.
جمهوری  و  ایران  مشترک  اتاق  رئیس  پیرموذن  حسین 
آذربایجان که در سفر رئیس جمهور به جمهوری آذربایجان 
حضور دارد، در این رابطه گفت: جذب سرمایه گذاری های 
مشترک در بخش های مختلف بسیار دارای اهمیت است؛ با 
انتظار  می توان  کشور،  این  به  رئیس جمهور  سفر  به  توجه 
ایجاد شرکت های مشترک و تأسیس شهرک های صنعتی دو 
اشتراکات جغرافیایی،  افزود: همچنین  کشور را داشت.وی 
موفق  الگویی  می تواند  کشور،  دو  اقتصادی  و  فرهنگی 
در  به ویژه  کند.  ایجاد  منطقه ای  تجاری  همکاری های  برای 
حوزه هایی مانند کشاورزی، انرژی و کالاهای مصرفی، این 
به عنوان یک عامل تسهیلگر در کاهش موانع  سفر می تواند 

گمرکی و توسعه مبادلات تجاری عمل کند.
در  دوطرفه  سرمایه های  جذب  با  پیرموذن،  گفته  به 
می توان  فناوری،  و  کشاورزی  انرژی،  مانند  حوزه هایی 

زمینه ساز همکاری های بلندمدت و پایدار اقتصادی شد
انرژی،  مانند  حوزه هایی  در  دوطرفه  سرمایه های  جذب  با 
همکاری های  زمینه ساز  می توان  فناوری،  و  کشاورزی 

بلندمدت و پایدار اقتصادی شد
زمینه های  از  یکی  گفت:  همچنین  ایران  اتاق  .نایب رئیس 
اصلی همکاری می تواند توسعه پروژه های مشترک در زمینه 
انتقال  زیرساخت های  گسترش  و  برق  تبادل  گاز،  سوآپ 
انرژی باشد و به عنوان نقطه اتکای یک مشارکت راهبردی 

بلندمدت بین دو کشور عمل کند.
وی تاکید کرد: سفر رئیس جمهور ایران به کشور جمهوری 
می تواند  دوجانبه،  روابط  تقویت  بر  علاوه  آذربایجان، 

اقتصادی  دیپلماسی  تقویت  در  عطف  نقطه  یک  به عنوان 
قرار  توجه  مورد  مرکزی  آسیای  و  جنوبی  قفقاز  در  ایران 

گیرد.
۴ حوزه مشترک برای توسعه همکاری تهران-باکو

همانطور که ذکر شد دو کشور با ۷۶۵ کیلومتر مرز مشترک، 
پیوندهای تاریخی، فرهنگی، دینی و عضویت در ابتکارات 
از  شمال-جنوب،  بین المللی  کریدور  همچون  منطقه ای 
اقتصادی  مبادلات  گسترش  برای  گسترده ای  ظرفیت های 
برخوردارند. با وجود اینکه حجم مبادلات تجاری دو کشور 
در سال های گذشته حدود ۹۰۰ میلیون دلار بوده، این رقم با 
توجه به ظرفیت های موجود، قابلیت افزایش چشمگیر دارد 
و هدف گذاری برای دستیابی به مبادلات چند میلیارد دلاری 

در سال های آتی است.
ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس  حسن زاده  صمد  که  آنطور 
توسعه  برای  مناسب  عنوان حوزه های  به  ۴ حوزه  می گوید 

همکاری دو کشور وجود دارد که به شرح زیر است.
راه آهن رشت-آستارا  پروژه  تکمیل  و حمل ونقل:  ترانزیت 
شناخته  شمال-جنوب  کریدور  مفقوده  حلقه  عنوان  به  که 
کشور  دو  ترانزیتی  همکاری های  نخست  اولویت  می شود، 
است. این پروژه نه تنها زمان حمل کالا میان آسیا و اروپا را 
کاهش می دهد، بلکه نقش ایران و آذربایجان را در زنجیره 
بنادر  پررنگ تر خواهد کرد. همچنین، توسعه  تأمین جهانی 
جمله  از  آنها،  لجستیکی  اتصال  و  انزلی  بندر  و  آستارا 

فرصت های مهم همکاری است.
ایران،  بین  گاز  سوآپ  توافق نامه های  امضای  با  انرژی: 
سه جانبه  همکاری  زمینه های  ترکمنستان،  و  آذربایجان 
گسترش  است.  شده  فراهم  برق  و  گاز  تجارت  حوزه  در 
در  مشترک  سرمایه گذاری  طریق  از  همکاری ها  این 
در  نیروگاهی  پروژه های  و  انرژی  انتقال  زیرساخت های 
قرار  ما  روی  پیش  بی سابقه ای  فرصت های  مرزی،  مناطق 

می دهد.
گرفتن  نظر  در  با  کشور  دو  غذایی:  صنایع  و  کشاورزی 
کشاورزی،  محصولات  تأمین  به  آذربایجان  جمهوری  نیاز 
ایران در حوزه کشت هوشمند، می توانند  فناوری  و  دانش 
و  مدرن  آبیاری  گلخانه ای،  تولید  در  مشترک  پروژه های 

صادرات محصولات فرآوری شده را توسعه دهند.
آزادسازی  پی  در  شده:  آزاد  مناطق  توسعه  و  بازسازی 
عمرانی  پروژه های  آذربایجان،  جمهوری  سرزمین های 
حوزه  در  ایرانی  شرکت های  است.  شده  آغاز  گسترده ای 
و  بیمارستان  ساخت  برق رسانی،  سدسازی،  راه سازی، 
مدرسه می توانند به طور گسترده در این پروژه ها مشارکت 

کنند.
تمرکز بر حل چالش ها

به گزارش مهر، با وجود پیشرفت ها، توسعه روابط اقتصادی 
دو کشور با موانعی نیز روبروست که از جمله آنها می توان 
در  حمل ونقل  محدودیت های  و  لجستیکی  مشکلات  به 
مرزهای مشترک به ویژه در آستارا، محدودیت های بانکی و 
مالی ناشی از تحریم های بین المللی علیه ایران و ناهماهنگی 
اشاره  فنی  استانداردهای  و  تعرفه ها  گمرکی،  مقررات  در 
کرد.کارشناسان اقتصادی بر این باورند که رفع این موانع و 
ارتقای سطح همکاری ها شدنی است منتهی باید به صورت 

ویژه در دستورکار متولیان امر قرار گیرد.
تقویت دیپلماسی اقتصادی و تشکیل کمیسیون های مشترک 
تکمیل  جمله  از  حمل ونقل  زیرساخت های  توسعه  فعال تر، 
ایجاد  بنادر،  بهینه سازی  و  رشت-آستارا  راه آهن  پروژه 
مشترک  بانک  تأسیس  نظیر  مستقل  مالی  مکانیسم های 
و  تعرفه ها  هماهنگ سازی  و  مالی  مبادلات  تسهیل  برای 
از  تجارت  روان سازی  منظور  به  گمرکی  استانداردهای 
جمله راهکارهایی است که می تواند چالش های مذکور را 

به حداقل برساند.
پیرموذن در این خصوص نیز گفت: به همت مسئولان استانی 

و همکاری اتاق ها، امروز گمرک دو کشور ۲۴ ساعته فعال 
شروع  ترجیحی  تعرفه های  تعریف  درباره  مذاکرات  است، 

شده و در حال پیگیری است 
تعرفه های ترجیحی شروع شده و  تعریف  مذاکرات درباره 

در حال پیگیری است
مورد  کشور  دو  بین  تجارت  در  داوری  بحث  افزود:  .وی 
توجه قرار گرفته است و توافق درباره ایجاد اتاق مشترک 
مطرح  حقوقی  مسائل  پیگیری  هدف  با  ایران  و  آذربایجان 
این  نهایی شده که همه  در روند تجارت و سرمایه گذاری 

اقدامات بسیار امیدوارکننده است.
پیرموذن از توافق برای تقویت و تکمیل چندین پروژه ریلی 
این  افزود:  و  گفت  سخن  آذربایجان  و  ایران  بین  مشترک 
توافقات برای دسترسی به بازار اوراسیا اهمیت بالایی دارد. 
آذربایجان  اقتصاد  وزارت  با  جلسات  برگزاری  دیگر  نکته 
این  در  توافق  و  صنعتی  مشترک  شهرک های  ایجاد  درباره 
مشترک  سرمایه گذاری های  زمینه  می تواند  که  است  بخش 

را تسهیل کند.
نایب رئیس اتاق ایران به سرمایه گذاری های مشترک صورت 
بر  علاوه  گفت:  و  کرد  اشاره  کشور  دو  بازار  در  گرفته 
مشترک  گرفته، سرمایه گذاری  تاکنون صورت  که  اقداماتی 
در مرزهای آبی و خاکی را نیز باید دنبال کنیم. این بخش را 
هدف قرار داده و پیگیری خواهیم کرد. بدون شک مذاکرات 
امروز بین رؤسای جمهور ایران و آذربایجان امکان توسعه 

را تسهیل می کند.
روادید  صدور  تسهیل  گفت:  رابطه  این  در  نیز  حسن زاده 
دو  در  اقتصادی  نمایندگی  دفاتر  تعداد  افزایش  و  تجاری 
کشور، رفع موانع بانکی و توسعه نظام های پرداخت متقابل 
تسهیل  و  موانع حمل ونقل  رفع  ملی،  ارزهای  از  استفاده  با 
انتقال کالا میان دو کشور و انعقاد موافقت نامه تجارت آزاد 
یا تجارت ترجیحی برای کاهش تعرفه های گمرکی از جمله 

مواردی هستند که باید مورد توجه باشند.
با  روابط  تقویت  در  اوراسیا  با  آزاد  تجارت  نقش 

آذربایجان
در این بین اجرایی شدن »توافقنامه تجارت آزاد« بین ایران 
و اتحادیه اقتصادی اوراسیا از ۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۴ اجرایی 
خواهد شد و از این تاریخ، واردات و صادرات ۸۷ درصد 
کشورهای  و  ایران  میان  تجارت  در  مشمول  کالاهای  از 
عضو اتحادیه اوراسیا به صفر خواهد رسید. همچنین اعمال 

هرگونه موانع غیرتعرفه ای نیز ممنوع خواهد بود.
اقتصادی  اتحادیه  عضو  آذربایجان،  جمهوری  هرچند 
اوراسیا نیست، اما از زمان اجرایی شدن »توافقنامه تجارت 
سال  -از  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  و  ایران  بین  ترجیحی« 
۱۳۹۹- این کشور در کریدور ترانزیتی شمال- جنوب مسیر 
اصلی ترانزیت و تجارت ایران با دو عضو اتحادیه اقتصادی 

اوراسیا یعنی فدراسیون روسیه و بلاروس بوده است.
جمهوری  داخل  در  که  مناسبی  جاده ای  ساخت های  زیر 
آستارا-  سراسری  بزرگراه  ویژه  به  دارد  وجود  آذربایجان 
افتتاح  اف  علی  الهام  توسط   ۱۳۹۶ سال  در  که  باکو 
جمهوری  با  ایران  ترانزیت  و  تجارت  اصلی  مسیر  شد، 
مسیر  ادامه  در  باکو  از  بعد  که  است  روسیه  آذربایجان- 
در مجاورت غرب دریای خزر، به داغستان روسیه و سپس 
بزرگی  شهرهای  ویژه  به  روسیه  پرجمعیت  غربی  مناطق 
کانون های  از  که  می رسد  پترزبورگ  سن  و  مسکو  مانند 

اصلی تجارت ایران با روسیه محسوب می شوند.
آینده همکاری های تهران-باکو

ضرورت های  و  اقتصادی  گسترده  پتانسیل های  به  توجه  با 
ایران و جمهوری  اقتصادی  انتظار می رود روابط  منطقه ای، 
در  چالش ها،  هوشمندانه  مدیریت  صورت  در  آذربایجان 

سال های آینده وارد فاز جدیدی از شکوفایی شود.
نوسازی  و  راهبردی  همکاری های  سیاسی،  ثبات 

زیرساخت ها می تواند این مسیر را هموارتر سازد.

قطار تجارت ایران و آذربایجان روی ریل توسعه مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران:

صندوق سرمایه گذاری ارزی 
تشکیل می شود

 

تشکیل  از  ایران  طلای  و  ارز  مبادله  مرکز  مدیرعامل 
صندوق سرمایه گذاری ارزی برای تبدیل اسکناس ارز به 
حواله خبر داد و گفت: امیدواریم در تابستان به یک توافق 
راه  برای  مرکزی  بانک  و  بورس  سازمان  میان  دوجانبه 
اندازی این صندوق از طریق نهادهای بازار پولی برسیم.

امکان جذب  بانک مرکزی  آیا  اینکه  علی سعیدی درباره 
به  ارز  داشت:  اظهار  دارد،  را  مردم  اختیار  در  ارزهای 
این  بلکه  شود،  نمی  احتیاج  بازارها  در  اسکناس  شکل 

حواله ارز است که برای آن درخواست وجود دارد.
یابد،  افزایش  ارزی مردم  اگر اطلاعات  اینکه  بیان  با  وی 
کرد،  خواهد  تغییر  نیز  ارز  غیررسمی  بازار  وضعیت 
اسکناس  بر  مبتنی  ارزی  حساب  بانک ها  امروز  افزود: 
با  که  اعتقادند  این  بر  نمی کنند، چون  باز  اشخاص  برای 
داشته  خاصی  اقتصادی  رفتار  توانند  نمی  ارز  اسکناس 
باشد و فقط هزینه نگهداری و حسابداری آن برای بانک 

باقی می ماند.
اینکه  بیان  با  ایران  طلای  و  ارز  مبادله  مرکز  مدیرعامل 
است،  حواله  به  اسکناس  تبدیل  مهم  ارزی  معاملات  در 
ادامه داد: در حال انجام طرحی در بازار سرمایه از طریق 
بانک  هماهنگی  با  بتوانیم  تا  هستیم  ارزی  های  صندوق 
مرکزی وجوه در اختیار مردم را جمع آوری و اسکناس را 
تبدیل به حواله کرده تا نیازهای نقدی بانک مرکزی مانند 

اسکناس ارز مسافری تامین شود.
وی خاطر نشان کرد: بانک مرکزی می تواند در این طرح 
از  مردم  پول  این  بعد  و  بدهد  حواله  و  بگیرد  اسکناس 
تولیدی  فرآیندهای  وارد  حواله  به  اسکناس  تبدیل  طریق 

شود.
سعیدی افزود: بطور مثال اوراق مرابحه ارزی را هم مردم 
از راه  نه  البته  به همین طریق خریداری کنند؛  توانند  می 
گذاری  سرمایه  صندوق  یک  طریق  از  بلکه  مستقیم  های 
ارزی این اتفاق رخ دهد و امیدواریم در تابستان به یک 
توافق دوجانبه میان سازمان بورس و بانک مرکزی برای 
پولی  بازار  نهادهای  طریق  از  صندوق  این  اندازی  راه 

برسیم.
مابه  کشف  و  سلف  قرارداد  به  ارزی  سلف  اوراق 

التفاوت تغییر می کند
هیات  داشت:  اظهار  نیز  ارزی  سلف  اوراق  درباره  وی 
به  و  نکرده  موافقت  اوراق  انتشار  با  مرکزی  بانک  عامل 
تغییر  التفاوت  مابع  قرارداد کشف  ارزی و  قرارداد سلف 
این  به زودی  نیز درحال کار هستیم و  کرد و درباره آن 

موضوع نیز به سرانجام خواهد رسید.
تفاوت  درباره  ایران  و طلای  ارز  مبادله  مرکز  مدیرعامل 
مرکز  در  قیمت  با  رسمی  غیر  و  تجاری  ارز  بازار  قیمت 
مبادله ارز و طلای ایران اظهار داشت: واردکنندگان، ثبت 
سفارش کرده اند و بابت این ثبت سفارشی که انجام داده 

اند، می توانند در مرکز مبادله، ارز خود را تامین کنند.
به قیمت واقعی خود برسد،  اینکه وقتی دلار  بیان  با  وی 
وارد کننده نیز قیمت فروش خود را در بازار ارز تجاری 
که  کنید  فرض  افزود:  دهد،  می  قرار  میزان  همین  بر 
ارز عرضه  قبلی  های  قیمت  با  بخواهد همچنان  فروشنده 

کند، قطعاً معامله ای اتفاق نخواهد افتاد.
مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران با اشاره به اینکه 
آن فروشنده قطعا به ریال ناشی از تبدیل ارز خود نیازمند 
خواهد شد، ادامه داد: امروز در بین برخی صادرکنندگان 
اما هزینه های آنها ریالی  تمامی درآمد آنها ارزی است، 
است و بالاخره باید قیمت خریدار را به رسمیت بشناسد.

مبادله  مرکز  رسمی  بازار  در  قطعا  اینکه  به  اشاره  با  وی 
نیز تعادل رخ خواهد داد و قیمت ارز قطعا واقعی خواهد 
بخاطر  این  به  است  واقعی  می گوییم  اینکه  گفت:  شد، 
بازار  در  ولی  داده  رخ  معامله  آن،  انجام  برای  که  است 
انجام  واقعی  معامله  چقدر  که  نیست  مشخص  غیررسمی 

می شود.
همه معاملات در مرکز مبادله ثبت می شود

افرادی که  اینکه از میزان معامله و تعداد  بیان  با  سعیدی 
در بازار غیررسمی اقدام به معامله می کنند، اطلاعی در 
در  معاملات  اطلاعات  چون  داشت:  اظهار  نیست،  دست 
تمامی  اختیار  در  و  دارد  وجود  دقیق  بطور  مبادله  مرکز 
می  نظارت  مبادله  مرکز  معاملاتی  بازار  بر  که  ذیربطانی 

کنند، قرار می گیرد.
انجام شده،  که  معاملاتی  این  تک  به  تک  داد:  ادامه  وی 
مشخص است که در چه ساعت و در چه تاریخی، حتی 
توسط چه بانکی سفارش داده شده و ریال آن چه زمانی 
به حساب منتقل شده و تمامی این اطلاعات وجود دارد.

مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران خاطر نشان کرد: 
 ۸.۵ که  است  این  دلیل  به  است  واقعی  گوییم  می  اینکه 
این مرکز معامله شده یک واقعیت  میلیارد دلاری که در 
اقتصادی و معامله واقعی درباره آن انجام شده و منظور ما 

از واقعی یعنی اینکه می توان اعداد را اثبات کرد.
این  در  گرفته  صورت  معاملات  تمامی  کرد:  تاکید  وی 

مرکز شفاف بوده و قابلیت ردیابی دارد.
معاملات در بازار غیررسمی ارز شفاف نیست

مطرح  قیمتی  اگر  غیررسمی  بازار  در  کرد:  تصریح  وی 
هیچ  بدانید،  را  قیمت  این  کشف  دلایل  بخواهید  و  شود 
کدام از آنهایی که اقدام به درج این مبلغ می کنند، درباره 
چرایی کشف آن نمی دانند، چون معاملات شفاف نیست.

سعیدی با بیان اینکه در بازار غیررسمی گرفتار یکی سری 
از مسایل غیرشفاف هستیم به طوری که ۸۵ میلیون نفر را 
درگیر اقدامات غیرشفاف و سودجویی های افرادی خاص 
کرده ایم، تصریح کرد: ریال به ریال، دلار به دلار و درهم 
به درهم معاملات صورت گرفته در مرکز مبادله ما دارای 

مستندات است.

ایران و قزاقستان تفاهم نامه سرمایه گذاری احداث ترمینال 
شهید  بندر  پسکرانه  در  لجستیک  مرکز  و  اختصاصی 

رجایی امضا کردند.
 »سعید رسولی« معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی و 
سرپرست سازمان بنادر و دریانوردی در ارتباط تصویری 
با »محمد آشوری« استاندار هرمزگان از محل بندر شهید 
رجایی و با حضور »علی اکبر مرزبان« عضو هیأت عامل و 
معاون امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی، »اونتالاپ 
اونالبایف« سفیر قزاقستان در ایران و »محمد کالدی بایف« 
رئیس صندوق شرکتی توسعه صادرات وزارت تجارت و 
سرمایه گذاری  نامه  تفاهم  قزاقستان،  جمهوری  همگرایی 
احداث ترمینال اختصاصی و مرکز لجستیک در پس کرانه 

بندر شهید رجایی امضا شد.
این تفاهم نامه در راستای تقویت همکاری های حمل ونقل 
و ترانزیت منطقه ای، تفاهم نامه سرمایه گذاری این کشور 
در  لجستیکی  مرکز  و  اختصاصی  ترمینال  احداث  برای 
مدیرکل  صالحی،  کاظم  امضای  به  رجایی  شهید  بندر 
و  بنادر  سازمان  توافقنامه های  و  لجستیک  ترانزیت، 
بایف رئیس صندوق شرکتی  دریانوردی و محمد کالدی 

جمهوری  همگرایی  و  تجارت  وزارت  صادرات  توسعه 
قزاقستان رسید.

مشترک  بهره برداری  با هدف  که  تفاهم نامه  این  اساس  بر 
از ظرفیت های بندر شهید رجایی به امضا رسید، سازمان 
بنادر و دریانوردی جمهوری اسلامی ایران آمادگی خود 
بندر  پس کرانه  یا  محدوده  در  زمین  تخصیص  برای  را 
متعهد  نیز  قزاقستانی  طرف  و  کرده  اعلام  رجایی  شهید 
شده است تا طی یک ماه طرح تجاری پیشنهادی خود را 

به طرف ایرانی ارائه کند.
و  ایران  قوانین  چارچوب  در  قزاقستانی ها  سرمایه گذاری 
پس از طی مراحل قانونی، مشمول حمایت قانون تشویق 
خواهد   )FIPA( خارجی  سرمایه گذاری  از  حمایت  و 
مشترکی  فنی  کارگروه  نامه،  تفاهم  این  اساس  بر  شد. 
و  گزارش ها  تدوین  تخصصی،  جلسات  برگزاری  برای 

نهایی سازی قرارداد تشکیل خواهد شد.
حمایت سازمان بنادر و دریانوردی از سرمایه گذاری 

خارجی در بنادر کشور
سعید رسولی سرپرست سازمان بنادر و دریانوردی در این 
مراسم با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران دروازه ورود 
قزاقستان به آب های آزاد است، بر حمایت سازمان بنادر 
و دریانوردی از سرمایه گذاری خارجی از جمله قزاقستان 
در راستای توسعه ترانزیت و همکاریهای تجاری و حمل 

و نقلی دو کشور، تاکید کرد.
 ۸۰۰ و  یک هزار  با  ایران  اسلامی  گفته وی، جمهوری  به 
به آب های آزاد، از ظرفیت  کیلومتر مرز آبی و دسترسی 
کشورهای  با  لجستیک  و  ترانزیت  توسعه  برای  مناسبی 

همسایه برخوردار است.
با  ادامه  در  شهرسازی  و  راه  وزیر  نقل  و  حمل  معاون 
برای حادثه  قزاقستان  از همدردی دولت  تقدیر و سپاس 
هرمزگان، اظهار داشت: با وجود بروز حادثه آتش سوزی، 
ترمینال های  و  پایانه های  با  رجایی  شهید  بندر  مجموعه 

متعدد، هم اکنون با قدرت در حال فعالیت است.
کالاهای  انواع  با  کشتی  فروند   ۳۵ هم اکنون  افزود:  وی 
گرفته  پهلو  بندر  اسکله های  در  کانتینری  و  معدنی  نفتی، 
حال  در  بندر  این  در  عادی  شکل  به  فعالیت ها  و  اند 
انجام است. تجار و صاحبان کالا و کشتی برای دریافت 
خدمات بندری و دریایی، بدون هیچ مسأله ای از خدمات 

مورد نیاز بهره مند می شوند.
بنادر  تجهیز  و  توسعه  برای  چهاردهم  دولت  عزم 

تجاری کشور
با  مراسم  این  در  نیز  هرمزگان  استاندار  آشوری،  محمد 
اشاره اهتمام جدی دولت چهاردهم برای توسعه و تجهیز 
بنادر بازرگانی کشور، اظهار کرد: به رغم اتفاقات ناگوار 
بندر شهید  در  را  و گمرکی  بندری  تداوم عملیات  اخیر، 

رجایی شاهد هستیم.
و  نامه  تفاهم  این  امضای  هرمزگان،  استاندار  گفته  به 
تأثیر  رجایی،  شهید  بندر  در  قزاقستان  سرمایه گذاری 
تهران و آستانه  بین  اقتصادی  به روابط تجاری و  مستقیم 

دارد.
فرصت ارزشمند و راهبردی برای هم افزایی ایران و 

قزاقستان در فعالیت های تجاری
ایران  در  قزاقستان  جمهوری  سفیر  اونالبایف،  اونتالاپ 
عمیق  اندوه  مراتب  اعلام  و  مجدد  همدردی  ابراز  با  نیز 
دولت این کشور برای حادثه و آتش سوزی در بندر شهید 
اختصاصی  ترمینال  احداث  برای  سرمایه گذاری  رجایی، 
و  ارزشمند  فرصت  یک  را  بندرعباس  در  لجستیک 

راهبردی برشمرد.
پروژه  اجرای  برای  تهران  همکاری  و  حمایت  از  وی 
عملیاتی  گفت:  و  کرد  قدردانی  گذاری  سرمایه  مشترک 
و  بزرگ  بندر  در  قزاقستان  لجستیکی  محوطه  شدن 

کانتینری می تواند سطح روابط دو کشور را ارتقا دهد.
تسهیل  قزاقستان  و  ایران  بین  ترانزیتی  همکاری های 

می شود
شرکتی  صندوق  رئیس  بایف،  کالدی  محمد  همچنین 
جمهوری  همگرایی  و  تجارت  وزارت  صادرات  توسعه 
را  رجایی  شهید  بندر  کوتاهی  سخنان  در  نیز  قزاقستان 
از  و  دانست  قزاقستان  واردات  و  صادرات  دروازه ای 
و  تشکر  بنادرودریانوردی  سازمان  پشتبانی  و  همکاری 

قدردانی کرد.
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۱۲۰ هزار متقاضی نهضت ملی تا پایان سال صاحب خانه می شود
پایان سال  تا  ملی مسکن گفت:  عامل صندوق  هیئت  رئیس 
جاری حدود ۱۲۰ هزار واحد مسکونی از طرح نهضت ملی 

مسکن تکمیل و به متقاضیان تحویل داده می شود.
مسکن  ملی  صندوق  عامل  هیئت  رئیس  نوراله زاده  اصغر   
حدود  جاری  سال  پایان  تا  می شود  پیش بینی  اینکه  بیان  با 
۱۲۰ هزار واحد مسکونی از طرح نهضت ملی مسکن تکمیل 
تحقق  راستای  در  افزود:  شود،  داده  تحویل  متقاضیان  به  و 
انقلاب و شعار سال »سرمایه گذاری  فرمایشات رهبر معظم 
زیرساخت های  تکمیل  در  تسریع  هدف  با  و  تولید«  برای 
از  تومان  میلیارد  هزار   ۶ مبلغ  تحویل،  دست  در  پروژه های 
محل اوراق مالی توسط صندوق ملی مسکن به شرکت های 

خدمات رسان استانی پرداخت شده است.
میلیارد  هزار   ۶ نیز  جاری  سال  مردادماه  در  ادامه داد:  وی 
تومان دیگر که نقدینگی آن تأمین شده است به این شرکت ها 
و  شد  خواهد  پرداخت  عملکردها  گزارش  دریافت  از  پس 

میلیارد  هزار   ۱۲ جاری  سال  مردادماه  پایان  تا  مجموع  در 
تومان پرداخت خواهد شد تا عملیات اجرایی شبکه های آب، 

فاضلاب و برق در این پروژه ها تکمیل شود.
اهمیت  بر  تأکید  با  مسکن  ملی  صندوق  عامل  هیئت  رئیس 
فراهم کردن شرایط زیست پایدار و مناسب برای خانوارهای 

متقاضی، تصریح کرد:
الزامات  مهمترین  جمله  از  زیربنایی  زیرساخت های  تأمین   
بهره برداری از پروژه های نهضت ملی مسکن است و صندوق 
راه  وزیر  تأکیدات  و  مأموریت ها  چارچوب  در  مسکن  ملی 
مؤثری  لازم، حمایت  مالی  منابع  تخصیص  با  شهرسازی،  و 
بعمل  رسان  خدمات  شرکت های  به  بخش ها  این  تکمیل  از 

آورده است.
و  شده  انجام  اقدامات  با  کرد:  خاطرنشان  نوراله زاده 
سال  در  شهرسازی،  و  راه  وزیر  شخص  ویژه  حمایت های 
به  که  بود  مسکونی خواهیم  واحدهای  تحویل  جاری شاهد 
طور کامل مجهز به خدمات آب، فاضلاب و برق هستند و 

امکان سکونت مناسب برای خانوارها فراهم شده است.
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استان هااستان ها
بارِ گران کمبود امکانات بر دوش حوزه 

بهداشت و درمان مازندران

درمانی  و  بهداشتی  زیرساخت  کمبودها موجود در حوزه 
مفصلی  حدیث  خود  گردشگر  از  مملو  استانی  مازندران، 
دارد و اکنون واکاوی بدهی های ۵.۵ همتی این مجموعه 
برای خدمات  دارویی خود چالش جدی  های  به شرکت 
این  دولتی  مراکز  بیماران  و  کنندگان  مراجعه  به  رسانی 
علوم  دانشگاه   ۲ مازندران  در  دهد.  می  نشان  را  خطه 
کنند  می  فعالیت  درمانی  بهداشتی  خدمات  و  پزشکی 
و  است  استان  نام  به  دیگر  و  بابل  دانشگاه  نام  با  یکی 
هایشان  فعالیت  واسطه  به  ها  دانشگاه  این  از  یک  هر  در 
خانه  بیمارستان،  شامل  درمانی  بهداشتی  های  زیرساخت 

های بهداشت،   پایگاه های سلامت مستقر هستند.
که  مازندران  بهداشتی  خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه 
خطه  این  پزشکی  علوم  دانشگاه  پرُکارترین  و  بزرگترین 
بیمارستان  از شمال کشور به شمار می رود از طریق ۴۰ 
دولتی که هزار و ۵۰۰ تخت بیمارستانی و ۵۰۰ تخت ای 
سی بو و ۳۰۰ تخت سی سی یو دارد و هزار و ۱۰۰ خانه 
بهداشت و دیگر زیرساخت های بهداشتی درمانی موجود 
در شهرها و روستاها خدمات رسانی به دو میلیون و ۸۰۰ 
نفر جمعیت مازندران و نیز میلیون ها هموطنی که به این 

استان سفر می کنند را انجام می دهد.
بوعلی سینا،  امام خمینی)ره(،  پنج مرکز آموزشی درمانی 
رازی  و  ساری  در  همگی  الزهرا)س(  فاطمه  زارع،  شهید 
خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  نظر  زیر  قائمشهر  در 

بهداشتی درمانی مازندران فعالیت می کنند.
خدمات  ارائه  بر  علاوه  که  ها  بیمارستان  این  بر  علاوه 
 ۲۱ روند  می  شمار  به  مازندران  آموزشی  مراکز  درمانی 
خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  نظر  زیر  بیمارستان 
بهداشتی درمانی مازندران فعالیت می کنند که شامل امام 
شهریور   ۱۷ و  )ره(  خمینی  امام  رضا)ع(،  امام  علی)ع(، 
همگی در آمل، حضرت زینب )س( در بابلسر، امام خمینی 
)ره(، خاتم الانبیاء )ص( و شهدا همگی در بهشهر، شهید 
الله  آیت  جویبار،  در  عزیزی  مرحوم  تنکابن،  در  رجایی 
طالقانی چالوس، امام سجاد)ع( رامسر، شهدا در زیراب، 
امام خمینی )ره( در فریدونکنار، قائم )عج( در کلاردشت، 
امام  محمودآباد،  در  شهداء  گلوگاه،  در  )ع(  الائمه  ثامن 
حسین )ع( در نکا، امام خمینی)ره( در نور، شهید بهشتی 

در نوشهر و آیت الله خامنه ای در عباس آباد هستند.
تعدادی از بیمارستان های زیر نظر دانشگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشتی درمانی مازندران در یک یا چند زمینه 
به شمار می  پزشکی جز مراکز درمانی سرآمد و سانترال 
عنوان  به  قائمشهر  رازی  بیمارستان  مثال  طور  به  روند 
مرکز سانترال بیماری های عفونی استان و بیمارستان امام 
مرکز  و  تصادفی  بیماران  ارجاع  مرکز  ساری  خمینی)ره( 

جامع بیماران مبتلا به سرطان در استان است.
وجود نیروهای انسانی و متخصص در این مراکز درمانی 
همجوار  های  استان  بیماران  از  بسیاری  حتی  شده  باعث 
به مازندران مراجعه  انجام کارهای درمانی خود  برای  نیز 
کنند تا بتوانند خدمات تخصصی پزشکی را دریافت کنند.

که  حوزه  این  در  موجود  زیرساختی  کمبودهای  کنار  در 
همواره باب درد و دل مسوولان حوزه بهداشت و درمان 
مازندران است موضوع بدهی های چند همتی بازمانده از 
سال های قبل مزید بر علت مشکلات این بخش شده است 
و رییس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی 
در  که  برد  نام  بزرگی  چالش  عنوان  به  آن  از  مازندران 
ابتدای سپردن مسوولیت دانشگاه با آن مواجه بوده است.

مراکز درمانی مازندران گرفتار بی پولی
زمان  در  که  کرد  اعلام  باره  این  در  محمدصادق رضایی 
با  مازندران  پزشکی  علوم  دانشگاه  جایگاه  این  تحویل 
بدهی پنج و نیم همت مواجه بود که این بدهی در آنزمان 
کرد:  عنوان  بود.وی  شده  خدماتدهی  در  اختلال  موجب 
حتی این بدهی باعث شده بود تا ارائه خدمات درمانی و 
بهداشتی در مجموعه های وابسته به دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران قفل شود.این مقام مسوول ادامه داد: بدهی زیاد 
دارویی  های  شرکت  به  مازندران  پزشکی  علوم  دانشگاه 
بیمارستان  باعث شد تا این شرکت ها از تحویل دارو به 
ها خودداری کنند.به گفته رییس دانشگاه علوم پزشکی و 
خدمات بهداشتی درمانی مازندران حتی در برخی روزها 
بستری  تجهیزات  خرید  برای  پولی  بدهی  همین  دلیل  به 
جراحی یک روز وجود نداشت.وی عنوان کرد :  اما اکنون 
و  دارویی  مطالبات  درصد   ۶۰ انجام شده  های  رایزنی  با 
دیگر  و  است  شده  پرداخت  مازندران  مصرفی  تجهیزات 
مشکلی در تامین این تجهیزات وجود ندارد.معاون توسعه 
و  پزشکی  علوم  دانشگاه  ریزی  برنامه  و  منابع  مدیریت، 
این  در  مازندران روز سه شنبه  درمانی  بهداشتی  خدمات 
و  مدارک  و  اسناد  براساس  گفت:  ایرنا  خبرنگار  به  باره 
سال  در  مجموعه  این  بدهی  دانشگاه  امنای  هیات  مصوبه 
۱۴۰۲ حدود پنج همت بود که در مهر پارسال این رقم به 
رایزنی  : با  افزود  پنبه چی  یافت.محمد  افزایش  ۵.۵ همت 
از این  افزایش بودجه و خروج  برای  های صورت گرفته 
بدهی بودجه ابلاغیه ۹.۵ همت افزایش یافت و ۱۱.۵ همت 
اعتبار جذب شد.وی ادامه داد :  از میزان بدهی انباشت شده 
پرداخت  اعتبارات جذب شده سه و هشت دهم همت  با 
شد که از این میزان ۱۸ هزار میلیارد ریال مطالبات پرسنل 
و یک همت مطالبات دارویی بود.معاون توسعه مدیریت، 
خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  ریزی  برنامه  و  منابع 
اینکه تزریق اعتبار  با اشاره به  بهداشتی درمانی مازندران 
زمینه ساز خرید تجهیزات جدید شده است از خریداری 
برای  دانشگاه  این  توسط  اسکن  تی  سی  دستگاه   ۲
برای  داد:   ادامه  داد.وی  خبر  پوشش  زیر  های  بیمارستان 
رفع مشکل سی تی اسکن بیمارستان های امام خمینی)ره( 
و  کمی  ارتقای  راستای  در  ساری  سینا  بوعلی  و  نور 
حواله  شده  انجام  های  پیگیری  با  درمانی  خدمات  کیفی 
بهداشت اخذ  از معاونت درمان وزارت  سی تی اسکن ها 
شد.پنبه چی افزود: پس از پیگیری های مستمر دانشگاه، ۲ 
امنای  دستگاه سی تی اسکن ۱۶ اسلایس از طریق هیات 
محل  از  و  بیماران  معالجه  در  کشور  ارزی  جویی  صرفه 
اعتبارات دانشگاه علوم پزشکی مازندران خریداری شد و 
به بیمارستان های مذکور اختصاص داده شد که به زودی 

مراحل نصب آن انجام می شود.

پایان ماراتن مجوزها؛ 
تله کابین آماده پرواز

کلیدی،  مجوز   ۶ گرفتن  و  پیگیری  سال  هشت  از  پس   
انتخاب  آستانه  در  کتول  علی آباد  تله کابین  ابرپروژه 

سرمایه گذار قرار گرفت.
آخرین  از  شهر  این  اسلامی  شورای  عضو  و  شهردار   
تحولات این پروژه عظیم خبر دادند که نویدبخش توسعه 

گردشگری و اشتغال زایی در منطقه است.
شهردار علی آبادکتول در نشست خبری اعلام کرد: با تأیید 
نهایی شورای عالی معماری و شهرسازی کشور، فرآیند اخذ 

مجوزهای قانونی این پروژه به پایان رسید.
جذب  رسمی  فراخوان  افزود:  اسفندیاری پور  ابوذر 
سرمایه گذار به زودی منتشر می شود تا این پروژه وارد فاز 

اجرایی شود.
وی گفت: این پروژه از سال ۱۳۹۵ با امضای تفاهم نامه میان 
یاران کبودوال« کلید خورد و  »میثاق  شهرداری و شرکت 
پس از مطالعات گسترده و گرفتن مجوزهای زیست محیطی، 
منابع طبیعی، کمیسیون ماده پنج، کمیسیون زیربنایی استان 
تله کابین علی آباد کتول در  و شورای عالی معماری، حالا 

یک قدمی تحقق قرار دارد.
شهردار علی آبادکتول با اشاره به هزینه ۳۰۰ میلیارد ریالی 
مطالعات پروژه که توسط شرکت میثاق یاران تأمین شده، 
گفت: این مبلغ توسط هیأت کارشناسی دادستانی تأیید شده 

و در فراخوان جدید لحاظ خواهد شد.
وی تأکید کرد: سرمایه گذار برنده موظف به پرداخت این 
شرکت  خود  اینکه  مگر  است،  مطالعاتی  شرکت  به  مبلغ 

میثاق یاران در فراخوان برنده شود.
اسفندیاری پور افزود: در راه تعامل با دستگاه های نظارتی، 
فرآیند واگذاری از طریق فراخوان عمومی و شفاف انجام 

خواهد شد تا هرگونه شائبه ای برطرف شود.
شهردار علی آبادکتول ادامه داد: این پروژه با اتصال پارک 
آبشار،  و  جنگل  به  مشرف  ارتفاعات  به  کبودوال  جنگلی 
نه تنها جاذبه ای بی نظیر برای گردشگران ایجاد می کند، بلکه 

به اشتغال زایی و درآمد پایدار شهری کمک خواهد کرد.
اسفندیاری پور از برنامه های جانبی مانند ایجاد اکوکمپ ها، 
صنایع دستی  غرفه های  و  پارکینگ  بوم گردی،  اقامتگاه های 
خبر داد که این منطقه را به مقصدی تمام عیار تبدیل خواهد 

کرد.
هفته دولت؛ ضرب الاجل تعیین تکلیف پروژه

عضو شورای اسلامی شهر علی آبادکتول هم در این نشست 
استان  مقاومتی  اقتصاد  به جلسات شورای  اشاره  با  خبری 
گفت: با حضور استاندار و نهادهای نظارتی، تصمیم گرفته 
شد که پروژه با شفافیت کامل به سرمایه گذار جدید واگذار 

شود.
حسین زنگانه افزود: تعیین تکلیف هزینه های مطالعاتی، مانع 

بزرگی بود که با کارشناسی دقیق برطرف شد.
وی با تأکید بر آمادگی شورای شهر برای انتشار فراخوان، 
عملیات   ،۱۴۰۴ دولت  هفته  تا  که  کرد  امیدواری  اظهار 

اجرایی این پروژه آغاز شود.
تله کابین  گفت:  علی آبادکتول  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
در کنار آبشار کبودوال، نماد توسعه پایدار علی آباد کتول 

خواهد بود.

سبک زندگی ناسالم در یزد
 فست فود بیشتر، تحرک کمتر

و  ساده ترین  بهترین،  روزگاری  و  روزی  بخیر،  یادش   
که  همانی  بود،  آبگوشت  ایرانی ها  ما  غذای  سالم ترین 
 ،۴۰ دهه  بچه های  ما  صدای  می گذاشتند  بار  مادرها  وقتی 
و  بود  میزی  آبگوشت؟نه  باز  که  میامد  در  شصتی  و   ۵۰
پهن  متری   ۱۲ اتاق  وسط  در  ساده  سفره  یک  صندلی،  نه 
می کردیم و همگی به دور آن حلقه می زدیم و با اشتها می 
خوردیم؛ چون آبگوشت بود در سفره به دنبال نانی بودیم 
که تازه نباشه تا آن را در آبگوشت »ترید« کنیم و یا کاسه 
را با نان خشک یزدی پر می کردیم تا لذت خوردنش بیشتر 
شود و در کنار آن هم یک کاسه ماست خانگی با مقداری 
سبزیجات و تمام.این همه خوشی ما در سر سفره بود و با 
غذاهای بیرونی بیگانه بودیم و تنها غذایی که در بیرون پیدا 
میشد کباب کوبیده بود و کله پاچه که این هم فقط گاهی 
سهم ما میشد.توسعه فناوری در یک دهه اخیر فقط شامل 
پروژه های فنی پیچیده، مهندسی، هسته ای، ساخت خودرو، 
سالهای  در  فناوری  توسعه  نبود؛  و...  دارو   ، تلفن  رایانه، 
و  نفوذ کرده  نیز  بشری  زندگی  مسائل  به جزئی ترین  اخیر 
حتی اغذیه انسان هم از آن بی نصیب نمانده است؛ غذاهای 
ساده خانگی، رنگ باخت و کم کم غذاهای رنگی و متنوع، 

ماشینی و به ظاهر دلپسند، جای آن را گرفت.
شوی  می  شاپ  کافی  یا  رستوران  یک  وارد  وقتی  اکنون 
آنقدر تنوع زیاد است که نمی دانی کدام را سفارش بدهی 
فود  فست  یا  آماده  غذاهای  همان  غذاها،  این  جمله  از  و 
است که با انواع مواد خوراکی ، تهیه و به دست مصرف 
کله  و  کباب  خریدن  برای  باید  روزها  رسد.آن  می  کننده 
پاچه به بیرون از خانه می رفتی و آن را می خریدی و به 
خانه باز می گشتی اما اکنون با یک پیام اینترنتی ، بدون آن 
که کلامی رد و بدل شود یا مجبور به خروج از منزل شوی، 
فست فود را در پشت درب منزل تحویلت می دهند!اکنون 
این نوع غذاها آن چنان در زندگی ما انسانها و بخصوص 
کودکان، نوجوانان و جوانان رسوخ کرده که شاید به نوعی 
زندگی بدون آنها معنا نداشته باشد! حالا دیگر هر کودک 
و نوجوانی با پیتزا و انواع آن آشنایی کامل دارد و آن را 
کند. می  میل  کوبیده  کباب  و  آبگوشت  از  بخش تر  لذت 

با  و  شده  ما  روزهای  این  زندگی  از  جزئی  فودها  فست 
مخرب  اثرات  مورد  در  بهداشتی  مسوولان  هشدار  وجود 
مصرف زیاد آنها، باز هم این نوع مواد غذایی بعنوان یکی 
از پر مصرف ترین مواد غذایی در ایران استفاده میشود و 
این استفاده بی رویه موجب شیوع برخی بیمارهای خطرناک 

مثل سرطان شده اما مصرف آن کاهش پیدا نکرده است.
و  انسانها  ما  زندگی  در  آنچنان  آماده  غذاهای  اکنون 
که  کرده  رسوخ  جوانان  و  نوجوانان  کودکان،  بخصوص 

شاید به نوعی زندگی بدون آنها معنا نداشته باشد!
نمانده و اکنون  این زمینه بی نصیب  اما استان یزد هم در 
اعلام شده این استان در زمینه مصرف فست فودها رتبه اول 
کشور و در زمینه کم تحرکی، همین رتبه را در کشور دارد 

و این جای نگرانی است.

بیم و امید سیب زمینی کاران استان اردبیل

تولید سیب زمینی در اردبیل، بحران است یا فرصت؟
 استان اردبیل دومین تولید کننده محصول سیب زمینی ایران 
محسوب می شود و سالانه با تولید ۸۰۰ تا ۸۵۰ هزار تن معادل 
۲۰ درصد تولید داخلی این محصول، نقش اساسی در امنیت 
غذایی کشور دارد اما نوسان قیمت و بی نصیب ماندن کشاورزان 

از بهره اقتصادی این میران تولید، سرنوشتی همه ساله است.
و  بیم  با  ساله  همه  اردبیل  استان  زمینی کار  سیب  کشاورزان   
و  می کنند  زندگی  خود  تولیدی  محصول  قیمت  نوسان  امید 
نمی دانند که محصول برداشت شده آنها در آخر فصل ، وضعیتی 
برای  فرصتی  یا  و  زد  خواهد  رقم  آنها  معیشت  برای  بحرانی 
جبران زحمات یک ساله آنها خواهد بود.دو سال پیش حدود 

مازاد سیب زمینی روی دست  ۴۰۰ هزار تن محصول 
نبود سیاست درست  به طوری که در  ماند  کشاورزان 
هر  خارجی،  بازارهای  رفتن  دست  از  و  صادراتی 
کیلوگرم از محصول مرغوب سیب زمینی اردبیل حتی 
به قیمتی کمتر از ۸۰ هزار ریال نیز خریداری نداشت.

صدای  دولت،  جدی،  مطالبه  و  پیگیری  ماه ها  از  پس 
خرید  و  شنید  را  زمینی  سیب  کننده  تولید  کشاورزان 
مازاد محصول تولیدی شروع شده و حدود ۱۰۷ هزار 
تن از سیب زمینی اردبیل به قیمت نازل ۶۰ تا ۸۰ هزار 
ولی  شد  خریداری  روستایی  تعاون  هماهنگی  با  ریال 
حدود ۳۰۰ هزار تن از محصول کشاورزان از بین رفت.

با وجود خرید این میزان محصول، پرداخت نهایی وجوه 
سیب زمینی خریداری شده و پس از تاخیر نزدیک یک 
ساله، ۲ ماه پیش به اتمام رسید و همین امر نارضایتی 
داشت.سیب   دنبال  به  را  کار  زمینی  سیب  کشاورزان 
زمینی کاران استان اردبیل که در چند سال اخیر متحمل 
به  اقدام  نیز  بودند، سال گذشته  بازار  نابسامان  شرایط 
کاشت محصول کردند و با وجود شیوع بیماری سفیدک 

دروغین و نیز بروز خشکسالی حدود ۸۵۰ هزار تن محصول 
تولید و روانه بازار کردند.

تعجیل سیب زمینی کاران در روانه کردن محصول به بازار و نبود 
انبارهای فنی و سردخانه کافی موجب شد که کشاورزان استان 
اردبیل محصول سال گذشته خود را در اسرع وقت و با قیمتی 
نازل و حدود هر کیلوگرم در ازای ۷۰ هزار تا ۱۵۰ هزار ریال 
به دلالان بفروشند و همین امر سبب شد که کنترل بازار این 

محصول به دست تعدادی دلال بیفتد.
زمینی کاران  از روانه شدن محصول سیب  ماه پس  تنها چهار 
اردبیل به بازار و خالی شدن دست و انبار کشاورزان از محصول 
برداشت شده، قیمت این محصول در اوایل زمستان به صورت 
ناگهانی بالا رفت و به نرخ چهار برابر بیشتر از قیمت فروش در 

اواخر فصل برداشت رسید.
سال گذشته کشاورزان سیب زمینی کار اردبیل نتوانستند محصول 
خود را به قیمت خوب و عادلانه بفروشند و بخش زیادی از 
مبلغ فروش به جیب دلالان رفت و برخی از مردم هم که گلایه 
جدی در خصوص افزایش قیمت سیب زمینی داشتند، به این 
تصور رسیدند که جیب سبب زمینی کاران پر شده و همه قیمت 

کنونی این محصول عاید آنها شده است.
وضعیت تولید محصول در قطب تولید سیب زمینی ایران

استان اردبیل مهم ترین قطب تولید سیب زمینی کشور به شمار 
می رود و هر ساله ۱۹ تا ۲۱ هزار هکتار از اراضی زراعی در 
چهار شهرستان اردبیل، نیر، نمین و سرعین به زیر کشت این 

محصول می رود.
همه ساله کاشت محصول از اول بهار شروع شده تا نیمه بهار به 
طول می انجامد و برداشت محصول سیب زمینی در استان اردبیل 
نیز بسته به زمان کاشت، از نیمه تابستان و آغاز شده و تا آخر 

تابستان ادامه می یابد.
نیاز سالانه استان اردبیل به سیب زمینی حدود ۲۰۰ هزار تن 
برای مصارف خوراکی، تامین بذر و تامین نیاز صنایع تبدیلی 
است و مازاد بر آن به استان های دیگر و نیز به کشورهای دیگر 

از جمله جمهوری آذربایجان و روسیه صادر می شود.
سال گذشته بیش از ۸۵۰ هزار تن سیب زمینی در استان اردبیل 
تولید شد و با کسر مصرف، حدود ۶۵۰ هزار تن مازاد بر نیاز 
استان به مناطق دیگر کشور و به خارج صادر شد ولی به علت 
نبود سردخانه و انبارهای فنی و استاندارد و خرید توسط دلالان 
موجب شد که عایدی کشاورزان در افزایش قیمت این محصول 

بسیار ناچیز باشد.
سیب زمینی تولید شده در استان اردبیل از لحاظ کیفیت، درصد 
ماده خشک، وجود کمترین میزان باقی مانده سموم و کود در 
به شمار  پاک  و جزو محصول  دارد  قرار  برتر کشور  جایگاه 
می رود و از نظر کیفیت و کمیت نیز قابل رقابت با سیب زمینی 

تولیدی کشورهای اروپایی است.
آغاز فصل کشت و چشم امید سیب زمینی کاران به بازار 

امسال
فصل کاشت محصول سیب زمینی که از اوایل امسال در استان 
اردبیل آغاز شده بود، این روزها رو به پایان است و با توجه 
به بالا رفتن قیمت سیب زمینی در بازار و ایجاد انگیزه و رغبت 
برای کشت محصول، کشاورزان زیادی به کاشت این محصول 

روی آورده اند.
استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
اردبیل برنامه سال جاری کشت سیب زمینی در استان بر اساس 
ابلاغ الگوی کشت از سوی وزارت جهاد کشاورزی را کاهش 
محصول در ۱۹ هزار و ۵۰۰ هکتار از اراضی دست اردبیل اعلام 
کرد و گفت: پیش بینی ما این است که میزان کشت یک هزار تا 

یک هزار و ۵۰۰ هکتار بیشتر از این میزان باشد.
غفور آقایی افزود: بر اساس پیش بینی کشت، در صورت مساعد 
نبود  نیز  بودن شرایط آب و هوایی و رعایت شرایط تولید و 
زمینی در سال  تولید سیب  میزان  بیماری های جدی،  و  آفات 

جاری در استان اردبیل به ۸۵۰ تا ۹۰۰ هزار تن خواهد رسید.
وی با اشاره به اتمام مراحل کاشت محصول تا یک هفته آینده 
و احتمال برداشت محصول کشت شده در اوایل امسال در نیمه 

طوری  محصول  این  بازار  امیدواریم  کرد:  بیان  تابستان  فصل 
متعادل شود که هم رضایت مردم و هم رضایت تولیدکننده را 

به دنبال داشته باشد.
استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
 ۴۶ حدود  را  کشور  در  زمینی  سیب  سرانه  مصرف  اردبیل 
کیلوگرم در سال اعلام کرد و گفت: میزان تولید استان اردبیل 
فراتر از نیاز است و استان اردبیل سهم مهم و حدود ۲۰ درصدی 

در تولید قریب پنج میلیون تنی سیب زمینی ایران دارد.
وی بیان کرد: همه ساله ۹۰ درصد محصول سیب زمینی کشت 
شده در استان اردبیل را رقم آگریا، پنج درصد رقم جِلی و مابقی 

را ارقام متفرقه فونتانه، بامبا، اسپیریت، نیلوا، کایزر، امرفونا و 
ساتینا تشکیل می دهد.

آقایی با بیان این که بیش از ۹۰ درصد مزارع سیب زمینی استان 
با استفاده از سامانه آبیاری نوار تیپ  اردبیل به شیوه نوین و 
کشت می شود، اظهار کرد: به علت استفاده از آبیاری به روش 
نوار تیپ و روش کاشت متفاوت با عرف منطقه به شیوه سه 
ردیف با دو نوار تیپ و نیز جلوگیری از اتلاف زمین، بالاترین 
روستای  در  تن   ۷۰ با  زمینی  سیب  محصول  برداشت  میزان 

خلیفه لو اردبیل به ثبت رسیده است.
وی میانگین تولید سیب زمینی در مزارع این استان را بسته به 
شرایط آب و هوایی و کیفیت خاک مزارع بین ۴۰ تا ۴۵ تن 
اعلام کرد و گفت: در سال های گذشته میانگین تولید ۲۵ تا ۳۰ 
تن بود ولی اکنون به علت تغییر روش کاشت و آبیاری، به بیش 

از ۴۰ تن رسیده است.
صنایع تبدیلی و سردخانه، نیاز اصلی تولیدکنندگان سیب 

زمینی استان اردبیل
زمینی  سیب  محصول  از  نیمی  کارشناسان،  اعلام  اساس  بر 
تولیدی استان اردبیل از طریق صادرات، فروش در بازار داخلی، 
مصرف توسط اهالی استان، استفاده به عنوان بذر و تحویل به 
کارخانه های چیپس و صنایع جانبی در فصل پاییز و زمستان به 
فروش می رسد ولی نیمی از محصول که بالغ بر ۴۰۰ هزار تن 
است، در انبار و سردخانه نگهداری شده و به تدریج از طریق 
صادرات، عرضه در بازارهای داخلی و تحویل به صنایع جانبی 

به فروش می رسد.
برای نگهداشت صدها هزار تن محصول سیب زمینی مازاد استان 
اردبیل مشکل جدی وجود دارد به طوری که تنها ۱۳۶ هزار تن 

ظرفیت سرخانه و حدود همین میزان انبار مناسب وجود دارد.
میزان مصرف صنایع تبدیلی سیب زمینی استان اردبیل حدود 
۲۰۰ هزار تن اعلام شده ولی شواهد نشان می دهد که این رقم 
کمتر است و صنایع موجود در استان این میزان نیاز ندارند و 
کارخانه های فرآوری سیب زمینی بیشتر در خارج از این استان 
قرار دارند و فعالیت و دلالی برخی آنها، از جمله علل نابسامانی 

بازار سیب زمینی به شمار می رود.
استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
مجوز  استان،  زمینی  سیب  نگهداری  برای  کرد:  اعلام  اردبیل 
ساخت چند واحد سردخانه به ظرفیت ۳۵۰ هزار تن در استان 
اردبیل صادر شده که با بهره برداری از آنها در چند سال آینده، 
مشکل انبار و نگهداری سیب زمینی در این استان حل خواهد 

شد.
تنی  هزار   ۱۳۰ ظرفیت  مجموع  کرد:  اظهار  آقایی  غفور 
تولید  مازاد  نگهداری  جوابگوی  اردبیل  استان  سردخانه های 
استان نیست و بر همین اساس کشاورزان سیب زمینی کار استان 
اردبیل همواره در نگهداری و فروش محصول خود به خصوص 

در فصل پاییز و زمستان با مشکل جدی مواجه هستند.
وی، سیب زمینی را محصولی آسیب پذیر در برابر عوامل محیطی 
عنوان کرد و گفت: این محصول باید به شکل تازه خوری تولید 
و روانه بازار شود ولی کشاورزان محصول تولیدی را در انبارها 

و سردخانه ها نگهداری می کنند تا به قیمت بالاتری بفروشند.
صادرات سیب زمینی؛ مشکلات و راهکارها

سیب  مشکلات  حلال  همیشه  گذشته  سال های  در  صادرات 
زمینی کاران اردبیلی بوده و هر زمان درهای کشورهای همسایه 
وضع  بوده،  باز  اردبیل  تولیدی  زمینی  سیب  واردات  روی  به 

اقتصادی کشاورزان این استان نیز رو به راه شده است.
و  کرونا  شیوع  جمله  از  متعددی  عوامل  اخیر  سال های  در 
مشکلات ناشی از تحریم و انتقال ارز صادراتی، موجب کاهش 
نتیجه  چشمگیر صادرات سیب زمینی استان اردبیل شد و در 
به علت نبود کشش بازار داخلی برای انبوه محصول تولیدی، 
قیمت سیب زمینی با کاهش شدید رو به رو شده و در نهایت 
زیادی  بخش  ساله  شد.همه  تمام  کشاورزان  زیان  و  ضرر  به 
از  دیگر  به کشورهای  اردبیل  استان  زمینی  از محصول سیب 
حتی  و  گرجستان  عراق،  روسیه،  آذربایجان،  جمهوری  جمله 
ترکمنستان صادر می شود.به گفته نوبخت اژدری ، رییس سابق 

سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل، سال گذشته تنها ۷۲ هزار 
تن از محصول سیب زمینی تولید شده در دشت اردبیل به خارج 

از کشور صادر شده که کمتر از حد انتظار بود.
نیز  اردبیل  استان  سازمان جهاد کشاورزی  زراعت  امور  مدیر 
وجود مسائل و مشکلات در حوزه صادرات این محصول به 
خصوص نبود برنامه هدفمند و سیاست گذاری درست صادراتی 
از سوی متولی بازار و تولید این محصول را در کنار نبود تلاش 
برای یافتن بازارهای جدید صادراتی و نیز کم توجهی به تولید 
محصولات جانبی از سیب زمینی را از جمله علل کاهش رغبت 

برای صادرات این محصول ذکر کرد.
مانع  با  زمینی  افزود: صادرکنندگان سیب  آقایی  غفور 
جدی تعهد ارزی مواجه هستند و علاوه بر پیمان سپاری 
صادرکنندگان، کارت بازرگانی ۱۷ نفر از صادرکنندگان 
عمده این محصول در استان اردبیل به علت عمل نکردن 
به تعهدات ارزی، ابطال شده و عملا صادرکنندگان از 

چرخه صادرات این محصول حذف شده اند.
بازرگانی صادرکنندگان  کارت های  رفع مسدودی  وی 
شرایط  با  ارزی  تعهد  قوانین  انطباق  و  زمینی  سیب 
محصول فسادپذیری مثل سیب زمینی را ضروری خواند 
و گفت: برای حل این مشکلات، وزارت امور خارجه، 
کشاورزی  وزارت  و  تجارت  و  معدن  وزارت صنعت 
باید اقدام مشترک انجام دهند تا صادرات سیب زمینی به 
خاطر مشکلات در انتقال ارز حاصل از فروش محصول 
کننده  تولید  دامن  صادرکننده،  ارزی  تعهد  اجرای  و 

محصول سیب زمینی را نگیرد.
مدیر امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل 
و  بازار  مدیریت  برای  عملیاتی  برنامه  تنظیم  خواستار 
صادرات سیب زمینی در کشور شد و افزود: برای تنظیم 
بازار، علاوه بر تسهیل صادرات در زمان افزایش و مازاد تولید، 
نیز  این محصول  بازار داخل  تنظیم  برای  مجوزهای صادراتی 

کنترل شده و مازاد بر ظرفیت تولیدی داخلی نباشد.
از  که  را  صادراتی  و  تولیدی  محصول  کردن  شناسه دار  وی 
بازار سیب زمینی  تنظیم  قانونی کشور است، راهکار  الزامات 
ذکر کرد و افزود: با شناسه دار شدن محصول صادراتی، کشاورز 
مجبور خواهد شد تا محصول سالمی را تولید کند و دولت هم 
و  مدیریت  دقیق  داده های  اساس  بر  را  بازار  توانست  خواهد 

کنترل کند و قیمت محصول هم متعادل شود.
مشکلات سیب زمینی کاران اردبیلی؛ از تامین کود و بذر تا 

افزایش هزینه تولید
همزمان با افزایش قیمت محصول سیب زمینی در بازار مصرف، 
امسال هزینه تامین بذر و هزینه کاشت محصول نیز افزایش یافته 
به طوری که بر اساس برآورد کارشناسان، امسال هزینه نهایی 
از ۱۵۰ هزار  بالاتر  تولید هر کیلوگرم سیب زمینی در کشور 

ریال خواهد بود.
افزایش هزینه کارگر در مراحل کاشت، داشت و برداشت، هزینه 
آبیاری، هزینه تامین کود و سم، هزینه انبارداری و حمل و نقل 
محصول شرایط را به زیان تولیدکننده سیب زمینی رقم زده و 
با این وضعیت، سیب زمینی کاران اردبیل نگران هستند که شاید 
نتوانند محصول خود را در آخر فصل، به قیمتی بفروشند که 

تامین کننده هزینه و یک سال زحمات آنها باشد.
استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
اردبیل تامین کود را مهم ترین مشکل امسال سیب زمینی کاران 
و  تولید  در  انرژی  ناترازی  گفت:  و  کرد  اعلام  اردبیل  استان 
تامین کود مورد نیاز کشاورزان کشور اثر گذاشته و تامین کود 

هم اکنون به شکل قطره چکانی انجام می شود.
غفور آقایی با اشاره به نیاز سیب زمینی کاران استان اردبیل به 
۱۰ هزار تن کود ازته، سه هزار تن کود فسفاته و یک هزار تن 
کود پتاسه افزود: امیدواریم کود مورد نیاز کشاورزان استان در 
زمان مناسب تامین شود تا با افت میزان تولید در این محصول 

مهم مواجه نشویم.
وی با اشاره به نیاز استان اردبیل به حدود ۸۰ هزار تن بذر سیب 
زمینی برای کاشت محصول گفت: قیمت بذر امسال به علت 
افزایش قیمت خود سیب زمینی افزایش زیادی داشت ولی تامین 

و کاشت انجام شد.
استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
اردبیل ادامه داد: ۲۰ درصد از بذر مورد نیاز کشاورزان سیب 
زمینی کار استان توسط خود آنها تولید و تامین می شود، ۶۰ 
درصد از بذور خودمصرفی کشاورزان سایر استان ها به اردبیل 
منتقل می شود، ۱۲ درصد توسط تولیدکنندگان بذر در داخل 
استان و مابقی نیز توسط تولیدکنندگان بذر سایر استان ها تامین 

می شود.
گردش مالی سیب زمینی در اردبیل و پیش بینی امسال

به گفته کارشناسان، سیب زمینی محصول پرمصرف و استراتژیک 
بوده و با توجه به اشتغال تعداد زیادی از کشاورزان کشور به 
نیاز  کاشت و داشت آن، ضرورت مدیریت بازار و در مواقع 
حمایت از تولیدکنندگان اجتناب ناپذیر است و دولت باید در 

این زمینه برنامه سالانه و پیش بینی شده ای داشته باشد.
با تداوم ضرر و زیان سیب زمینی کاران اردبیلی، برخی مسئولان 
و نمایندگان پیگیر موضوع تنظیم بازار این محصول تولیدی در 
استان هستند ولی به نظر نمی رسد که در کوتاه مدت نتیجه بخش 
باشد.بر اساس برآورد کارشناسان، با احتساب قیمت ۴۰۰ هزار 
ریال برای هر کیلوگرم برای محصول سیب زمینی در وضعیت 
کنونی بازار، تولید محصول سیب زمینی می تواند بالغ بر ۳۴۰ 
هزار میلیارد ریال در اقتصاد استان اردبیل نقش ایفا کند که رقم 

بزرگی برای چنین استانی به شمار می رود.
هر چند که بر اساس برآوردها، حدود یک سوم این رقم امسال 
برای تولید محصول صرف خواهد شد، ولی اگر شرایط تولید 
و تنظیم بازار این محصول به شکل معقولی انجام شود، امسال 
سیب  کشاورزان  هزار  چهار  حدود  چهره  به  رضایت  لبخند 

زمینی کار استان اردبیل باز خواهد گشت.

در کهگیلویه و بویراحمد

توسعه باغ ها در زمین های شیب دار؛ فرصت ها و چالش ها
استان کهگیلویه  البته  باغ در زمین های شیب دار که   احداث 
وبویراحمد از جمله مناطق مستعد و پیشتاز در این زمینه بود از 
جمله طرح ها و برنامه های وزارت جهاد کشاورزی در سالیان 
اخیر بود که مهمترین مزایای این طرح جلوگیری از فرسایش 
خاک ، رونق تولیدات محصولات باغی ، افزایش بهره وری 
و اشتغال از منظر کارشناسان و متولیان امر در این راستا بوده 
است. این طرح البته در فرآیند اجرا و به ویژه چند سال اخیر 
تا حدودی با کندی و اما واگرهایی مواجه شد و مخالفانی نیز 
پیدا کرد .بیشترین مواردی که از نظرهای کارشناسی مخالفان 
که بیشتر حوزه منابع طبیعی و وزارت نیرو را شامل می شود 
پیاپی و کمبود محسوس  دلیل وجود خشکسالی های  به  نیز 
آب سفره های زیرزمینی است که انها معتقدند که رونق تولید 
و کشت محصولات باغی در اراضی به کاهش بیش از پیش 

منابع ابی منجر خواهد شد.
همچنین آنها به تعرض بیشتر به اراضی ملی و منابع طبیعی را 

از دیگر چالش های مهم اجرای این طرح می دانند.

موافقان و کارشناسان حوزه کشاورزی اما معتقدند که اجرای 
طرح توسعه باغ و محصولات باغی در زمین های شیب دار 
به افزایش عمر خاک و جلوگیری از فرسایش و فرورفتگی و 
فرونشست زمین به عنوان یکی از بحران های کنونی زیست 
که  معتقدند  همچنین  کرد.انها  خواهد  شایانی  کمک  محیطی 
در شرایط  و  از قضا  دار  زمین های شیب  در  ها  باغ  توسعه 
خشکسالی می تواند به رونق بیش از پیش تولیدات ، افزایش 
به  ها  خانواده  معیشت  به  کمک  و  اشتغال  ایجاد  صادرات، 
ویژه مجامع محلی نیز در شرایط بحرانی کمک کند.با بررسی 
انجام شده کهگیلویه و بویراحمد دارای اراضی شیبدار ظرفیت 
بخش  دارد  که  فراوانی  دیم  باغی  محصولات  برای  کشت 
زیادی از آن در مناطق سردسیری قرار دارد و اکنون زیر کشت 
محصولاتی مانند گندم و جو می رود که می توان با کاشت 
درختانی از نوع انگور ،انجیر و بادام ضمن درآمدزایی بیشتر 

به حفظ حاصلخیزی خاک کمک کرد.
کارشناسان جهاد کشاورزی کهگیلویه و بویراحمد تاکید می 

کنند که تبدیل مزارع واقع در زمین های شیبدار با کاهش نیاز 
ارزش  و  کرده  به حفظ حاصل خیزی خاک کمک  به شخم 

درآمدزایی برای باغداران را افزایش می دهد.
اشتغال  و  تولید، درآمد  فرسایش،  از  تثبیت خاک، جلوگیری 
از مهمترین مزایای کشت باغ در زمین های شیب دار از منظر 
فرسایش  با  مقابله  است.آنان  کشاورزی  بخش  کارشناشان 
تصرف  از  جلوگیری  و  طبیعی  منابع  احیای  و  حفظ  خاک، 
زمین های  نامناسب  کاربری های  تغییر  از  پیشگیری  اراضی، 
کشاورزی و ملی، استفاده از روان آب های سطحی، استفاده از 
آب سبز با هدف افزایش بهره وری در باغ های دیم، حفاظت 
باغ در زمین های  از آب و خاک را از دیگر مزایای توسعه 
شیبدار عنوان می کنند.این صاحب نظران با اشاره به اینکه بهره 
برداران استان اکنون ۴۳هزار هکتار باغ میوه از انواع مرکبات، 
از  استفاده  با  که  کنند  می  تاکید  دارند  دار  هسته  و  دار  دانه 
ظرفیت زمین های شیبدار می توان وسعت باغستان های استان 

را به میزان قابل توجهی افزایش داد.
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جزئیات برنامه های نقل و انتقالاتی 
پرسپولیس

 ۴ بازیکن دیگر در راه هستند!

ملی پوش تیراندازی: 
هزینه های سنگین ورزش 

استعدادها را از بین می برد
تحولات  در  غیرشفاف  روند  و  متناقض  تصمیمات 
وزارت  می طلبد  فدراسیون ها  برخی  اخیر  مدیریتی 
مورد  در  ویژه  به  را  خود  کار  و  ساز  ورزش 
»سرپرست« ها و اختیارات شان به صورت شفاف و 

قانونی مشخص کند.
انتخابات فدراسیون ها همیشه و در دوره تمام وزرا 
بوده که  برای وزارت ورزش  همواره چالش جدی 
به ویژه با ورود »سرپرست« ها ابعاد گسترده تری هم 
در  آنها  کارگیری  به  شرط  که  افرادی  است؛  گرفته 
اما  شده  مشخص  ورزشی  فدراسیون های  اساسنامه 
در فدراسیون های مختلف نه توجه کافی به این مهم 
اختیاراتی که سرپرستان  نبایدهای  باید و  نه  شده و 

»می توانند« یا »نمی توانند« داشته باشند.
استارت دوباره انتخابات با اقدام مثبت اما مبهم

 -  ۱۳ )ماده  ورزشی  فدراسیون های  اساسنامه  طبق 
تبصره یک( »عزل«، »استعفا«، »غیبت بیش از سه ماه« 
 ۴ ذی صلاح«  مراجع  رای  با  فعالیت  ادامه  »منع  یا 
موردی است که رئیس مجمع به استناد آنها می تواند 
برای فدراسیون تعیین سرپرست کند، این در حالی 

است تصمیمات اخیر برای تعیین سرپرست فدراسیون ها - به 
جز کاراته که انتخاباتش با رای مراجع ذی صلاح ابطال شد- 
مغایر با این موارد بوده است. با این حال وزارت ورزش بنا 
به دلایلی که شفاف سازی لازم و کافی در مورد آنها صورت 
انتخاباتی این فدراسیون ها و  نگرفت، تصمیم به توقف روند 

تعیین سرپرست برای آنها گرفت.
چند  ریاست  انتخابات  برگزاری  ورزش  وزارت  اینگونه 
نو« در دستور قرار داد و در عین حال در  »از  فدراسیون را 
و  انتخابات  برگزاری  برای  کوتاه  زمانی  فاصله  مثبت  اقدامی 
قرار  برنامه  در  را  ماه   ۶ از  کمتر  به  سرپرستی  دوره  کاهش 
داد. این موضوعی بود که خبرگزاری مهر هم در گزارشی با 
عنوان »اقدام مثبت وزارت ورزش برای انتخابات فدراسیون ها 

و تدبیر برای مجمع سالم« به آن پرداخت.
انتصاب های شائبه برانگیز سرپرستان

با این حال طی شدن »روند قانونی و به ویژه سالم« نگرانی 
و تشویشی است که همچنان در مورد انتخابات فدراسیون ها 
روندهای  و  متناقض  تصمیمات  با  ویژه  به  می آید  چشم  به 
غیرشفافی که در تحولات مدیریتی اخیر در برخی فدراسیون ها 

به چشم آمده است از جمله کاراته؛
سرپرست  عنوان  به  گذشته  سال  آبان   ۶ که  صوفی  مزدا 
اقدام  ماه   ۶ از  پس  درست  شد،  منصوب  کاراته  فدراسیون 
این  برای فدراسیون و مجمع آن کرد  انتصاب دبیر جدید  به 
در حالی است که از ۳۰ فروردین نام نویسی از کاندیداهای 
ریاست کاراته آغاز شد و این روند همچنان در جریان است. 

همین مسئله شائبه های مربوط به ورود مزدا صوفی به انتخابات 
خصوص  به  می کند  بیشتر  را  ریاست  برای  نویسی  نام  و 
سرپرست  عنوان  به  صوفی  معرفی  برای  که  خبری  در  که 
قرار  ورزش  وزارت  کانال  خروجی  روی  کاراته  فدراسیون 
گرفت برخلاف دیگر اخبار مربوط به انتصاب سرپرستان، هیچ 

اشاره ای به عدم ورود به فرآیند انتخابات نشده بود.
اما موضوع تنها مربوط به سرپرست فدراسیون کاراته نمی شود 
کوروش  که  کرده  اطلاع  کسب  مهر  خبرنگار  اینکه  کما 
صبوریان سرپرست فدراسیون موتورسواری و اتومبیلرانی نیز 
تصمیمات مشابه مزدا صوفی را در دستور کار قرار داده و دبیر 
فدراسیون که دبیر مجمع هست را برکنار و فرد مد نظرش را 

انتخاب کرده است.
ورزش  وزارت  سرپرستان؛  اختیارات  نبایدهای  و  باید 

سازوکارش را مشخص کند
وزیر ورزش در احکام صادره برای سرپرستان همواره بر عدم 
داشته  تاکید  داوطلب  عنوان  به  انتخاباتی  فرآیند  در  حضور 

است
سواستفاده سرپرستان از اختیارات شان

شان  فدراسیون  ساختار  در  سرپرستان  که  گسترده  تغییرات 
ایجاد می کنند، شاید منع قانونی نداشته باشد اما قطعاً اخلاقی 
و جوانمردانه نیست چرا که خلاف قانون »حکمرانی خوب« 
و مطلوب است و به همین دلیل باعث تقویت شائبه مهندسی 

انتخابات می شود.
و  بی طرفی  اصل  »رعایت  به  مامور  سرپرستان  حال  هر  به 

مشخص  و  هستند  انتخابات  در  عدالت محوری« 
باید در دوره ای که مهمترین ماموریت  نیست چرا 
شان برای آن رسیدگی به امور جاری فدراسیون و 
مهیا کردن شرایط انتخابات است، دست به ساختار 
به زودی  قرار است  بزنند در حالی که  فدراسیون 
و  دیدگاه  با  شود  تعیین  آن  برای  جدیدی  رئیس 
تصمیمات شخصی برای تعیین ساختار فدراسیونش.

چارچوب اختیارات سرپرستان مشخص شود
مشکل اصلی در این زمینه اینجاست که هیچ قانونی 
در مورد سرپرستان و اختیارات شان تدوین نشده 
است. تنها جائیکه به صورت صریح به سرپرستان 
اساسنامه  اول  تبصره   - ماده ۱۳  همان  اشاره شده 
کرده  مشخص  که  است  ورزشی  فدراسیون های 
فدراسیون ها  برای  سرپرست  شرایطی  چه  در 
به آن هم  البته عنایت کافی  تعیین خواهد شد که 
نیست. در همین بند اشاره تلویحی به حضور ۶ ماه 
به  زمان  همین مدت  که  در حالی  سرپرستان شده 
مشکل  موارد  بسیاری  در  هم  سرپرستان  کارگیری 

ساز بوده است.
مورد  در  ورزش  وزارت  سازوکار  قانونی  تعیین  لزوم 

سرپرستان
باشند  داشته  انتخابات حضور  اینکه »سرپرستان می توانند در 
یا نه؟«، »این اختیار را دارند که طی دوره تصدی فدراسیون 
دست به جابه جایی بزنند یا نه؟« و »دوره قانونی آنها چقدر 
است؟«، ابهاماتی است که همیشه در مورد سرپرستان وجود 
داشته و دارد درحالیکه وزارت ورزش به دلایل مختلف و با 
پافشار  آنها  کارگیری  به  بر  کماکان  ورزش  وزیر  صلاحدید 

است.
البته وزیر ورزش در احکامی که تا به امروز برای سرپرستان 
صادر کرده است بر »عدم حضور در فرایند انتخابات به عنوان 
داوطلب« تاکید داشته است با این حال با اعلام معاون وی، 
سرپرستان در صورت استعفا پیش از آغاز دوره ۱۰ روزه نام 
نویسی کاندیداها می توانند وارد انتخابات شوند. همین تناقض 
میان دستور وزیر و صحبت های معاونش، عدالت و شفافیت 
پیرامون انتخابات را بحث برانگیز کرده و به ابهامات پیرامون 

آنها دامن می زند.
چه خوب است حالا که وزارت ورزش برای تشکیل مجامع 
کرده  »اراده«  کوتاه  زمانی  فاصله  در  فدراسیون ها  انتخاباتی 
زمان  »مدت  و  »اختیارات«  و  سرپرستان  مورد  در  است، 
برای همیشه  یکبار  آنها هم  انتخاباتی«  »رویکرد  مسئولیت« و 
مشخص  و  قاطع  تصمیم  با  و  کند  مشخص  را  خود  موضع 
کردن ساز و کارش در این زمینه، نوک پیکان بسیاری اتهامات 

را از خود دور کند.

اقدام قانونی یا تصمیمات سلیقه ای؛
اختیارات »سرپرست« درد کهنه فدراسیون ها

 وزارت ورزش تکلیف را مشخص کند

تحلیل حقوقی فسخ قرارداد فوتبال به دلیل عدم پرداخت پاداش 
معوقه با دکتر آیدا فداخواه، دکترای حقوق بین الملل

در پی نوتیس اندونگ به استقلال و اعلام این بازیکن که خواهان 
پاداش های معوقه اش شده است، از دکتر آیدا فداخواه، دکترای 
حقوق بین الملل خواستیم به ما بگوید خواستن پاداش و فسخ به 
دلیل نگرفتن پاداش حق و حقوق بازیکن است یا توهم حقوقی؟

 پرداخت نکردن پاداش مصداق حقوق معوقه است
فسخ قراردادهای حرفه ای فوتبال به دلیل عدم پرداخت تعهدات 
پیچیده و  از موضوعات  یکی  معوقه،  پاداش های  از جمله  مالی، 
پرمناقشه در حقوق ورزشی است. مقررات فدراسیون بین المللی 
)FIFA(، به ویژه ماده ۱۴ مکرر مقررات وضعیت و نقل وانتقالات 
بازیکنان )RSTP(، چارچوب قانونی برای ارزیابی این گونه دعاوی 
مبلغ  برابری  به  نیاز  مانند  شائبه هایی  این حال،  با  می کند.  فراهم 
تحلیل های  در  گاهی  بازیکن،  حقوق  ماه  دو  با  معوقه  پاداش 
غیرحقوقی مطرح می شود که نیازمند بررسی دقیق است. این مقاله 
با رویکردی کاملًا حقوقی و با استناد به مقررات فیفا و رویه های 
 )CAS( و دادگاه حکمیت ورزش )DRC( کمیته حل اختلاف فیفا
به تحلیل شرایط موجه بودن فسخ قرارداد به دلیل عدم پرداخت 
پاداش معوقه می پردازد و نشان می دهد ادعای نیاز به معادل دو 

ماه حقوق فاقد مبنای قانونی است.
RSTP ۱. چارچوب قانونی: ماده ۱۴ مکرر

 )RSTP( فیفا  نقل وانتقالات  و  وضعیت  مقررات  مکرر   ۱۴ ماده 
عدم  دلیل  به   )Just Cause( موجه  دلیل  با  قرارداد  فسخ  شرایط 
پرداخت تعهدات مالی را مشخص می کند. این ماده به عنوان مبنای 
اصلی دعاوی فسخ ناشی از تخلفات مالی باشگاه ها عمل می کند. 

شرایط کلیدی ماده ۱۴ مکرر عبارت اند از:
الف( تأخیر در پرداخت: به این معنی که تعهد مالی معوقه )مانند 
حقوق، پاداش، یا سایر مزایای قراردادی( باید حداقل دو ماه از 

موعد پرداخت آن گذشته باشد.
باشگاه  به  کتبی  به صورت  باید  بازیکن  کتبی:  اخطار  ارسال  ب( 
اطلاع دهد و حداقل ۱۵ روز مهلت برای پرداخت بدهی بدهد. 
این اخطار باید صراحتاً مبلغ معوقه و مهلت پرداخت را ذکر کند.

پرداخت  عدم  که  معنی  این  به  تعهد:  نقض  بودن  قابل توجه  ج( 
همکاری  ادامه  که  باشد   )Substantial( قابل توجه  حدی  به  باید 

contractual را برای بازیکن غیرممکن یا غیرمنطقی کند.
این شرایط به صورت تجمعی اعمال می شوند، به این معنا که عدم 
رعایت هر یک می تواند ادعای فسخ را تضعیف کند. با این حال، 
ماده ۱۴ مکرر صراحتاً به نوع تعهد مالی )حقوق ثابت یا پاداش( 
یا مبلغ خاصی )مثل معادل دو ماه حقوق( اشاره نمی کند که این 

امر انعطاف پذیری در ارزیابی دعاوی را افزایش می دهد.
۲. پاداش ها به عنوان تعهد مالی

دسته  دو  به  معمولًا  فوتبال  قراردادهای  در   )Bonuses( پاداش ها 
تقسیم می شوند:

• پاداش های تضمینی که مبالغی هستند که بدون شرط یا با تحقق 
به  مسابقات(  از  مشخصی  تعداد  در  )مثل حضور  قطعی  شرایط 

بازیکن تعلق می گیرند.
• پاداش های مشروط که مبالغی هستند که به تحقق شرایط خاص 

)مثل گلزنی، قهرمانی تیم( وابسته اند.
 ،CAS و دیوان داوری ورزش DRC طبق رویه اتاق حل اخلاف فیفا
پاداش ها، اگر به صورت صریح در قرارداد یا ضمائم آن ذکر شده 
و بازیکن استحقاق آن ها را داشته باشد، تعهد مالی الزام آور برای 
باشگاه هستند. برای مثال، در  پرونده مانوئل فرناندز علیه باشگاه 
لوکوموتیو مسکو، عدم پرداخت پاداش  قهرمانی در جام حذفی 
قرار  موجه  فسخ  مبنای  بودند،  شده  ذکر  قرارداد  در  که  روسیه 
تلقی  باشگاه  مالی  تعهدات  از  بخشی  پاداش ها  این  زیرا  گرفت، 
شدند. این رویه نشان می دهد که پاداش های معوقه، مشابه حقوق 
ثابت، می توانند مبنای فسخ باشند، مشروط به رعایت شرایط ماده 

۱۴ مکرر.
۳. شرایط موجه بودن فسخ به دلیل پاداش معوقه

برای اینکه فسخ قرارداد به دلیل عدم پرداخت پاداش معوقه موجه 
بررسی   CAS و  فیفا  رویه  در  کلیدی  عامل  چندین  شود،  تلقی 

می شوند:
الف( وجود تعهد مالی مشخص: پاداش باید به صورت صریح در 

قرارداد یا اسناد مرتبط )مثل ضمائم یا توافق نامه های مکمل( ذکر 
شده باشد. DRC در پرونده های متعدد تأکید کرده که تعهدات مالی 
مبهم یا شفاهی نمی توانند مبنای فسخ قرار گیرند. برای مثال، در 
پرونده ویکتور آنینو برمودز علیه باشگاه الازیغ اسپور، پاداش های 
عملکردی که به صورت کتبی در قرارداد قید شده بودند، به عنوان 
تعهد الزام آور پذیرفته شدند و عدم پرداخت آنها منجر به شکایت 

بازیکن و فسخ قرارداد از سوی او گردید.
ب( استحقاق بازیکن: بازیکن باید ثابت کند که شرایط دریافت 
پاداش را برآورده کرده است. برای مثال، اگر پاداش مشروط به 
این شرط را محقق کرده  بازیکن  باشد و  حضور در ۲۰ مسابقه 
باشد، عدم پرداخت پاداش نقض تعهد است. در مقابل، اگر پاداش 
بازیکن  باشد،  نشده  قهرمان  تیم  و  باشد  تیم  قهرمانی  به  مشروط 

نمی تواند ادعای معوقه کند.
ج( تأخیر حداقل دو ماه: ماده ۱۴ مکرر صراحتاً تأخیر حداقل دو 
ماه در پرداخت را شرط می کند. این تأخیر باید از موعد پرداخت 
مندرج در قرارداد محاسبه شود. برای مثال، اگر قرارداد مشخص 
کند که پاداش عملکردی در پایان فصل )مثلًا ۳۰ ژوئن( پرداخت 

می شود، تأخیر از این تاریخ محاسبه خواهد شد.
به صورت  باید  کتبی  اخطار  روزه:   ۱۵ مهلت  و  کتبی  اخطار  د( 
رسمی )مثلًا از طریق ایمیل رسمی یا نامه ثبت شده( ارسال شود، 
مبلغ دقیق معوقه و مهلت ۱۵ روزه را مشخص کند و به صراحت 
به امکان فسخ در صورت عدم پرداخت اشاره کند. بدیهی است 
بازیکنی که شرط اخطار کتبی را رعایت نکرده باشد، نمی تواند 
فسخ را توجیه کند، حتی با وجود بدهی قابل توجه. این نشان دهنده 

اهمیت رعایت تشریفات است.
بودن«  »قابل توجه  معیار  تعهد:  نقض  بودن  قابل توجه  ه( 
)Substantiality( در رویه DRC و CAS به عوامل زیر بستگی دارد:

• نسبت بدهی به کل قرارداد: مبالغی در حدود ۱۰٪ تا ۲۰٪ قرارداد 
بازیکن  پرونده  در  مثال،  برای  می شوند.  تلقی  قابل توجه  معمولًا 
برزیلی علیه باشگاه اروپایی، بدهی ۱۵٪ قرارداد برای فسخ کافی 

بود.
• تأثیر مالی بر بازیکن: اگر عدم پرداخت به وضعیت مالی بازیکن 
آسیب جدی بزند )مثلًا ناتوانی در تأمین معیشت(، حتی مبالغ کمتر 

نیز ممکن است قابل توجه تلقی شوند.
مبالغ  پایین،  قراردادهای  با  لیگ هایی  در  قراردادها:  عرف   •
کوچک تر ممکن است قابل توجه باشند، در حالی که در لیگ های 

پردرآمد، مبالغ بالاتر نیاز است.
پرداخت  به موقع  ماهانه  حقوق  اگر  پرداخت ها:  سایر  وضعیت   •
پرداخت  عدم  آیا  که  کند  بررسی  است  ممکن   DRC می شود، 

پاداش به تنهایی همکاری را غیرممکن کرده است.
عربستان  الفیصلی  باشگاه  علیه  کوریا  چزار  برونو  پرونده  در 
سعودی، دیوان داوری ورزش )CAS( تأیید کرد که عدم پرداخت 
حدود ۱۲٪ از ارزش کل قرارداد، که شامل پاداش های تحقق یافته 
این  در  گیرد.  قرار  قرارداد  موجه  فسخ  مبنای  می تواند  بود،  نیز 
پرونده، برونو چزار با اثبات اهمیت مالی این مبلغ برای وضعیت 
باشگاه،  تعهدات  نقض  که  دهد  نشان  توانست  خود  اقتصادی 
هرچند از لحاظ عددی کمتر از معیار دو ماه حقوق بود، نقضی 
 FIFA DRC رویه  مقابل،  در  می شود.  محسوب  اساسی  و  جدی 
نشان داده که در مواردی که میزان بدهی کمتر از ۵٪ از ارزش 
قرارداد باشد و تأثیر جدی اقتصادی بر بازیکن ثابت نشود، فسخ 
پرداخت خسارت  به  تلقی شده و صرفاً حکم  نامتناسب  معمولًا 

داده می شود.
۴. رد ادعای نیاز به معادل دو ماه حقوق

که  است  این  غیرحقوقی  تحلیل های  در  رایج  شائبه های  از  یکی 
پاداش معوقه باید معادل یا بیشتر از دو ماه حقوق بازیکن باشد تا 
فسخ موجه تلقی شود. این ادعا فاقد مبنای قانونی است و نیازمند 

بررسی دقیق است:
هیچ   RSTP مکرر   ۱۴ RSTPماده   : در  صریح  شرط  فقدان  الف( 
این  ندارد.  به عنوان شرط فسخ  ماه حقوق  به معادل دو  اشاره ای 
ماده صرفاً به تأخیر حداقل دو ماه در پرداخت هرگونه تعهد مالی 
و قابل توجه بودن آن اشاره می کند. بنابراین، هرگونه ادعای الزام 
به برابری با دو ماه حقوق، سوءتفاهمی از شرط »دو ماه تأخیر« 

است که به زمان تأخیر اشاره دارد، نه مبلغ بدهی.

داوری  دیوان  و  فیفا  قضایی  رویه  CASدر   : و   DRC رویه  ب( 
ورزش )CAS(، ملاک فسخ موجه قرارداد بازیکنان به دلیل عدم 
حقوق  پرداخت  عدم  به  محدود  صرفاً  مالی،  تعهدات  پرداخت 
 material( نیست. معیار اصلی، اهمیت نقض تعهد معادل دو ماه 
breach( با توجه به تمامی شرایط خاص هر پرونده است، نه صرفاً 

میزان بدهی نسبت به حقوق ماهیانه.
برای نمونه، در پرونده بوژونی علیه کارابوک اسپور، عدم پرداخت 
با  قرارداد،  ارزش  از کل  تقریباً ٪۸  معادل  پاداش های عملکردی 
وجود اینکه این مبلغ کمتر از دو ماه حقوق بازیکن بود، به عنوان 
نقض جدی تعهدات تلقی شد و فسخ قرارداد موجه شناخته شد. 
دیوان تصریح کرد که اثر مالی نقض تعهدات و شرایط اقتصادی 

بازیکن اهمیت بیشتری از میزان مطلق بدهی دارد.
همچنین در پرونده گیلرمه علیه ینی مالاتیا اسپور، عدم پرداخت 
حدود ۱۵٪ از ارزش قرارداد، بدون نیاز به مقایسه با دو ماه حقوق، 

مبنای فسخ قرارداد قرار گرفت.
دیوان  ترکیه،  بورسااسپور  باشگاه  علیه  چاپان  لوکا  پرونده  در 
عملکردی  پاداش  پرداخت  عدم  که  کرد  تأیید  ورزش  داوری 
تحقق یافته می تواند مبنای فسخ موجه قرارداد بازیکن باشد، حتی 
صعود  از  پس  چاپان  نباشد.  حقوق  ماه  دو  معادل  آن  مبلغ  اگر 
بورسااسپور به سوپرلیگ و عدم دریافت پاداش ۵۰,۰۰۰ یورویی، 
قرارداد خود را به دلیل نقض جدی تعهدات مالی فسخ کرد. فیفا 
)DRC( و سپس CAS با تأکید بر اینکه این پاداش بخشی از مفاد 
مالی اصلی قرارداد بوده است، فسخ را موجه دانستند و باشگاه را 

به پرداخت مطالبات و غرامت محکوم کردند.
یا  پاداش های عملکردی که ماهیت قطعی  این رویه ها،  مبنای  بر 
مبتنی بر شروط تحقق یافته دارند، به عنوان بخشی از تعهدات مالی 
اصلی قرارداد تلقی می شوند. بنابراین، عدم پرداخت پاداش ها نیز 
می تواند مصداق حقوق معوقه باشد و لزوماً نیازی نیست که مبلغ 
بازیکن  اگر  باشد.  بازیکن  حقوق  ماه  دو  از  بیش  یا  معادل  آن 
بتواند نشان دهد که عدم پرداخت این پاداش ها تأثیر مالی جدی 
بر وضعیت اقتصادی یا حرفه ای او داشته است، می تواند با دلیل 

موجه قرارداد خود را فسخ نماید. 
 ج( تحلیل منطقی: مقایسه پاداش معوقه با دو ماه حقوق ممکن 
برای  غیررسمی  معیار  یک  به عنوان  پرونده ها  برخی  در  است 
ارزیابی قابل توجه بودن مطرح شود، اما این مقایسه الزام قانونی 
بدهی  است  ممکن  پایین  قرارداد  با  بازیکنی  مثال،  برای  نیست. 
با  بازیکنی  مقابل،  در  بداند؛  قابل توجه  را  ماه حقوق  معادل یک 
قرارداد بالا ممکن است به بدهی های بزرگ تر نیاز داشته باشد تا 

نقض تعهد را جدی تلقی کند.
این انعطاف پذیری به DRC و CAS اجازه می دهد تا شرایط خاص 
و عرف  بازیکن،  مالی  قرارداد، وضعیت  ارزش  )مثل  پرونده  هر 

لیگ( را در نظر بگیرند.
۵. محدودیت های محلی و تأثیر آن ها

است  ممکن  محلی  قوانین  ایران،  مانند  کشورها،  برخی  در 
محدودیت هایی برای پاداش ها تعیین کنند، مثلًا سقف ۲۰٪ یا ٪۲۵ 
اولًا،  این محدودیت ها  قرارداد.  به  نسبت  پاداش ها  برای مجموع 
تأثیری بر حق فسخ ندارند و اگر پاداش ها در سقف مجاز باشند و 
بازیکن استحقاق آن ها را داشته باشد، عدم پرداخت می تواند مبنای 
پاداش های  یعنی  می کنند،  محدود  را  تعهدات  ثانیاً،  باشد.  فسخ 
خارج از سقف ممکن است از نظر فیفا غیرالزام آور تلقی شوند، 

مگر اینکه در قرارداد به صورت صریح پذیرفته شده باشند.
برای مثال، اگر قرارداد بازیکنی سقف ۲۰٪ برای پاداش ها تعیین 
کرده و پاداش معوقه در این سقف باشد، این پاداش تعهد الزام آور 

است و ماده ۱۴ مکرر قابل اجرا خواهد بود.
نتیجه گیری؛ فسخ اندونگ موجه است

در نتیجه، فسخ قرارداد فوتبال به دلیل عدم پرداخت پاداش معوقه، 
طبق ماده ۱۴ مکرر RSTP، در صورتی موجه است که:

• پاداش به صورت صریح در قرارداد ذکر شده و بازیکن استحقاق 
آن را داشته باشد.

• حداقل دو ماه از موعد پرداخت گذشته باشد.
• اخطار کتبی با مهلت ۱۵ روزه رعایت شده باشد.

را  همکاری  ادامه  که  باشد  قابل توجه  حدی  به  معوقه  مبلغ   •
غیرممکن کند.

پاداش معوقه و فسخ قرارداد؛ حق بازیکن یا توهم حقوقی؟

باشگاه پرسپولیس می خواهد هرچه زودتر تیم مدنظر کارتال 
را ببنددپرسپولیس همه جام ها را در این فصل از دست داد و 
حالا مدیران پرسپولیس فعالیت های خود را برای بستن تیمی 
قدرتمند برای فصل بعد شروع کردند. قرمزها فصل خوبی را 
سپری نکردند و خیلی از بازیکنان در حد خودشان نبودند. 
دیگر  و  کردند  افت  پرسپولیس  های  ستاره  از  زیادی  تعداد 
کارایی لازم را ندارند. همچنین میانگین سنی پرسپولیس هم 
به حساب می  لیگ  تیم های مسن  تیم جزو  این  بالاست و 
آید. از همین رو در تابستان شاهد خانه تکانی اساسی در این 
ایجاد  تیمش  را در  تغییر  بود و کارتال چندین  تیم خواهیم 

خواهد کرد.
با این حال دست کارتال برای جذب بازیکن جدید خیلی هم 
باز نیست و چه از نظر مالی و چه از نظر تعداد جذب بازیکن 
نمی تواند تغییرات زیادی را در تیمش ایجاد کند. چه بسا اگر 
کارتال شرایط را مهیا می دید، تعداد زیادی از بازیکنان فعلی 
را در لیست مازاد قرار می داد و به جای آن ها بازیکن جدید 
جذب می کرد ولی امکان اینکه پرسپولیس مثلا بیشتر از ۱۰ 

تغییر در تیمش داشته باشد خیلی کم است.
فصل  پایان  در  پرسپولیس  بازیکن  چند  جدایی  حالا  همین 
دارند.  قرار  کارتال  مازاد  لیست  در  ها  آن  و  شده  قطعی 
چند بازیکن دیگر هم شرایط قرار گرفتن در لیست مازاد را 
دارند ولی کارتال در مورد کنار گذاشتن آن ها تردید دارد 
و منتظر انجام سه بازی باقی مانده است تا تصمیم نهایی را 
در خصوص نگه داشتن و یا قراردادن این نفرات در لیست 
مازاد بگیرد. همچنین از دیشب خبرهایی از باشگاه پرسپولیس 
رسیده که مدیران این باشگاه با دو بازیکن جدید برای فصل 
نام این بازیکنان رسانه ای  بعد به توافق رسیدند ولی هنوز 
نشده است. در این گزارش برنامه نقل و انتقالاتی پرسپولیس و 
همچنین جزئیات جذب نفرات جدید را بررسی خواهیم کرد.

کارتال در چه پست هایی بازیکن می خواهد؟
اسماعیل کارتال سرمربی ترک تبار پرسپولیس برای فصل بعد 
لیست بازیکنان مدنظرش را به مدیران پرسپولیس داده و تاکید 
به خدمت  داده،  را  که درخواست جذبشان  بازیکنانی  کرده 
گرفته شوند. کارتال تقریبا در همه پست ها بازیکن می خواهد 
پرسپولیس  بعد  فصل  اسکواد  در  زیادی  تغییرات  شاهد  و 
خواهیم بود. کارتال در پست های دروازه بان، دفاع میانی، 
دفاع راست، هافبک دفاعی و میانی، وینگر و مهاجم بازیکن 
فنی  تفکرات  اساس  بر  را  تیمش  دارد  قصد  و  خواهد  می 

خودش ببندد.
خرید ۳ بازیکن قطعی شد

پرسپولیس نقل و انتقالات را خیلی زود و البته طوفانی آغاز 
کرد و خبرهای رسیده از باشگاه پرسپولیس حاکی از آن است 
و یک  بیفوما  تیوی  امین کاظمیان،  با محمد  باشگاه  این  که 
مدافع راست کوزوویی به توافق نهایی رسیده و قرار است بعد 
از پایان فصل از این نفرات رونمایی شود. کاظمیان و بیفوما 
از تیم های دیگری هم پیشنهاد داشتند ولی بعد از مذاکراتی 
استقلال  و  آلومینیوم  باشگاه  دو  با  پرسپولیس  مدیران  که 
خوزستان داشتند، موفق شدند رضایتنامه این دو بازیکن را 
بگیرند. همچنین فلورینت هادرجونای مدافع راست شاغل در 
لیگ ترکیه در پایان فصل بازیکن آزاد خواهد و مشکلی برای 

پیوستن به پرسپولیس نخواهد داشت.
۲ خارجی و ۲ ایرانی دیگر هم در راه هستند

همانطور که پیش از این گفته بودیم، تابستان شلوغی در انتظار 
فعالیت  باشگاه  این  و  بود  خواهد  هوادارانش  و  پرسپولیس 
توافق  از  غیر  به  داشت.  خواهد  انتقالات  و  نقل  در  زیادی 
برای خرید بازیکنانی که در بالا به آن اشاره کردیم، بازیکنان 
باشگاه  مذاکرات  و  دارند  قرار  کارتال  مدنظر  هم  دیگری 
پرسپولیس با نفرات مدنظر کارتال ادامه خواهد داشت. شنیده 
ها حاکی از آن است که دو بازیکن خارجی دیگر به همراه 
دو بازیکن داخلی در آستانه سرخ پوش شدن قرار دارند و 
اگر مذاکرات با آن ها به سرانجام برسد، با پرسپولیس قرارداد 

امضا خواهند کرد.
تکلیف تمدیدی ها و بازیکنان مازاد چه خواهد شد؟

به دلیل در پیش بودن چند هفته پایانی لیگ و به خاطر اینکه 
اسامی  گرفت  تصمیم  کارتال  نیاید،  پایین  بازیکنان  روحیه 
بازیکنانی که نمی خواهد را به باشگاه اعلام نکند. همچنین 
شده  بازیکنان جذب  وضعیت  شدن  مشخص  منتظر  کارتال 
تیمش است تا بر اساس آن برای لیست مازاد تصمیم بگیرد. 
هرچند خروج چند بازیکن در پایان فصل از پرسپولیس قطعی 
شده ولی کارتال هنوز به صورت قطعی لیست مازاد را در 
اختیار درویش قرار نداده است. با این حال می شود حدس 
زد که در پست های مختلف کدام نفرات شانس بیشتری برای 
قرار گرفتن در لیست مازاد کارتال خواهند داشت و احتمالا 

جدا خواهند شد.
مازادهای کارتال چه کسانی هستند؟

اگر در هر پست بخواهیم بررسی کنیم کدام بازیکنان احتمالا 
الکسیس  نام  به  ابتدا  گرفت،  خواهند  قرار  مازاد  لیست  در 
گندوز می رسیم. گلر الجزایری با پرسپولیس برای دو فصل 
ایرانی  گلر  دهد  می  ترجیح  کارتال  ولی  دارد  قرارداد  دیگر 
او  مطمئن  گلر  یک  جذب  صورت  در  و  بگیرد  خدمت  به 
ایوب  و  گولسیانی  گئورگی  پرسپولیس جدا خواهد شد.  از 
خط  در  پرسپولیس  خارجی  بازیکن  دو  عنوان  به  العملود 
دفاعی احتمالا جدا شده های بعدی پرسپولیس خواهند بود. 
در خط میانی هم نفراتی مثل سرلک، ریگی، سلمانی، صادقی 
به درب های خروجی باشگاه پرسپولیس نزدیک هستند ولی 
در مورد سعید مهری تردیدهایی وجود دارد. در خط حمله 
هم عیسی آل کثیر محتمل ترین گزینه برای جدایی خواهد 
بود و به احتمال زیاد عیسی را فصل بعد با پیراهن تیم دیگری 
خواهیم دید. احتمال جابه جایی در این لیست هم وجود دارد 
و ممکن است نفرات دیگری هم در لیست مازاد قرار بگیرند 
و یا بازیکنی از این لیست بنابر شرایطی در پرسپولیس ماندنی 
شود. در مورد عالیشاه و امیری به عنوان کاپیتان های اول و 
دوم پرسپولیس هم تردیدهایی وجود دارد و مشخص نیست 

کارتال آن ها را برای فصل بعد می خواهد یا نه.
کنعانی و پورعلی گنجی در صدر لیست تمدیدی ها

بازیکنان  و  مازاد  لیست  هنوز  کارتال  گفتیم،  که  همانطور 
مدنظرش برای تمدید قرارداد را به مدیران پرسپولیس نداده و 
تنها تا این لحظه خواهان تمدید با دو مدافع میانی تیمش شده 
است. پورعلی گنجی و کنعانی دو بازیکنی هستند که در پایان 
فصل قراردادشان به پایان می رسد و هر دو بازیکن در لیست 
فصل بعد کارتال قرار دارند. باشگاه پرسپولیس هم مذاکرات 
ابتدایی را با این دو بازیکن انجام داده تا قرارداد این دو را 
تمدید کند. حال باید دید موفق به انجام این کار خواهد شد 

یا اینکه شرایط طور دیگری رقم خواهد خورد.
عمری برمی گردد

گذراندن  برای  که  پرسپولیس  جوان  ستاره  عمری  محمد 
خدمت سربازی راهی ملوان شده، با پایان سربازی اش قرار 
است دوباره به پرسپولیس برگردد. عمری هنوز برای ۳ فصل 
دیگر با پرسپولیس قرارداد دارد و بعد از بازی های ملوان در 

این فصل دوباره به تیم سابقش بازخواهد گشت.

عضو تیم ملی تراپ با اشاره به هزینه های بالای تیراندازی 
زیادی  استعدادهای  تجهیزات،  بودن  گران  دلیل  به  گفت: 
جذب  به  می تواند  قیمت ها  کاهش  اما  می روند،  بین  از 

ورزشکاران بیشتر کمک کند.
برای حضور در  آمادگی خود  بیرانوند در خصوص  محمد 
رقابت های جام جهانی قبرس اظهار کرد: جام جهانی اهداف 
برگزار  اردیبهشت   ۲۲ تا   ۱۳ از  است  قرار  قبرس  پروازی 
شود. ما تمام تلاش خود را می کنیم و ان شاءالله که در این 
رقابت ها بدرخشیم. در این مسابقات، قدرت های جهانی از 
تیراندازی است، حضور دارند.  ایتالیا که مهد  جمله کشور 
کشورهای آمریکا، هند، چین و تمام کشورهای حوزه خلیج 
فارس نیز در این رقابت ها شرکت می کنند. امیدواریم مانند 
مسابقات قطر، بتوانیم نتایج خوبی کسب کرده و مدال های 

خوش رنگی برای کشور عزیزمان ایران به ارمغان بیاوریم.
عنوان:  نیز  خود  آماده سازی  اردوهای  خصوص  در  وی 
می رود.  پیش  به خوبی  و  برنامه  طبق  اردوها  را شکر  خدا 
امیدواریم که همین روند ادامه یابد و با همین شرایط، بتوانیم 

بهترین نتایج را در مسابقات به دست آوریم.
علی  با  همکاری  و  جدید  فنی  کادر  در خصوص  بیرانوند 
تیم  در  روانی  و  روحی  شرایط  خوشبختانه  گفت:  افسری 
به  بیشتری  آرامش  با  می توانیم  اکنون  و  شده  بهتر  بسیار 
محترم  ریاست  از  بپردازیم.  خود  تیراندازی  و  تمرینات 
انتخاب  این  خاطر  به  قربانی،  سردار  تیراندازی،  فدراسیون 
درست تشکر می کنم. همچنین از آقای افسری که تا به امروز 
با تیم بودند و زحمات زیادی کشیدند، سپاسگزارم. ایشان 
کار خود را به درستی انجام دادند و ما هیچ بدی از ایشان 

ندیده ایم.
برای  خود  برنامه های  توضیح  در  تراپ  ملی  تیم  عضو 
برگزار  جاری  سال  شهریور  که  آسیا  قهرمانی  رقابت های 
خواهد شد؛ گفت: مسابقات قهرمانی آسیا از اهمیت زیادی 
کسب  خوبی  نتایج  که  داریم  انتظار  ما  و  است  برخوردار 
برای کشور  با شرایط مناسب، مدال طلا را  امیدوارم  کنیم. 

عزیزمان به ارمغان بیاوریم.
وی در خصوص مشکلات تجهیزات و وضعیت تفنگ ها نیز 
افزود: در رشته ما، خصوصاً در بخش تیراندازی، مشکلاتی 
من  که  تفنگی  دارد.  وجود  تفنگ ها  بودن  قدیمی  همچون 
استفاده می کنم، مربوط به سال ۲۰۱۳ است. متأسفانه ما هیچ 
سلاح جدیدی از فدراسیون دریافت نکرده ایم و این مشکل 
همچنان باقی مانده است. هزینه تفنگ ها نیز بسیار بالا است 
 ۷۰۰ و  میلیارد   ۱ حدود  می کنم،  استفاده  من  که  تفنگی  و 
میلیون تومان هزینه دارد. امیدوارم که به زودی این مشکلات 
برطرف شود و بتوانیم با تجهیزات به روز به رقابت ها برویم.

نیز  آن  چالش های  و  مهمات  بالای  قیمت  درباره  بیرانوند 
قیمت  که  می کنم  خواهش  مسئولین  از  من  داد:  توضیح 
مهمات را کاهش دهند. این ورزش هزینه های زیادی دارد 
و استعدادهای زیادی به دلیل این هزینه ها از بین می روند. 
بیشتری  ورزشکاران  که  مطمئنم  یابد،  کاهش  قیمت ها  اگر 
وارد این رشته خواهند شد و می توانیم حتی بیش از کشتی 

مدال های جهانی کسب کنیم.
این ملی پوش تراپ در پایان و در خصوص اهداف خود 
عنوان  به  ما  گفت:  ناگویا   ۲۰۲۶ آسیایی  بازی های  برای 
چه  طلاست،  مدال  کسب  هدف مان  همیشه  ورزشکار 
در  که  امیدوارم  المپیک.  یا  جهانی  آسیایی،  مسابقات  در 
فراوان،  زحمت  و  تلاش  با  ژاپن،   ۲۰۲۶ آسیایی  بازی های 

لایق مدال طلا شویم.

پیشرفت  برای  گفت:  ارومیه  شهرداری  والیبال  تیم  سرمربی 
والیبال باید نگاه مان را تغییر دهیم و به سمت جذب بهترین 
بازیکنان دنیا حرکت کنیم، ما نمی توانیم فقط به فکر صادر 

کردن بازیکنان باشیم.
بازیکنان  قراردادهای  وضعیت  مورد  در  علیزاده  عبدالرضا 
تیم شهرداری ارومیه برای فصل آینده گفت: در حال حاضر 
ارقامی که در بازار نقل و انتقالات می شنویم، خیلی عجیب و 
غریب هستند. به طور مثال رقم میلیاردی و غیرمتعارف برای 
می تواند  موضوع  این  که  شده  مطرح  والیبالیست ها  جذب 
شخصه  به  من  البته  باشد.  داشته  ما  لیگ  بر  زیادی  تأثیر 
اما  است،  حقش  می گیرد،  پول  که  بازیکنی  هر  که  معتقدم 
در بعضی موارد این ارقام خیلی غیرمتعارف هستند. نه اینکه 
بخواهم بگویم بازیکنان نباید پول بگیرند، بلکه معتقدم که هر 

ورزشکاری هر چقدر که می گیرد، حق اوست.
بازیکنان  از  حال  به  تا  ما  تیم  در  البته  داد:  ادامه  علیزاده 
برای  قیمت ها  اختلاف  نشنیدیم.  غیرمعمولی  رقم های 
آنها صحبت کردیم، معمولًا در حدود ۱۰  با  بازیکنانی که 
تا ۲۰ درصد است. مثلًا اگر یک بازیکن ۵ میلیارد خواسته، 
تیم ما ممکن است ۴.۵ میلیارد پیشنهاد دهد. این اختلاف ها 
معمولًا در همین حدود است. اما در کل باید بگویم که اگر 
می خواهیم لیگ مان حرفه ای شود، باید نگاه حرفه ای به این 
به  لیگ مان  باید  والیبال،  پیشرفت  برای  باشیم.  داشته  مقوله 
سطح لیگ های برتر دنیا نزدیک شود. اگر بخواهیم والیبال مان 

پیشرفت کند، باید به سراغ بهترین ها برویم.
وی همچنین به وضعیت مالی تیم های مختلف اشاره کرد و 
گفت: مثلًا در ترکیه، بازیکنانی که وارد این کشور می شوند، 
نمی گیرند. در حالی که همین  هزار دلار  تا ۴۰۰  زیر ۳۰۰ 
بالاتری  بسیار  رقم های  کنند،  بازی  ایران  در  اگر  بازیکنان 
دریافت می کنند، اما یک بازیکن در لیگ ترکیه ممکن است 
این  تومان دریافت کند که  میلیارد  تا ۴۰  معادل ۳۰  رقمی 
نشان  این  است.  ایران  لیگ  در  تیم  یک  بودجه  معادل  رقم 
می دهد که برای پیشرفت، باید نگاه مان را تغییر دهیم و به 
سمت جذب بهترین بازیکنان دنیا حرکت کنیم. ما نمی توانیم 
کنیم  تلاش  باید  باشیم؛  بازیکنان  کردن  فکر صادر  به  فقط 
که بازیکنان خارجی با کیفیت به لیگ مان بیایند تا لیگ مان 

پویاتر و رقابتی تر شود.
وضعیت  به  ادامه  در  ارومیه  شهرداری  والیبال  تیم  سرمربی 
نتوانستیم  هنوز  ما  گفت:  و  پرداخت  ارومیه  شهرداری  تیم 
بازیکنانی که  از  برخی  ببندیم.  را  بود  نظرمان  مد  تیمی که 
برای جذب شان صحبت کرده بودیم، به تیم هایی مانند پیکان 
جدا  ما  تیم  از  نژاد  به  عرشیا  همچنین  پیوستند.  شهداب  و 
بازیکنان  با  بود  به خاطر اعلام فدراسیون که گفته  اما  شد. 
و  داشته ایم  نگه  دست  فعلًا  نشویم،  مذاکره  وارد  ملی پوش 
منتظر اعلام فدراسیون تا پایان اردیبهشت هستیم. به خاطر 
همین شرایط، تا زمانی که فدراسیون این موضوع را اعلام 

نکرد، نمی توانیم با بازیکنان ملی پوش وارد مذاکره شویم.
وی افزود: بر اساس صحبت هایی که با بازیکنان تیم داشتیم، 
تقریباً ۶۰ تا ۷۰ درصد بازیکنان پارسال تیم را نگه خواهیم 
کرد.  خواهیم  اضافه  جدید  بازیکن  شش  یا  پنج  و  داشت 
هدف ما این است که تیمی قدرتمند برای فصل جدید ببندیم 

و امیدواریم که بتوانیم بهترین نتایج را بگیریم.

علیزاده: 
نباید فقط بازیکن صادر کنیم



محرم تر از مردم نداریم 

مهاجرانی :همه موظفیم درباره حادثه بندر شهید رجایی 
واقعیت را به مردم بگوییم 

سخنگوی قوه قضاییه: 

 نتیجه تحقیقات کارشناسی حادثه بندر شهید رجایی اعلام می شود

سخنگوی دولت با اشاره به حادثه بندر شهید رجایی گفت: 
در  مردم  با  را  موضوعات  که  نیست  علاقه مند  اصلًا  دولت 
جزو  این  و  باشد  داشته  پاسخگویی  باید  و  نگذارد  میان 
مهمی  موضوع  موضوع،  این  یقیناً  است.  دولت  وظایف 
مردم  از  محرم تر  ما  عنوان  هیچ  به  است.  دولت  خود  برای 
نداریم و مسلماً همه ما موظف هستیم که به مردم واقعیت را 
بگوییم و با آن ها حقایق را به اشتراک بگذاریم، چراکه مردم 

ولی نعمتان این دولت هستند. 
ابراز  ایلنا، ضمن  با خبرنگار  مهاجرانی در گفت وگو  فاطمه 
با  رجایی  شهید  بندر  انفجار  دردناک  اتفاق  پی  در  تسلیت 
دست  از  حادثه  این  در  را  عزیزانشان  که  هموطنانی  همه 
دادند ابراز همدردی و برای همه آسیب دیدگان طلب شفای 

عاجل کرد.
وی درباره این که چرا با وجود گذشت چهار روز از حادثه 
تلخ بندر شهید رجایی، هنوز مشخص نشده در کانتینر هایی 
که منفجر شده چه محموله ای و دقیقاً متعلق به چه شرکت، 
علاقه مند  اصلًا  دولت  گفت:  است؟  بوده  نهادی  و  سازمان 
دولت  نگذارد؛  میان  در  مردم  با  را  موضوعات  که  نیست 
یقیناً موضوع را با مردم به اشتراک می گذارد و شفاف سازی 
وظایف  این جزو  و  باشد  داشته  پاسخگویی  باید  و  می کند 
خود  برای  مهمی  موضوع  موضوع،  این  یقیناً  است.  دولت 
دولت است و اهمیت زیادی دارد که بخواهد شفافیت داشته 

باشد.
و  قصور  رجایی  شهید  بندر  ماجرای  در  که  کسانی  با 

تقصیری داشته باشند برخورد می شود
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: نکته ای که وجود دارد این 
از  ده تن  چند  که  هستیم  مواجه  حادثه  یک  با  ما  که  است 
هموطنان عزیز ما در آن جان خود را از دست داده اند. لذا 
به  که  را  موضوعاتی  ابتدا  بتوانیم  که  است  این  با  اولویت 
جان انسان ها مربوط می شود، ساماندهی کنیم. یعنی موضوع 
اطفاء حریق نکته اول بود که آتش نشانان تا زمان انجام این 
از  مصاحبه هم مشغول لکه گیری های کوچک تری بودند که 
نکات  از  نیز  انتقال مصدومین  طبیعتاً  و  بود  باقی مانده  آتش 

اصلی این موضوع است.

می شود  بررسی  موضوعات  ولی  کرد:  خاطرنشان  وی 
هم  و  فرمودند  رهبری  معظم  مقام  هم  که  همان طور  و 
که  کسانی  با  حتماً  گفته اند،  اول  معاون  و  رئیس جمهور 
برخورد  باشند  داشته  تقصیر  زمینه چه قصور و چه  این  در 

خواهد شد. 
مردم  به  که  موظفیم  همه  نداریم،  مردم  از  محرم تر 

واقعیت را بگوییم
حوزه های  استانی،  منابع  این که   درخصوص  مهاجرانی 
یا  بنادر  سازمان  مانند  تهران  و  بندرعباس  در  اقتصادی 
مدیریت بحران می گفتند که از دولت و شورای اطلاع رسانی 
دلایل  شدن  مشخص  زمان  تا  که  شده  اعلام  ما  به  دولت 
حادثه نکنیم آیا واقعاً تأکیدی از سوی شورای اطلاع رسانی 
دولت و خود دولت بر این مسأله وجود داشته است، گفت: 
را  رویکرد  این  واحد،  صدای  به  دستیابی  منظور  به  دولت 
اتخاذ کرده است. اگر نه که دنیای اطلاع رسانی این روزها 
به قدری وسیع است و شما خبرنگاران آنقدر باهوش هستید 
که به راحتی می توانید به اطلاعات مورد نیاز خود دسترسی 

پیدا کنید.
انسداد  معنای  به  شد  اتخاذ  که  آنچه  کرد:  خاطرنشان  وی 
بتوانند  که  است  این  معنای  به  بلکه  است،  نبوده  خبری 
است  ممکن  زیرا  کنند.  مدیریت  گونه ای  به  را  موضوعات 
من با کسی صحبت کرده باشم و او بگوید که ۵۰ نفر کشته 
شده اند و یک ساعت بعد کسی دیگر صحبت کند و بگوید 
۴۰ نفر کشته شده اند. بنابراین، به منظور جلوگیری از ایجاد 
شائبه در ذهن مردم به خاطر تعدد اعداد، این رویکرد اتخاذ 
ما  عنوان  هیچ  به  کرد:  تاکید  دولت  است.سخنگوی  شده 
ما موظف هستیم که  نداریم و مسلماً همه  از مردم  محرم تر 
اشتراک  به  را  با آن ها حقایق  و  بگوییم  را  واقعیت  مردم  به 

بگذاریم، چراکه مردم ولی نعمتان این دولت هستند.
وی در خصوص اینکه آیا زمان خاصی برای اعلام جزئیات 
بیان  حادثه بندر شهید رجایی به مردم مشخص شده است، 
به دست آوردم،  اینکه اطلاعاتی  به محض  نه،  کرد: چراکه 

حتماً آن را اعلام خواهم کرد.
سیاسی  حربه  عنوان  به  استیضاح  حق  از  امیدوارم 

استفاده نشود
و  راه  وزیر  استیضاح  خوردن  کلید  درباره  مهاجرانی 
بندرشهید  حادثه  برخی   اینکه  و  مجلس  در  شهرسازی 
کردند،  بیان  استیضاح  مطرح شدن  برای  بهانه ای  را  رجایی 
درباره اینکه سهم خانم صادق و عملکرد ایشان در ماجرای 
استیضاح  این  شما  نظر  به  است؟  چقدر  رجایی  شهید  بندر 
است،  مجلس  حق  استیضاح  گفت:  خیر،  یا  است  سیاسی 
استفاده  سیاسی  حربه  عنوان  به  حق  این  از  امیدوارم  ولی 
منافع  نفع  به  و  ملی  منافع  راستای  در  باید  حق  این  نشود؛ 
مردم به کار گرفته شود. قطعاً استیضاح حق مجلس است و 
بنابراین می تواند از  حقی است که قانون به آن داده است، 
آن استفاده کند. اما اگر این حق در راستای اهداف سیاسی 
به کار گرفته شود و در زمانی که افراد تمام تلاش خود را 
بهتر  افراد  از  بسیاری  را  تنگناها  که  شرایطی  در  می کنند، 
می دانند و آنچه را که دولت تحویل گرفته نیز خودشان بهتر 
بنا باشد با حربه سیاسی به استیضاح پرداخته  می دانند، اگر 

شود، حتماً باید در پیشگاه مردم ایران پاسخگو باشند.
وی افزود: من امیدوارم که نمایندگان مجلس ما پیرو شهید 
مدرس باشند و همان کاری را انجام دهند که به خاطر آن 
روی این صندلی نشسته اند. من پیش بینی در این مورد ندارد 

زیرا موضوعی کاملا خارج از حوزه من است.
احتمالًا دور بعدی مذاکرات روز شنبه در رم خواهد بود 

در  که  مذاکرات  سوم  دور  این که  درباره  دولت  سخنگوی 
شد  دنبال  گذشته  دوره  دو  از  طولانی تر  شد  برگزار  مسقط 
و همین امر گمانه زنی هایی را درباره اختلافات جدی مطرح 
آیا واقعا اختلافات جدی در مذاکرات وجود دارد و  کرد، 
همین موضوع باعث شده که زمان و مکان دور چهارم تا این 
ببینید، مذاکرات اصلًا طولانی  نباشد، گفت:  لحظه مشخص 
و  من  که  است  این  مانند  غیرمستقیم  مذاکرات  است.  نشده 
شما در دو اتاق جداگانه باشیم، شما باید سؤال را بنویسید و 
به کسی بگویید که بیاورد و من باید جواب بدهم، پس زمان 
دو برابر می شود. طبیعی است که مذاکره غیرمستقیم فرآیند 

زمانی اش در یک جلسه طولانی تر خواهد بود.
مورد  در  ما  که  است  این  اول  نکته  کرد:  خاطرنشان  وی 
تحریم های  طرف  آن  از  که  می کنیم  صحبت  مذاکره ای 
بسیاری  واقعی  معنای  به  که  دارد  وجود  ظالمانه ای  واقعاً 
طرف  از  و  می کند  وارد  مردم  بر  سنگینی  فشار  اوقات  از 
عنوان  به  نوعی  به  که  است  ما  هسته ای  موضوعات  دیگر، 
لذا  می شود.  محسوب  ما  قرمز  خط  و  ما  دستاوردهای 
بسیار  آن  سرعت  اتفاقاً  و  نشده  طولانی  اصلًا  مذاکرات 
است،  تصور  قابل  که  چیزی  آن  از  یعنی  است.  مطلوب 

سرعتش کاملًا فراتر است.
ملی مان  منافع  سر  بر  حتماً  ما  اینکه  دوم  نکته  افزود:  وی 
پایداری  می شناسیم  مردم  حقوق  عنوان  به  که  آنچه  و 
برخی  ببینید،  ندارد.  اختلاف آشکاری هم وجود  می کنیم و 
دور  شنبه  روز  احتمالًا  و  است  طبیعی  کاملًا  موضوعات  از 

بعدی مذاکرات در  رم خواهد بود.
آمدن  کار  روی  زمان  از  که  این  درباره  دولت  سخنگوی 
جمله  از  مختلف  موضوعات  به  بار  چند  چهاردهم،  دولت 
همین بحث مذاکرات اشاره شده و بیان شده است که رئیس 
استعفا  گیرد  صورت  کارشکنی  اگر  کرده  اعلام  جمهور 
می دهم، آیا واقعا این بحث از سوی رئیس  جمهور تاکنون 
حقوق  پای  پزشکیان  دکتر  آقای  گفت:  است،  شده  مطرح 
مردم ایستاده اند و اگر هم بنا باشد این جمله را بگویند، فقط 
بر اساس حقوق مردم خواهد بود، ولی من این جمله را از 

ایشان نشنیده ام.

سخنگوی قوه قضاییه گفت : تحقیقات وسیعی در خصوص 
حادثه ناگوار آتش سوزی گسترده در بندر شهید رجایی انجام 
هر  و  دارد  ادامه  همچنان  کارشناسی  تحقیقات  این  که  شده 
نتیجه ای که حاصل شود به اطلاع عموم مردم خواهد رسید. 
نشست خبری مشترک اصغر جهانگیر سخنگوی قوه قضاییه 
با  کشور  کل  بازرسی  سازمان  رئیس  خداییان  الله  ذبیح  و 
حضور خبرنگاران رسانه های مختلف روز گذشته )چهارشنبه 
دهم اردیبهشت( آغاز شد، در این نشست خبری به سوالات 

خبرنگاران رسانه های مختلف پاسخ خواهند داد.
اصغر جهانگیر با اشاره به حادثه ناگوار آتش سوزی گسترده 
قربانیان،  خانواده  به  تسلیت  ضمن  رجایی،  شهید  بندر  در 
مردم بندرعباس و ملت ایران، اظهار کرد: ملت ایران در کنار 
خانواده های آسیب دیده از این حادثه هستند و برای پیگیری 
بیانات رهبر  به  اشاره  با  نیز کوتاه نخواهند آمد.وی  موضوع 
دستگاه های  افزود:  حادثه،  این  وقوع  پی  در  انقلاب  معظم 
یا  سهل انگاری  هرگونه  تا  یافتند  ماموریت  قضایی  و  امنیتی 
پیگیری  مقررات  طبق  و  بررسی  را  خصوص  دراین  تعمد 
قرار  قضاییه  قوه  العین  نصب  له  معظم  دستور  این  و  کنند 
گرفته است.جهانگیر گفت: بلافاصله پس از وقوع حادثه، قوه 
را  وسیعی  تحقیقات  تاکنون  و  کرد  ورود  ماجرا  به  قضاییه 
انجام داده و این تحقیقات کارشناسی همچنان ادامه دارد و 

نتیجه  آن )هر چه که باشد( به اطلاع مردم خواهد رسید.
و  ابعاد  چنین  با  حادثه ای  کرد:  تصریح  قضاییه  قوه  معاون 
این  و  دارد  کارشناسی  و  دقیق  بررسی  به  نیاز  قربانیان 
نتیجه  حصول  تا  مستدل  و  مستند  کارشناسی  بررسی های 

خواهد داشت و منتظر هستیم تا نتایج را اعلام کنند.
سخنگوی قوه قضاییه اظهار کرد: در این ماجرای تلخ و ناگوار 
وارد  میدان شایعات  در  رسانه ای  فعالان  برخی  بودیم  شاهد 
شدند که دادستانی علیه برخی اعلام جرم و پرونده تشکیل 
لازم  تذکرات  مجازی  فضای  فعالان  برخی  به  همچنین  داد، 

داده شد.جهانگیر خاطرنشان کرد: همه کسانی که در عرصه 
رسانه و فضای مجازی فعالیت دارد باید مراقبت کنند تا  امر 
و  نشود  جامعه  در  روانی  ناامنی  بروز  به  منجر  اطلاع رسانی 
رقابت های رسانه ای برای جامعه ناامنی ایجاد نکند چراکه این 
رفتارها، بازی در زمین دشمن تلقی می شود و برابر مقررات 
با آنها برخورد خواهد شد، زیرا حقوق مردم و امنیت روانی 
جامعه خط قرمز قانونگذار است و قانون اجازه نمی دهد در 
بستر حوادث برخی سوءاستفاده هایی را رقم بزنند.وی ضمن 
برای  خون  اهدای  در  مردم  همراهی  و  حضور  از  قدردانی 
ناگوار گفت: مردم در این حادثه  حادثه دیدگان این سانحه 
مختلف  شهرهای  در  مردم  شاهد حضور  و  آمدند  به صحنه 
و  دارد  تشکر  و جای  بودیم  اهدای خون  تشکیل صفوف  و 
با  مردم  و  است  حماسه  حد  در  همکاری  و  همدردی  این 
حضور به موقع تلاش دارند تا خود را سهیم دار در عرصه 

خدمت رسانی بدانند.
آخرین وضعیت متهمان و پرونده پتروشیمی جم با ۱۲۳ 

میلیون دلار فساد
آخرین  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
وضعیت پرونده پتروشیمی جم نیز گفت: مدیرعامل وقت این 
به آخرین وضعیت  مربوط  اطلاعات  و  شرکت محکوم شده 

این پرونده را از دادگستری تهران دریافت کردم.
و  مجید  با  مرتبط  اتهام هایی  پرونده  این  در  داد:  ادامه  وی 
که  بود  مطرح  مقدم  عبداللهی  محمد  و  رمضان زاده  نیما 
نظام  اتهام مشارکت در اخلال عمده در  به  نیما رمضان زاده 
عبداللهی  محمد  و  شد  محکوم  حبس  سال   ۲۰ به  اقتصادی 
مقدم با همین عنوان اتهام به ۱۰ سال حبس و ردمال به مبلغ 
مبلغ  باقیمانده  بابت  دولت  میلیون دلار در حق صندوق   ۹۲
فروش محصولات پتروشیمی محکوم شد.جهانگیر اضافه کرد: 
باید توجه داشت که کل مبلغ فساد اقتصادی این پرونده بیش 
از ۱۲۳ میلیون دلار بوده و بخشی از مبلغ از طریق وسایل و 

تضامینی که در اختیار دادگستری بود، وصول شده است که 
تلاش ها برای بازگرداندن مبلغ باقی مانده ادامه دارد.سخنگوی 
قوه قضاییه اظهار کرد: با توجه به فوت یکی از افراد )مجید 
و  شد  صادر  تعقیب  موقوفی  قرار  وی  برای  رمضان زاده( 
تعدادی از متهمان نیز تبرئه شدند و با توجه به تغییرات مرتبط 
با پرونده، اعتراضات دیگر متهمین اکنون پرونده در شعبه اول 

دیوان عالی کشور در حال رسیدگی است.
فضای  حوزه  در  کلان  اقدامات  طرح  پیش نویس  ارسال 

مجازی برای ۴۲ دستگاه 
آخرین  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
وضعیت تهیه پیش نویس طرح اقدامات کلان در حوزه فضای 
مجازی هم گفت: معاونت حقوقی قوه قضاییه طرحی را آماده 
و  اجرایی  دستگاه های  با  طرح  این  که  آنجایی  از  اما  کرده، 
فراقوه ای ارتباط داشت، برای ۴۲ دستگاه فراقوه ای ارسال شد 
که در حال جمع آوری نقطه نظرات آنها هستیم و به محض 
معاونت  شود،  دریافت  اجرایی  دستگاه های  نظرات  اینکه 
حقوقی با جمع بندی نظرات، طرح را برای رئیس قوه قضاییه 
ارسال می کند که پس از آن، طرح به مرجع مربوط که فضای 

مجازی است؛ ارسال خواهد شد.
محرومیت مرتکبین جرایم خشن از ارفاقات قانونی  

جهانگیر در پاسخ به سوالی درباره اقدامات دستگاه قضایی 
مرتکبین  گفت:  خشن  جرایم  ارتکاب  از  بازدارندگی  برای 
جرایم خشن از هر گونه ارفاقات در دستگاه قضایی محروم 
با اشد مجازات قانونی روبرو خواهند  هستند و برابر قوانین 
موظف  را  خود  قضایی  دستگاه  کرد:  خاطرنشان  شد.وی 
می داند در جایی که امنیت مردم به مخاطره می افتد و اراذل 
و اوباش باعث ناامنی مردم و جامعه می شوند برخورد لازم و 
قانونی را با آن ها صورت دهد و برای پیشگیری از جرایم همه 
بخش ها باید تلاش کنند و زمینه های دسترسی آسان به جرم 

را با دشواری روبرو کنند.

خلیجِ خون و غیرت

رئیس ستاد انتخابات کشور: 

انتخابات دوره هفتم شوراها، ۱۱ اردیبهشت ۱۴۰۵ 
برگزار می شود

وزیر امور خارجه :
فعلًا در مذاکرات نقشی برای آژانس بین المللی 

انرژی اتمی وجود ندارد

است؛  روایت   نیست،  آب  فقط  موج ها  خلیج فارس  در 
توپ  برابر  در  ایمان،  سلاح  با  که  مردانی  غیرت  روایت 
استعمار ایستادند، اینجا هر قطره اش نشانی از خون شهیدان 
دارد؛ از میرمهنا که خارک را از چنگ بیگانگان ستاند، تا 
رئیسعلی که بوشهر را سنگر کرد و تا دریانوردانی که در 

دفاع مقدس لنج را به ناو بدل کردند.
است  سندی  نیست؛  نقشه  روی  نام  یک  فقط  خلیج فارس 
مهرخورده از تاریخِ حماسه، خون، و ایستادگی. از سواحل 
تا صخره های سرخ هرمز، خلیجی گسترده  مرجانی بوشهر 
داده  جا  خود  در  را  تاریخ  که  جغرافیا  فقط  نه  که  است 
دریا  ایرانیست.  هویت  آئینه  نیست؛  مرز  آبراه،  این  است. 
زبان  تنها  حافظه اش  در  چون  بوده،  فارس  همیشه  اینجا 

شمشیر ایرانی و سرفرازی مردان پارس حک شده است.
تاریخِ موج های مقاوم

از  زنده  سندی  که  جغرافیا  در  نامی  فقط  نه  خلیج فارس 
روزگارانی  در  است.  ایرانی  هویت  و  ایستادگی  تاریخ 
را  خود  سمی،  صدفی  همچون  پرتغالی ها  دور،  نه چندان 
به دل این آب های نیلگون چسباندند و ۱۱۷ سال بر جزایر 
ایرانی،  غیرت  شمشیر  اما  انداختند،  سایه  ایران  جنوبی 
را  بند  این  امام قلی خان،  دستان  به  و  شاه عباس  به فرمان 
روز  به  تاریخ،  تقویم  در  را  اردیبهشت  دهم  و  گسست 
روز  این  پس،  آن  از  ساخت.  بدل  ایرانی  آبراه  آزادسازی 
نماد رهایی، مقاومت و حیات خلیجی شد که از نفس مردم 

ایران جان می گیرد.
در  اول  اما  است،  جهان  بزرگ  پهنه  سومین  خلیج  این 
پیوندش  به دلیل عمق  بلکه  به خاطر وسعت،  فقط  نه  دل ها. 
با زندگی، اقتصاد و تاریخ ما، جایی که نامش از »دریای 
پارس« تا »خلیج فارس« در تمام اسناد تاریخی ماندگار شد 
»در  نوشت:  ویلسن  و شرق شناس شهیری چون سرآرنولد 
زمانی که مدیترانه هنوز در گهواره تاریخ بود، خلیج فارس 

گهواره تمدن بود.
شاه راهی با قلب نفت

بلکه  قدرت  جغرافیای  نه تنها  آبراه  این  ما  روزگار  در 
ذخایر  درصد   ۶۰ است.  جهان  اقتصاد  محرکه  موتور 
اثبات شده نفت، ۳۰ درصد تجارت جهانی انرژی و قریب 
دارد.  جریان  منطقه  همین  در  زمین،  طبیعی  گاز  یک سوم 
برای اتصال شرق و غرب  خلیج فارس دیگر فقط حلقه ای 
اقتصادی  تبادلات  حیاتی  سر  دو  از  یکی  خودش  نیست؛ 
نفتی اش  نیاز  تأمین ۶۵ درصد  برای  امروز  دنیاست. جهان 
طمع  چشم  که  همین جاست  و  است  وابسته  خلیج  این  به 
تا  دوم  جهانی  جنگ  از  مانده،  خیره  خارجی  قدرت های 
کنون با بهانه های تازه ای مثل مبارزه با کمونیسم یا تضمین 

امنیت انرژی.
دلیلی  نفتی  شرکت های  امنیت  تأمین  پیشین  دوره های  در 
مهار  و  سرد  جنگ  سپس  شد.  خارجی ها  حضور  برای 
هم کشورهای کوچک  امروز  بود.  دیگر  بهانه ای  شوروی، 
حضور  تا  بسته اند  بیگانگان  با  نظامی  پیمان های  منطقه، 
حقیقت  اما  دهند.  جلوه  مشروع  را  فرامنطقه ای  قدرت های 
استراتژیک جهان  تعادل  آبراه،  این  بر  روشن است؛ تسلط 

را تغییر می دهد.
از نفت تا ناو

که  خون هاست  با  نشده؛  مقدس  واژه ها  با  تنها  پهنه  این 
»خلیج فارس« مانده است. مردم بوشهر در طول ۳۰۰ سال 
در  میرمهنا  ایستاده اند،  ابرقدرت ها  برابر  در  بارها  گذشته، 
۲۵۰ سال پیش، پرتغالی ها و هلندی ها را از خارک بیرون 
علمای  فتوای  با  پیش  سال   ۱۰۹ دلواری  رئیسعلی  کرد. 
مقدس  دفاع  دوران  در  کرد،  قیام  انگلیسی ها  علیه  بوشهر، 
ایستادگی شد؛ جایی که دریانوردان  این خلیج، سنگر  نیز 
با لنج های خود به جبهه ها آذوقه، سلاح و روحیه رساندند.

ناوهای  را که  ببرد آن روزی  از خاطر  چه کسی می تواند 
میدان  فارس  خلیج  جزایر  کردند  خیال  آمریکایی  مغرور 
تندروی  شناورهای  اما  است؟  قدرت نماییشان  بی پاسخ 
خروشیدند.  بلکه  ایستادند،  فقط  نه  سپاه،  دریایی  نیروی 
نیروی  ناوچه های  بود،  طوفان  نبود؛  تهاجم  ایران  پاسخ 
دشمن،  ناوهای  پوشالی  هیبت  به  بی اعتنا  ایران،  دریایی 
نیلگون  آب های  در  را  آمریکا  غرور  و  آمدند  میدان  به 

خلیج فارس غرق کردند.
نامی که هیچ کس نمی تواند پاک کند

علیه  است  بیانیه  یک  نیست؛  نام  یک  فقط  خلیج فارس 
هر  و  دارد  غیرت  طعم  شوری اش  که  آبراهی  فراموشی. 
هیچ  مقاومت.  و  رنج  قرن ها  از  است  بازتابی  قطره اش 
کند.  پاک  را  حقیقت  این  نمی تواند  تحریف شده ای  نقشه 
تا وقتی صدای شهیدانش در موج ها می پیچد، خلیج فارس، 

خلیج فارس خواهد ماند.
با  جنوب،  نیلگون  آب های  در  ایران  اقتدار  پرچم  امروز 
اسلامی  جمهوری  ارتش  دریایی  نیروی  پرصلابت  حضور 
اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  دریایی  نیروی  و  ایران 
نه تنها  که  استراتژیک  بازوی  دو  است؛  مانده  برافراشته 
بلکه  انرژی و تجارت هستند،  امنیت خطوط حیاتی  حافظ 
بر جزایر سه گانه و تمامیت خلیج فارس سایه ای از صلابت 
و بازدارندگی افکنده اند، و اما آنان که از آن سوی آب ها، 
نام جعلی بر خلیج می نهند یا در رؤیای تملک جزایر ایرانی 
در خوابند، بهتر است برگ های تاریخ را ورق بزنند، شاید 
کاغذهای  نه  است،  غیرت  رگ های  سرزمین  اینجا  بفهمند 

دیپلماتیک بی حقی که با جوهر دلار امضا می شود.

دوره  هفتمین  برگزاری  از  کشور  انتخابات  ستاد  رئیس 
انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا در ۱۱ اردیبهشت 
۱۴۰۵ خبر داد و گفت: همزمان با این انتخابات سراسری، 
و  اسلامی  شورای  مجلس  میان دوره ای  انتخابات  دو 
میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری نیز برگزار خواهد شد. 
رئیس  و  کشور  وزیر  سیاسی  معاون  زینی وند،  علی    
مجلس  موافقت  به  توجه  با  گفت:  کشور  انتخابات  ستاد 
انتخابات  شورای اسلامی و شورای نگهبان، هفتمین دوره 
شوراهای اسلامی شهر و روستا، یازدهم اردیبهشت ۱۴۰۵ 

برگزار خواهد شد.
وی افزود: همزمان با این انتخابات سراسری، دو انتخابات 
انتخابات  نخست،  داشت؛  خواهیم  نیز  میان دوره ای 
در  اسلامی  شورای  مجلس  دوره  دوازدهمین  میان دوره ای 
 -۲ اسکو،  و  آذرشهر  تبریز،   -۱ شامل  انتخابیه  حوزه   ۵
آبادان، ۳-،بندرانزلی، ۴- بندرعباس، قشم و حاجی آباد و 

۵- نقده و اشنویه برگزار خواهد شد.
دومین  همچنین  داد:  ادامه  کشور  انتخابات  ستاد  رئیس 
رهبری  خبرگان  مجلس  به  مربوط  میان دوره ای  انتخابات 
در  یکی  می شود؛  برگزار  انتخابیه  حوزه  دو  در  که  است 

خراسان  استان  در  دیگری  و  شرقی  آذربایجان  استان 
میان دوره ای  انتخابات  اولین  حوزه،  دو  این  که  جنوبی 

ششمین دوره مجلس خبرگان را تجربه خواهند کرد.
زینی وند گفت: مقدمات برگزاری انتخابات از ابتدای سال 
۱۴۰۴ آغاز شده و جلساتی برای برنامه ریزی و هماهنگی 

در حال برگزاری است.
تا  دارد  قرار  کار  دستور  در  لازم  هماهنگی های  همه 

انتخابات در موعد مقرر و با آمادگی کامل برگزار شود.
دقیق  زمان بندی  تقویم  افزود:  کشور  وزیر  سیاسی  معاون 
در  و  کشور  انتخابات  ستاد  سوی  از  به زودی  انتخابات 
قالب اطلاعیه های متوالی اعلام خواهد شد و اطلاع رسانی 

عمومی انجام می شود.
استان ها  همه  به  کرد:  تصریح  کشور  وزیر  سیاسی  معاون 
ابلاغ شده که از هم اکنون اقدامات لازم را برای برگزاری 
مراحل  مقرر،  زمان  در  بتوانیم  تا  کنند  آغاز  انتخابات 

اجرایی را به خوبی پیش ببریم.
و  دستگاه ها  همه  همکاری  با  امیدواریم  کرد:  تاکید  وی 
انتخاباتی پرشور، سالم و  برگزاری  مشارکت مردم، شاهد 

باشکوه در اردیبهشت سال آینده باشیم.

وزیر امور خارجه گفت: فعلًا در توافق و مذاکرات نقشی 
برای آژانس وجود ندارد و اگر توافقی حاصل شد، قسمت 
خواهد  تعیین  آژانس  برای  هسته ای  انرژی  آزمایی  راستی 
حاشیه  در  خارجه  امور  وزیر  عراقچی  عباس  شد.سید 
اختلافات  اساس  بر  مذاکره  هر  دولت گفت:  هیئت  جلسه 
و  اختلافات  فصل  و  حل  مذاکره  هدف  و  می گیرد  شکل 
در  مذاکرات  بعدی  دور  است.  مشترک  تفاهم  به  رسیدن 
اظهارات  به  امور خارجه در واکنش  بود.وزیر  رم خواهد 
نظر  زیر  باید  مذاکرات  اینکه  بر  مبنی  گروسی  رافائل 
و  نیست  درستی  تعبیر  این  کرد:  بیان  بگیرد،  صورت  ما 
بود  خواهد  آژانس  عهده  بر  اتمی  انرژی  آزمایی  راستی 
آن  به  راجع  باید  و  است  مذاکره  قابل  نقش، خود  این  و 
ما  قرمز  خط  با  رابطه  در  همچنین  کنیم.عراقچی  صحبت 
ما کاملًا  قرمزهای  بیان کرد: خط  با غنی سازی  رابطه  در 
است. شده  اعلام  هم  آمریکایی  طرف  به  و  است  روشن 

دلایل  به  و  هست  عمان  مذاکرات  میزبان  داد:  ادامه  وی 

لجستیکی تصمیم گرفتند در رم مذاکرات برگزار شود، از 
نظر ما محل مذاکره خیلی محل اساسی نیست که بخواهیم 
راجع به آن وقت تلف کنیم.وزیر امور خارجه خاطرنشان 
کرد: مذاکرات زمان بندی مشخصی ندارد و برای آن زمان 
مذاکرات  اصلًا علاقمند  که  است  طبیعی  و  نکردیم  تعیین 
و  نیستیم  کردن  تلف  وقت  دنبال  به  و  نیستیم  فرسایشی 
احساس می کنیم طرف مقابل نیز همین انگیزه را دارد، سه 
کشور اروپایی به دلیل سیاست های غلطی که اتخاذ کردند 
این  به  مایل  ما  که  دارند  کمرنگی  نقش  حاصل  حال  در 
طور  که  داریم  آمادگی  نیز  دلیل  همین  به  و  نیستیم  قضیه 

جدی مذاکرات را با حضور آنها برگزار کنیم.
عراقچی خاطرنشان کرد: آژانس نهایتاً نقش راستی آزمایی 
را در مذاکرات خواهد داشت و فعلًا در توافق و مذاکرات 
شد  حاصل  توافقی  اگر  ندارد،  وجود  آژانس  برای  نقشی 
تعیین  آژانس  برای  هسته ای  انرژی  آزمایی  راستی  قسمت 

خواهد شد.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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